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در نظر دارد از طریق مزایده عمومی نسبت به واگذاری اماکن ذیل به صورت اجاره بهاء طبق مشخصات مذکور 
اقدام نماید:

شرایط عمومی مزایده:
1- بهای پیشنهادی باید از حیث مبلغ مشخص، معین و بدون ابهام بوده و در پاکت لاک و مهر شده )دربسته( تسلیم 

اداره حراست طبقه ششم شهرداری مرکز واقع در بلوار امام موسی صدر گردد.
2- مبلغ سپرده شرکت در مزایده معادل 5% )پنج درصد( مبلغ پایه )هر کدام از موارد فوق( مورد مزایده مندرج در 
آگهی می باشد که می بایست به نام شرکت کنندگان و به صورت مقطوع به حساب سپرده شماره 100795279735 

بانک شهر به نام سازمان فرهنگی هنری ورزشی واریز نمایند.
3- شرکت در مزایده و ارائه پیشنهاد به منزله قبول شروط طبق ضوابط آئین نامه معاملات شهرداری می باشد.

4- متقاضیان می توانند پس از چاپ آگهی نوبت دوم در تاریخ 1398/11/28 به مدت 5روز کاری )1398/12/03( 
جهت اخذ مشخصات و دریافت اسناد و شرکت در مزایده به )واحد حقوقی( سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری طبقه 

پنجم ساختمان ناشران، مراجعه نمایند.
5- تمامی اوراق و اسناد شرکت در مزایده باید از سوی متقاضیان با قید کلمه قبول است امضاء گردد.

6- شرکت کنندگان می بایست در چارچوب لایحه قانونی منع مداخله کارکنان دولت )مصوب 1337( اقدام نمایند.
7- سازمان در رد یا قبول یک یا کلیه پیشنهادات واصله مختار است.

8- هزینه چاپ آگهی روزنامه و هزینه کارشناسی به عهده برنده مزایده می باشد.
مهلت تسلیم پیشنهاد:

1. آگهی اول 1396/12/06
2. آگهی دوم 1396/12/10

3. پس از 5 روز کاری به تاریخ 1398/12/15
محل تسلیم پیشنهاد:

آدرس: قم، بلوار امام موسی صدر ، ساختمان شهرداری مرکز ، طبقه 6 اداره کل حراست شهرداری

سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم 
آگهی مزایده عمومی )نوبت اول(

عکس/محسن ونایی

جنجال فراهانی

8 4 وو2

روزنامه صبح ایران

 در نظر دارد تامین نیروی انسانی مورد نیاز خود را از طریق برگزاری مناقصه به 
شرکت های دارای مجوز از سازمان کار و امور اجتماعی واگذار نماید.

متقاضیان می توانند پس از چاپ آگهی نوبت دوم در تاریخ 1398/12/9 به مدت 
6 روز کاری )1398/12/15( جهت اخذ مشخصات و شرکت در مناقصه به معاونت 

اداری و مالی سازمان مراجعه نمایند.
شرایط عمومی مناقصه:

پنجاه  و  ریال )سیصد  فرایند مناقصه مبلغ 350.000.000  1. سپرده شرکت در 
 -2 بانكی  ضمانت نامه   -1 صورت  به  و  شرکت کننده  نام  به  ریال  ریال(  میلیون 
مطالبات بلوکه شده تائید شده 3- واریز وجه نقد به حساب نزد بانك شهر به شماره 
هنری  فرهنگی  سازمان  نام  به  مناقصه(  در  شرکت  )سپرده   100795279735

ورزشی شهرداری قم می باشد.
2. سازمان در رد یا قبول هریک از پیشنهادات مختار است.

3. هزینه درج آگهی به عهده برنده مناقصه می باشد.
مهلت تسلیم پیشنهاد:

1. آگهی اول 1396/12/06
2. آگهی دوم 1396/12/10

3. پس از 6 روز کاری به تاریخ 1398/12/17
محل تسلیم پیشنهاد:

آدرس: قم، بلوار امام موسی صدر ، ساختمان شهرداری مرکز ، طبقه 6 اداره کل 
حراست شهرداری

سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم
آگهی مناقصه عمومی )نوبت اول(

روابط عمومی سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم

روابط عمومی سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم

ایمان واکنش ها درباره تناقضات آماری کشته شدگان کرونا در قم را بررسی می کند

چرا قم را قرنطینه نکرده اند

دستور رییس جمهوری به 
استانداران قم و گیلان:

همه امکانات برای 
ریشه کنی کرونا 

بسیج شود

 رییس قوه قضاییه:
مقابله با کرونا 

همکاری ملی و همت 
همگانی می طلبد

واکنش معاون وزیر بهداشت به آمار امیرآبادی نماینده قم 

امیرآبادی نماینده قم:  کرونا ندارم؛ غلط کردند صندلی ام را ضدعفونی کردند! 

انتقاد آذر منصوری از نماینده قم:  چرا تا امروز سکوت کردید؟
وزیر بهداشت: نامه استعفایم در شبکه های اجتماعی کذب است

استاندارقم:   قرنطینه قم راهکار کارآمدی برای مقابله با کرونا نیست
بنای بستن حرم و مسجد جمکران  را نداریم

نماز جماعت و محافل مذهبی حرم تعطیل شد

نماینده وزیر بهداشت در قم: 320 نفر بیمار مشکوک به کرونا درقم بستری هستند
 21 بیمار مبتلا به کرونا درمان شدند

امیرآبادی: فوت ۵0 نفر در قم  |  وزارت بهداشت:کذب محض است

میلاد باسعادت امام محمد باقر)ع(وحلول ماه رجب را تبریک می گوییم

%۵ مبلغ سپرده )ریال(قیمت پایه مزایده )اجاره ماهیانه ریال(عنوانردیف

11.500.0006.900.000واحد شماره 18 - ساختمان ناشران طبقه همكف1

10.500.0006.300.000پیست اسكیت  - بوستان علوی2

زمین چمن شهید کاظمی - قلعه کامكار انتهای بلوار سید الشهدا 3
9.200.0005.520.000قبل از کوچه 30

غرفه فرهنگی -پارکینگ ضلع شرقی حرم نرسیده به مسجد آیت ا... 4
17.250.00010.350.000بهجت

سایت آی تی فرهنگسرای خانواده- خیابان شهید حقانی 5
11.500.0006.900.000میدان ایثار خیابان شبنم

باشگاه ایثار - بلوار شهید کریمی خیابان شهید حقانی 6
25.000.00015.000.000میدان ایثار

شرکت مخابرات ایران – منطقه قم

2 2
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کمپین مقابله با کرونا با 
میانجی های اجتماعی

از ابتدای مسئولیتم در سمت دستیار ارتباطات اجتماعی 
گروه های  راه اندازی  به  معطوف  تلاشم  جمهوری  رئیس 
اجتماعی میانجی در کشور بوده تا گفت وگو را به متن جامعه 

منتقل و از آنجا مطالبات را به متن دستگاه سیاستگذاری منعكس کنیم. 
پیش تر هم گفته ام که ما نیازمند نهادهای میانجی هستیم که صرفاً در سطح سیاسی و 
نخبگان محدود نشود بلكه در قالب شوراها، سندیكاها، انجمن ها، اتحادیه ها و... فعالیت 
کند. میانجی ها زبان تلخ و مطالبه گری دارند، دولت ها را بازخواست می کنند اما وجودشان 
به جامعه ثبات می بخشد. جامعه ای که میانجی ندارد، هرازگاهی باید منتظر ظهور شبه 
قهرمانانی باشد که یک شبه ظهور می کنند تا نظم و ثبات موجود را به نفع طبقه ای یا 
عده ای تغییر دهند. به واقع در نبود میانجی، منجی ظهور می کند که با رفتارهای توده 
ستایانه به جای مردم می نشیند. این محصول عادت و سنت دیرین رابطه نهاد قدرت و 
مردم و فقدان گفت وگوی اجتماعی است؛ روابطی توده وار و بدون میانجی که از انتخابات 
تا فجایع طبیعی و ملی خود را نشان می دهد. این است که مدام غافلگیر می شویم چون 
هر آن امكان دارد این گفت وگوی بی واسطه ثبات موجود را برهم بزند و نتیجه ای غیر قابل 
انتظار و پیش بینی و برخی مواقع رو به عقب رخ دهد. حتی در مواقع بحرانی هم چنین 
حرکت های توده وار و جزیره ای شكل می گیرد و با وجود شكل گیری رگه های همبستگی 
اجتماعی اما حرکت های مویرگی بیشتر از جنبش های سرخرگی خودش را نشان می دهد. 
زلزله کرمانشاه را ببینید؛ حرکت های خیرخواهانه عمومی جز در موارد معدودی، بیشتر 
شكل مستقیم و انفرادی داشت تا واسطه ای و جمعی. این میانجی ها نه تنها به حرکت ها 
جهت می دهند که از پراکندگی و هدررفتگی آن نیز جلوگیری می کنند؛ علاوه بر اینكه 
مطالبه گرند، سازمانده نیز هستند. آنها برخی مواقع موتور حرکت دولت و نهادهای اجرایی 
نیز می شوند در کنار اینكه خود نیز کارساز و کار راه اندازند. نگاه شان صرفاً به نهاد قدرت 
نیست که کاری کند بلكه خودشان هم دست به کار می شوند. همه چیز را از حاکمیت 
نمی خواهند بلكه سهم و نقش خود را هم ایفا کرده و توان عمومی را برای اجرای پروژه ها و 
اهداف ملی بسیج می کنند. یكی از این میانجی های بزرگ و مهم رسانه ها هستند؛ رسانه ها 
هم ابداع کننده اند هم منتقل کننده. هم پیام دارند هم پیام بر. نقش آنها فقط در رساندن 
خبر نیست که در ساخت افكار هم هست. از این جهت اینكه بانی حرکت های اجتماعی در 
نقش میانجی های بزرگ باشند، یكی از کارکردهای ذاتی آنهاست. بواقع نهاد رسانه به مثابه 
میانجی اجتماعی خود نیز در کنار سیاستگذار، می تواند وظیفه جهت دهی به افكار عمومی 

و تقویت سرخرگی حرکت های اجتماعی را برعهده بگیرد.
اینكه در روزهای اخیر با شیوع ویروس کرونا در کشور، علاوه بر نهاد سیاستگذار و مجری، 
رسانه ها هم در نقش نهاد میانجی ظاهر شده و علاوه بر اطلاع رسانی درصدد اعتمادافزایی 
با ابزار شفافیت و صداقت برآمده اند، یكی از حرکت های مفیدی است که می تواند علاوه 
بر انتقال مرجعیت اخبار به رسانه های معتبر و رسمی، آموزش های اصولی و صحیح را نیز 
به مردم بدهد تا شهروندان در بمباران اطلاعات و آموزه های مختلف و بعضاً متناقض دچار 
رفتارهای متناقض نشوند. بنابراین حرکت روزنامه »ایران« در ایجاد کمپین ملی مقابله با 
کرونا و با هدف جلوگیری از کروناهراسی با رعایت بهداشت فردی و توجه به تصمیمات و 
راهنمایی های وزارت بهداشت به عنوان نهاد تخصصی مسئول ستاد ملی مدیریت بیماری 

کرونا گامی مهم و قابل تقدیر است.
تقویت مرجعیت خبری و آموزشی رسانه ها و نهادهای معتبر داخلی در گذار از شرایط 
فعلی و ایجاد آرامش روانی جامعه با عنصر آگاهی بدون بزرگنمایی و دست کم گیری ابعاد 
مسأله کرونا یكی از مهم ترین نیازهای ماست و باور به اینكه کرونا مسأله ای مشترک، ویروسی 
بی تفاوت و بیماری جهانی است که نه می توان خوانشی سیاسی از آن داشت و نه با روشی 

غیراصولی به جنگ آن رفت.
سنخنگو دولت دستیار ارتباطات اجتماعی رئیس جمهوری

وقت را از دست ندهیم!
 سرانجام ویروس کورونای جدید در ایران هم تشخیص داده 
شد و به بیش از دو هفته تردید در این خصوص پایان داده 
شد. فارغ از این که آغاز تشخیص بیماری با مرگ دو تن از 
بیماران بود و این را باید به پای ضعف نظام بهداشتی کشور در 

تشخیص )یا در اطلاع رسانی به موقع( مبتلایان دانست، شروع این چنینی این بیماری با 
قدرت سرایت بالا نگران کننده است و تمهیدات و توصیه ها و تصمیمات دولت و نهادهای 

ذیربط در تناسب با این پدیده نیست.
برآوردهای اقتصادی در چین، حاکی از کند شدن نرخ رشد اقتصادی و کاهش 2 درصدی 
آن برای فصل نخست سال 2020 است. هنوز مشخص نیست که دامنه  همه گیری این 
ویروس در چین تا کجا گسترده خواهد شد و چین چگونه خواهد توانست لطمه این فاجعه 
بهداشتی – انسانی را در اقتصاد خود مدیریت کند. اما اگر چین با تمهیدات گسترده و همه 
جانبه ای که اتخاذ کرده است بتواند ابعاد بیماری را به فصل نخست سال محدود کند شاید 

لطمات آن در همین میزان باقی بماند.
شكی نیست که اقتصاد ایران، که چین شریک نخست تجاریش است، از شرایط اقتصاد این 
کشور تأثیرپذیر است. چین مقصد نخست صادرات نفت، پتروشیمی و مواد معدنی ایران است 
و به دلیل بحران موجود در چین در یک ماه گذشته قیمت این کالاها افت 20-10 درصدی 
داشته است. با فرض ثابت ماندن مقدار صادرات به چین، که البته چنین نیست، این افت به 
معنای کاهش درآمد 500-250 میلیون دلاری در ماه در صادرات ایران به این کشور است. اما 
اکنون که ویروس کورونا به ایران رسیده و در حال گسترش است، نگرانی بزرگتر اقتصاد کشور 
پیامدهای ناشی از همه گیری بیماری در ایران است. با آشكار شدن نخستین موارد بیماری، 
نخستین موج آن دامنگیر حوزه گردشگری داخلی و خارجی کشور شد. لغو سفرها به ویژه 
در ایام نزدیک به نوروز و تعطیلات سال نو موجب خواهد شد که بخش گردشگری کشور و 
خدمات وابسته به آن، از جمله حمل و نقل مسافر، هتل ها و رستوران ها، اماکن تفریحی 
و گردشگری، تولیدات محلی و سوغاتی، بهترین زمان کسب وکار خود را از دست بدهند و 
به شدت آسیب ببینند. علاوه بر اینها طیفی از کسب و کارها مانند تئاتر، سینما، تفریحات 
جمعی، سالن های ورزشی، آرایشگاه ها، مراکز خرید و فروشگاه های بزرگ و مانند اینها هم  
از این شرایط متأثر می شوند. در بعد بین المللی، از هم اکنون برخی از کشورهای همسایه 
تردد مسافران بین ایران و کشور خود را متوقف کرده اند. بدون شک در صورت گسترش و 
جدی تر شدن همه گیری کورونا در ایران مرزهای همسایگان بیشتری به روی تردد مسافر 
به ایران و بالعكس بسته خواهد شد. گذشته از آثار این اقدامات بر حوزه گردشگری و تجارت 
مرزی کشور، مخاطره بزرگتر می تواند تصمیم این کشورها برای جلوگیری از ورود محصولات 
تازه و مواد غذایی ایران )فراورده های حیوانی، میوه و تره بار( به کشورشان باشد که به صورت 
مضاعف به تولید و صادرات کشور آسیب وارد خواهد کرد. همزمانی این مخاطره با ورود دوباره 
ایران به لیست سیاه FATF و شدت یافتن تنگنای مبادلات مالی و ارزی با دنیا به نگرانی 
فعالان اقتصادی از شرایط اقتصاد افزوده است. اقتصاد رنجور و تحت فشار کشور تاب تحمل 
فشارهای متعدد را  ندارد و این موضوع باید از سوی دولت و دیگر ارکان حاکمیت بسیار جدی 
قلمداد شود. از این رو و با در نظر گرفتن نكات بالا، انتظار جدی و اکید از دولت می رود که 
چارچوب های به مراتب جدیتر و سختگیرانه تری را در پیشگیری از انتشار گسترده بیماری 
در کشور اتخاذ کند و نگذارد تا کشورهای دیگر برای قرنطینه کردن شهروندان و اقتصاد ایران 
تصمیم پیش دستانه بگیرند.ما نه مانند چین اقتصادی قوی داریم، نه مقدورات بودجه ای 
دولت اجازه اتخاذ سیاست های انبساطی برای کمتر کردن آسیب های اقتصادی بیماری 
را می دهد، نه توان ساخت بیمارستان 1000 تختخوابی در 10 روز را داریم، نه از امكانات 
آزمایشگاهی و درمانی مانند آن کشور برخورداریم و، متأسفانه، نه سرمایه اجتماعی قابل 
مقایسه با چین را داریم. پس تنها راه ما جلوگیری از گسترده شدن بیماری با تصمیماتی قاطع 

و سریع است. وقت را از دست ندهیم!
عضواتاق بازرگانی ایران

وزیر کشور:

 با اتحاد، انسجام و همیاری بر کرونا ویروس 
غلبه می کنیم

 وزیر کشور گفت: باید در داخل با انسجام، وحدت، همكاری و همیاری بتوانیم بر موضوع 
کرونا ویروس غلبه کنیم. 

عبدالرضا رحمانی فضلی وزیر کشور عصر دوشنبه پس از جلسه ستاد اطلاع رسانی و 
تبلیغات اقتصادی کشور در جمع خبرنگاران گفت: امروز موضوع بحث این جلسه کرونا و 

آثار اقتصادی آن در کشور بود.
وی ادامه داد: به هر حال وظیفه دولت و دستگاه های اجرایی این است که در هر شرایطی 
از تامین، تولید، توزیع و قیمت های کالاها  اطمینان پیدا کنیم و هیچ امری نباید موجب 
بر هم زدن این امور شود. وزیر کشور خاطر نشان کرد: دستگاه های اجرایی متولی در این 
جلسه حاضر بودند و واحدهای تولیدی و توزیعی اطمینان دادند که در روند خدمات رسانی 
و قیمت ها مشكلی ایجاد نخواهد شد. وی با بیان اینكه هر جا احساس شود که لازم به توزیع  
و یا تامین جدید کالا باشد آمادگی لازم در تمامی دستگاههای متولی و مسوول وجود دارد، 
گفت: خواهش من از همه مردم این است که این مساله یک مساله عمومی شده است، 

بنابراین بدون حضور آنها و تلاش ها و همدلی با مسئولان کنترلش مشكل خواهد بود.
رحمانی فضلی تصریح کرد: همه مسئولان در حوزه های مختلف به ویژه وزارت بهداشت 
به عنوان متولی اصلی این موضوع دستورالعمل های لازم را صادر کردند و اقدامات لازم را 
انجام می دهند. وی ادامه داد: در دولت این مساله وقتی مطرح شد رییس جمهوری همه 
دستگاه های اجرایی و وزارتخانه ها را مسئول کرد که در خدمت وزارت بهداشت باشند و همه 
خدمات پشتیبانی و اقدامات لازم را حتماً به صورت مستمر در اختیار وزارت بهداشت قرار 
دهند. وزیر کشور با اشاره به فعالیت های گسترده شبكه ها و رسانه های خارجی و معاند 
که مانند هر موضوع دیگری مساله کرونا را دستاویز قرار می دهند تا در داخل نا کارآمدی و 
اختلاف و سردرگمی را به نمایش بگذارند، تصریح کرد: رسانه های خارج از کشور با تولید 
برخی از برنامه های کذب به دنبال اهداف خاص هستند. همین مكاتبات و نامه هایی که این 
چند روز در رسانه ها منتشر شد که دو مورد مربوط به وزارت کشور و چند مورد مربوط به وزارت 

بهداشت بود، کذب محض است.

رییس دفتر رییس جمهوری: 

 FATF دولت تمهیداتی اندیشیده تا آثار اقدام
را خنثی کند

 رییس دفتر رییس جمهوری با بیان اینكه دولت تمام همت و توان خود را برای ایجاد 
فضای مناسب در زمینه فعالیت های اقتصادی بكار گرفته است، گفت: دولت تمهیدات و 
برنامه ریزی هایی که در جلسه اخیر خود اندیشیده است تا آثار اقدام روز جمعه FATF را خنثی 
کند.  محمود واعظی روز دوشنبه در جلسه توسعه و سرمایه گذاری استان فارس اظهار داشت: 
وجود نگاه توسعه ای و حمایتی از سوی تمام دستگاه ها و نهادها برای توسعه کشور و استان 
اهمیت زیادی دارد و امروز شاهد آن هستیم که با برخورداری از چنین نگاهی و با توجه به 

شرایط تحریم تمام همت و تلاش مسوولان بر این است که استان ها توسعه یابد.
رییس دفتر رییس جمهوری با تاکید بر حمایت دولت از فعالیت بخش خصوصی و واگذاری 
بنگاه های دولتی به این بخش گفت: دولت و شخص رئیس جمهور معتقدند تا وقتی که 
اقتصاد کشور توسط بخش خصوصی اداره نشود، این اقتصاد شكوفا نخواهد شد لذا نسبت به 

واگذاری امور به بخش خصوصی اهتمام جدی و ویژه ای داریم.
واعظی با اشاره به اینكه شرایط اجتماعی و سیاسی کشور بعد از انتخابات دوم اسفند تغییر 
خواهد کرد و با خارج شدن از فضای رقابت های انتخاباتی، شاهد فضای آرام تری در اداره امور 
کشور خواهیم بود، گفت: به همه منتخبان مجلس شورای اسلامی در سراسر کشور تبریک 
می گویم. امروز همه باید به انتخاب مردم احترام بگذاریم و بنای دولت بر این است که همانطور 
که با مجلس فعلی همكاری و تعامل داشته با مجلس آینده نیز همین روند را با قوت ادامه دهد.
واعظی گفت: امروز همه قوا و نهادها هدفی جز خدمت به مردم، تامین امنیت و منافع 
کشور و برآورده کردن معیشت و رفاه مردم ندارند و تجربه نشان داده که نه دولت و نه سایر قوا 
و دستگاه ها به تنهایی نمی توانند همه مشكلات را برطرف کنند لذا همه باید در کنار هم قرار 
بگیریم.  رییس دفتر رییس جمهوری با تاکید بر اینكه درخصوص اتفاقی که روز جمعه در زمینه 
FATF افتاد، با مخاطب قرار دادن فعالان اقتصادی و بخش خصوصی اظهار داشت: در سال 
92 وضعیتی شبیه به شرایطی که روز جمعه پیش آمد را داشتیم و با محدودیت های بسیار 
زیادی مواجه بودیم اما دولت تمام تلاش خود را به کار گرفت تا از این شرایط خارج شویم و در 
این راستا 4 لایحه را تنظیم کردیم و همه این لوایح نیز، در راستای سیاست  ها و برنامه هایی 

است که باید خودمان در زمینه پولشویی و مبارزه با تامین مالی تروریزم انجام دهیم.
  

دستور رییس جمهوری به استانداران قم و گیلان:

همه امکانات برای کنترل و ریشه کنی کرونا 
بسیج شود

 رییس جمهوری در تماس تلفنی با استانداران قم و گیلان، ضمن دریافت تازه ترین گزارش ها 
و اقدامات انجام شده برای کنترل و ریشه کنی بیماری کرونا در این دو استان، دستورات لازم را 

برای تسریع در پیشبرد روند برنامه های ستاد ملی مدیریت بیماری کرونا ابلاغ کرد. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری، حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی 
روز دوشنبه در تماس با "بهرام سرمست" و "ارسلان زارع" استانداران قم و گیلان، ضمن اعلام 
همبستگی مجدد با شهروندان این دو استان به ویژه خانواده هموطنانی که جان خود را بر 
اثر این بیماری از دست دادند، از استانداران این دو استان خواست تا با بسیج همه امكانات، 
تلاش خود را در مسیر اطمینان بخشیدن به مردم برای تامین سلامت آنان، مضاعف کنند. 
رییس جمهوری ابراز امیدواری کرد که با مسوولیت و فرماندهی وزیر بهداشت، درمان و آموزش 
پزشكی در ستاد ملی مدیریت بیماری کرونا، هر چه سریعتر این بیماری کنترل و با کمترین 
صدمات، ریشه کن شود. روحانی ضمن قدردانی از تلاش بی وقفه پزشكان، پرستاران و کادر 
درمانی بیمارستان های کشور از جمله استان های قم و گیلان که با صبر و حوصله در کنار مردم 
بوده اند،  همكاری همه نهادها در استان ها را برای جلوگیری از شیوع این بیماری و ریشه کنی 
آن، تحت مدیریت استانداران مورد تاکید قرار داد. استانداران قم و گیلان نیز در این تماس های 

تلفنی گزارشی از اقدامات انجام شده برای کنترل و ریشه کنی بیماری کرونا ارائه کردند.
 

جعفرزاده ایمن آبادی: 

رد لایحه بودجه تصمیمی سیاسی بود
 عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس شورای اسلامی درباره رد لایجه بودجه سال 1399 
کشور گفت: نمی فهمم علت این تصمیم ناراحتی از انتخابات است یا ایجاد چالش برای دولت 
یا مجلس بعد، اما در هر صورت در اتخاذ این تصمیم مسائل تخصصی و فنی در نظر گرفته نشد 

و در بخش اعظمی از آن دخالت مسائل سیاسی را احساس می کنم. 
»غلامعلی جعفرزاده ایمن آبادی« عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس شورای اسلامی در 
پاسخ به سوال خبرنگار ایرنا در خصوص علت و تاثیرات رد کلیات بودجه سال 1399 گفت: در 
مجموع تصمیم عقلایی نبود و با این کار عملا بودجه سال آینده رها شد. وی درباره انگیزه های 
رد کلیات بودجه توضیح داد: من نتوانستم این تصمیم نمایندگان مجلس را درک کنم. نمی 
فهمم علت این تصمیم ناراحتی از انتخابات است یا ایجاد چالش برای دولت یا مجلس بعد، 
اما در هر صورت در اتخاذ این تصمیم مسائل تخصصی و فنی در نظر گرفته نشد و در بخش 
اعظمی از آن دخالت مسائل سیاسی را احساس می کنم. جعفرزاده اظهار داشت: هر جوری 
که تلاش کردم، نتوانستم بفهمم ریشه این مخالفت که از صبح  روز دوشنبه در میان نمایندگان 
مشخص شده بود، چیست؟ البته دلایل مختلفی اظهار شد. برخی نمایندگان می گفتند 
خسته هستند، دیگری می گفت حضور قلب ندارم. بعضی نمایندگان مدعی بودند مجلس 
بعدی که دارد میاید خودش باید در مورد بودجه مسئولیت داشته باشد و ما چرا تصمیم گیری 
کنیم. برخی هم می گفتند چون دولت از ما پشتیبانی نكرده است، حالا باید تاوان بدهد. این 
عضو کمیسیون برنامه و بودجه با اشاره به احتمال تقسیم بودجه به چند دوازدهم تاکید کرد: 
تقسیم بودجه در هر سالی که انجام شد، هم برای دولت و هم برای کشور اتفاقی بد و زیانبار بود. 
این تقسیم بندی ها یک کلمه ای را به صورت مستتر همراه خود دارد به نام علی الحساب. حال 
مسئله این است که مدیریت کشور به صورت علی الحساب در شرایط تحریم آیا کار درستی 
است؟ در شرایط تحریم ناجوانمردانه ای که ما باید برای دقیقه به دقیقه آن باید برنامه داشته 

باشیم، چطور می خواهیم علی الحساب امور مملكت را پیش ببریم؟
  

جهانگیری در تماس تلفنی با استاندار آذربایجان غربی تاکید کرد

امدادرسانی فوری و بسیج همه امکانات برای 
کمک به زلزله زدگان

معاون اول رییس جمهوری در تماس های تلفنی جداگانه با استانداران آذربایجان غربی و 
قم، بر امدادرسانی فوری و کمک به زلزله زدگان و هماهنگی همه دستگاه ها در قم برای مقابله 
با انتشار ویروس کرونا تاکید کرد.  به گزارش پایگاه اطلاع رسانی معاون اول رییس جمهوری، 
آذربایجان غربی ضمن  با استاندار  تلفنی  »اسحاق جهانگیری« صبح دوشنبه در تماس 
در جریان قرار گرفتن از آخرین وضعیت استان پس از دو زلزله نسبتا قوی روز یكشنبه ،  بر 
امدادرسانی فوری و بسیج همه امكانات برای کمک به زلزله زدگان تاکید کرد. معاون اول رییس 
جمهوری از استاندار آذربایجان غربی خواست با اعزام گروه های امدادرسان و ارزیاب به مناطق 
زلزله زده، اقدامات لازم را برای رسیدگی به وضعیت زلزله زدگان و نیز رفع آسیب های وارد شده به 
ویژه در روستاها دستور کار خود قرار دهد. جهانگیری همچنین در مكالمه تلفنی با استاندار قم 
پس از دریافت گزارش اقدامات انجام شده در استان برای مهار و مقابله با ویروس کرونا، تاکید 
کرد: همه مسئولان استان مطابق تصمیمات اتخاذ شده در هماهنگی کامل با وزیر بهداشت، 
درمان و آموزش پزشكی به عنوان رییس ستاد پیشگیری و مقابله با کرونا،   برنامه های لازم جهت 

مقابله با شیوع این بیماری را اجرا کنند.
 

سرلشکر سلامی در تماس تلفنی با  وزیر بهداشت:

آمادگی سپاه برای ارائه خدمات برای مقابله با 
شیوع "کرونا"

فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در تماس تلفنی با وزیر بهداشت، درمان و 
آموزش پزشكی، از آمادگی سپاه برای ارائه هرگونه کمک و خدمات برای مقابله و جلوگیری از 
شیوع ویروس کرونا خبر داد.  به گزارش روز دوشنبه پایگاه اطلاع رسانی سپاه،  در پی شیوع 
ویروس کرونا در برخی مناطق کشور که سلامت هموطنان را با تهدیداتی مواجه کرده است،  
سرلشكر پاسدار "حسین سلامی" فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در تماس تلفنی 
با "سعید نمكی" وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشكی، از آمادگی سپاه برای هرگونه کمک 
به دستگاه ها و سازمان های متولی، در مقابله با ویروس کرونا و جلوگیری از شیوع گسترده 
این بیماری خبر داد. فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در این تماس تلفنی از 
نقش آفرینی بسیج در اجرای طرح ملی واکسیناسیون فلج اطفال به عنوان الگو و تجربه ای 
بسیار موفق و راهگشا یاد کرد. سلامی اضافه کرد: علاوه بر انجام اقدامات آموزشی درخصوص 
پیشگیری از شیوع بیماری، تمامی مجموعه های بهداشت و درمان سپاه اعم از دانشگاه علوم 
پزشكی، بیمارستان ها، مراکز درمانی و بسیج جامعه پزشكی به منظور ادامه خدمات و کمک 

برای مقابله با ویروس کرونا تا بازگشت شرایط به وضع عادی آمادگی دارند.
 

رییس مجلس:

 نظام آموزشی باید نیازمحور شود
رییس مجلس شورای اسلامی در دیدار با رییس سازمان آموزش فنی و حرفه ای گفت: نظام 

آموزش رسمی باید نیازمحور حرکت کند تا زمینه ساز مهارت آفرینی و  اشتغال باشد. 
علی لاریجانی در دیدار علی اوسط هاشمی رییس سازمان آموزش فنی و حرفه ای با وی 
ضمن نقد مدرک گرایی در کشور گفت: نظام آموزش رسمی باید نیاز محور حرکت کند تا 
زمینه ساز مهارت آفرینی و  اشتغال باشد. کار سازمان آموزش فنی و حرفه ای مؤثر است و 
آموزش دیدگان شما به سرعت جذب بازار کار می شوند. همچنین در این دیدار علی اوسط 
هاشمی، معاون وزیر تعاون و رئیس سازمان آموزش فنی و حرفه ای کشور به ظرفیت های 
سازمان آموزش فنی و حرفه ای کشور از جمله تعداد 600 کارگاه آموزشی ثابت دولتی، 5800 
مربی و  11 هزار و 700 آموزشگاه آزاد اشاره کرد و افزود: انتظار داریم در طرح طبقه بندی 
مشاغل، مهارت داشتن افراد به عنوان یک امتیاز دیده شود. رییس سازمان آموزش فنی و 
حرفه ای کشور به تدوین سند مهارت در 22 استان کشور با توجه به ظرفیت های هر استان 
اشاره کرد و گفت: اختصاص مبلغی از محل هدفمندی یارانه ها برای آموزش مهارت به دریافت 

کنندگان بیمه بیكاری می تواند فاصله زمانی شاغل شدن بیكاران را کوتاه نماید.

رییس قوه قضاییه با بیان اینكه سلامت مردم از حقوق 
عامه و ضروری ترین مسائل کشوراست، گفت: مقابله با 
ویروس کرونا همكاری ملی و همت همگانی می طلبد. 

قضاییه،  قوه  عمومی  روابط  دوشنبه  روز  گزارش  به 
در  رییسی  ابراهیم  سید  والمسلمین  الاسلام  حجت 
جلسه شورای عالی قوه قضاییه با اشاره به شیوع ویروس 
سلامت  امروز  افزود:  کشور  برای  آن  تهدید  و  کرونا 
مسائل  ضروری ترین  جزو  مردم  سلامت  و  اجتماعی 
کشور و از وجوه مهم حقوق عامه است که توجه به آن 

نیازمند نگاه و همراهی همگانی است.
وی ادامه داد: مسئول صیانت از سلامت مردم وزارت 
بهداشت است که وارد میدان شده و در ستاد وزارتخانه 
و استان  ها فعال شده و هم در حوزه بهداشت، هم در 
بحث درمان و هم در زمینه پیشگیری اقداماتی صورت 
گرفته و گزارش  های آن نیز از طریق رسانه ملی اعلام 

می شود.
رییس دستگاه قضا در عین حال متذکر شد: علاوه 
نمایندگان  با حضور  که  و ستادی  بهداشت  وزارت  بر 
دستگاه  های مختلف از جمله قوه قضاییه برای مقابله با 
کرونا تشكیل شده، یک همت همگانی و همكاری همه 
بخش ها و مسئولان در برخورد همه  جانبه با این مسأله 

لازم است.
رییسی اظهارداشت: باید به مردم اطمینان داده شود 
که با همت همه دستگاه  ها و رعایت همه اصول و نكات 
ضروری در حوزه بهداشت و تسلط روزافزون مسئولان 
بهداشتی و درمانی در خصوص کرونا، سلامت و امنیت 

روانی آن  ها افزایش خواهد یافت.
پیروز انتخابات مردم بزرگ ایران بودند 

رییس قوه قضاییه در بخش دیگری از سخنان خود با 
تقدیر از حضور پرشور مردم در صحنه انتخابات گفت: 
انتخابات آزمونی الهی، سیاسی و ملی است و مردم با 
حضور ارزشمند خود در این عرصه، دشمن را ناامید 

کردند. وی افزود: دشمن مدت ها تلاش کرد با ایجاد 
انتخابات  به  نسبت  را  مردم  جامعه،  در  تردید  و  یأس 
انتخابات  شب  در  حتی  و  کند  دلسرد  آن  سازوکار  و 
محدودیت های مالی، پولی و بانكی را اعمال و تلاش 
کرد از شیوع یک ویروس برای کاهش حضور مردم سوء 
استفاده کند، اما مردم ما با عزم و اراده جدی وارد صحنه 
شدند و حضور با معنا و با صلابت آن ها حقیقتاً قابل 
تقدیر است. رییسی با بیان اینكه پیروز انتخابات یک 
جناح و گروه خاص نبود، تصریح کرد: پیروز انتخابات 
و  دشمنان  برابر  در  ما  مردم  و  است  ایران  بزرگ  ملت 
آنان  به  را  پیروزی  این  باید  و  شدند  برنده  بدخواهان 
تبریک گفت. رییس قوه قضاییه با تقدیر از مسئولان 
اجرایی و نظارت و همكاران خود در دستگاه قضایی که 
نقش مهمی در برگزاری هر چه بهتر انتخابات داشتند، 
خاطرنشان کرد: مردم وظیفه خود را در انتخابات انجام 

دادند و اکنون نوبت منتخبان ملت است.
رییسی افزود: منتخبان ملت از همین امروز با اندیشه، 
همفكری و مشورت با صاحب نظران و حتی با رقبای 
خود که نتوانستد رأی نصاب ملت را به دست آورند، باید 
برای رفاه اجتماعی، گره گشایی از کار مردم و معیشت 
آن ها و مساعدت به دستگاه  ها برای پیشبرد اهداف 

نظام در گام دوم انقلاب اسلامی برنامه  ریزی کنند.
ایجاد  و  افزایش اعتماد عمومی  رییس قوه قضاییه 
به عملكرد خوب  را منوط  و حفظ سرمایه اجتماعی 
مسئولان دانست و اظهار داشت: آغاز مجلس یازدهم 
باید با اقدام و عمل نمایندگان همراه باشد و به  گونه ای 
عمل کنند که امید و اعتماد مردم به دستگاه  ها و ساز و 

کارهای نظام افزایش یابد.
رییسی بر همین اساس ابراز امیدواری کرد که مجلس 
یازدهم مجلسی قوی باشد که مورد تأکید رهبر معظم 
انقلاب و خواست و اراده مردم بوده و منتخبان ملت، کار 

و تلاش را سرلوحه کارهایشان قرار دهند.

تاکید بر کنترل بازار و افزایش قیمت ها
رییس قوه قضاییه با اشاره به برنامه  های دشمنان 
برای التهاب  آفرینی در بازار در روزهای پایانی سال اظهار 
داشت: این روزها اخباری از افزایش قیمت ها در بازار 

شنیده می شود که لازم است به سرعت کنترل شود.
رییسی افزود: معیشت مردم از مهم ترین مسائل است 
و دشمن تلاش  بوده  تهدید دشمن  مورد  که همواره 
و  یاس  ایجاد  و  در جامعه  نارضایتی  ایجاد  با  می کند 
ناامیدی بین مردم به اهداف پلید خود برسد و پادزهر 
این فتنه و توطئه، کار و تلاش و پیگیری و نظارت است.

و  مسئولان  همه  کرد:  اضافه  قضاییه  قوه  رییس 
دستگاه  های مربوطه از جمله سازمان تعزیرات و سازمان 
و  شوند  میدان  وارد  باید  مصرف کنندگان  از  حمایت 
نگذارند قیمت  کالاها افزایش یابد و معیشت بر مردم 
تنگ شود و هر جا نیاز به حضور دستگاه قضائی باشد، 

آماده همكاری هستیم.

مقابله با کرونا همكاری ملی و همت همگانی می طلبد

رییسی:  سلامت مردم از ضروری ترین مسائل کشوراست 

روح الله زم در سومین جلسه دادگاه رسیدگی به اتهاماتش گفت: اعلام زمان و مكان عملیات 
های سوریه به ویژه تردد های حاج قاسم سلیمانی و ارسال لیست دور زنندگان تحریم به افسر 

جاسوسی سیا جزو ماموریتم بود. 
به گزارش روز دوشنبه مرکز رسانه قوه قضاییه، سومین جلسه رسیدگی به اتهامات روح الله زم 

در شعبه 15 دادگاه انقلاب اسلامی تهران به ریاست قاضی صلواتی برگزار شد.
قاضی صلواتی ضمن قرائت مواد 352، 353، 354 و 358 آیین دادرسی کیفری گفت: 
شروع سومین جلسه محاکمه روح الله زم فرزند محمدعلی را در شبعه 15 دادگاه انقلاب و با 

حضور مستشار دادگاه، وکیل مدافع و نماینده دادستان اعلام می کنم.
رییس دادگاه از متهم زم خواست در جایگاه حاضر شود و ادامه دفاعیات خود را بیان کنید.

متهم زم با اشاره به ماده 286 قانون مجازات گفت: یكی از عناوین اتهامی من افساد فی 
الارض است که آن را رد می کنم.

وی ادامه داد: یكی از افراد نامدار اصلاحات طی پیامی به آمد نیوز نوشت که شما در خارج 
از کشور هستید یا داخل؟ که گفتیم در خارج و آن شخص تعجب کرد که مواضع ما همچون 

رسانه های داخل کشور است. آمد نیوز نقش غیر قابل انكاری در انتخابات 96 داشت.
متهم زم اضافه کرد: از اواسط سال 96 به دلیل خستگی ناشی از کار مسئولیت آمد نیوز را به 
سام سرابی واگذار کردم. وی گفت: در سال 96 بسیاری از آمدنیوز درخواست کردند که خط 
خود را مشخص کند. در این برهه که مسئولیت آمدنیوز با سام سرابی بود اشتباهات فاحشی از 

جمله انتشار مطلب درباره کوکتل مولوتوف به وجود آمد.
وی مدعی شد: در اواسط سال 97، به دلیل اشتباهات سرابی و ارتباط وی با نزدیكان  یكی از 

وزرای دولت از او خواستم که استعفا کند. پس از آن کنترل آمدنیوز را به دست گرفتم.
متهم زم در مورد نشر اکاذیب در آمد نیوز گفت: گزارشاتی به دست ما می رسید که با ضریب 
خطا همراه بوده است.  وی در خصوص اتهام تحریک و تشویق مردم به اغتشاشات گفت: 
فراخوان های منتشره در آمد نیوز بخشی از آن ها در زمان مدیریت بنده نبوده و بخشی مربوط 

هم مربوط به مطالب ارسالی به ما است.
متهم زم اضافه کرد: مگر با تحریک یک رسانه کسی به خیابان می آید؟ البته نمی گویم که 

اشتباهی در این خصوص نكردم واگر اشتباهی کردم از دادگاه و مردم عذرخواهی می کنم.
در ادامه متهم گفت: با شمس درگیر شدم و فهمیدم که آن ها برای سرویس جاسوسی کار 
می کنند. بعد از چند ماه یک استاد دانشگاه از ان مجموعه دوباره با من مستقیما ارتباط برقرار 

کرد.
رییس دادگاه گفت: چرا دوباره با آن فرد در پوشش استاد دانشگاه ارتباط برقرار کردی در 
حالی که می دانستی برای سرویس جاسوسی فعالیت می کند. با توجه به محتوای پرونده و 
اظهارات متهمان دیگر که در زندان اوین هستند مشخص شده که استاد دانشگاه عامل سیا 

بوده است.
نماینده دادستان در این هنگام گفت: شمس نقش واسطه بین شما و سرویس جاسوسی 

بوده است و سرویس جاسوسی مزایای از جمله دفتر کار و حقوق خوب برای شمس در نظر 
گرفته بود.

نماینده دادستان اظهارداشت: متهم در بخشی از اقاریرش گفت که شمس علیه شیرین 
گزارش می داد که ان افسر جاسوس گزارش ها را با من چک می کرد که این مورد نشان دهنده 

ارتباط متهم با مامور سرویس جاسوسی بوده است.
 متهم گفت: این ها را که قبول دارم و اظهارات خودم است.

نماینده دادستان گفت: متهم در بخشی از اقرارش گفته که اعلام زمان و مكان عملیات های 
سوریه، تردد فرماندهان مخصوصا سردارشهید حاج قاسم سلیمانی جزء ماموریت هایش بوده 

است.
متهم زم گفت: اقرارم را قبول دارم، اما مگر تمام این موارد صورت گرفته است؟

نماینده دادستان اضافه کرد: به سندی اشاره می کنم که متهم زم در زمان ورود سردار شهید 
سلیمانی به یكی از کشورهای منطقه با ارسال پیامی به افسر سرویس جاسوسی اعلام می کند 

و می گوید که فردا یک تیم نظامی وارد می شوند که احتمالا قاسم سلیمانی هم با آن ها است.
رییس دادگاه گفت: آیا خبر جابه جایی یک فرمانده نظامی کار خبری محسوب می شود؟

متهم زم گفت: هرچه دستم می آمد منتشر کردم.
لیدر اغتشاشات96 نبودم

نماینده دادستان گفت: متهم زم پیام دیگری به آن افسر جاسوس فرستاده که در آن اسامی 
افرادی که تحریم ها را دور می زنند آورده شده است. آیا این کار در راستای رسالت کار خبرنگار 

بوده است؟
متهم پاسخ داد: خیر. این مطلب در آمد نیوز منتشر شد و قبول دارم.

نماینده دادستان ادامه داد: در اوج فتنه 96، به خاطر انتشار خبر آموزش ساخت کوکتل 
مولوتف به مامور سرویس جاسوسی پیام می دهید که به داد شما برسد.

متهم زم گفت: قضایا را با هم قاطی می کنید واین پیام برای کانال دوم است. وقتی به سایت 
حملات سایبری می شد به افسر سرویس گفتم که سایت را پشتیبانی کند واو هم پاسخ داد که 

خودش سایت را حمایت می کند.
پس از انتشار کلیپی که در آن متهم زم صحبت می کند وی به صراحت در کلیپ می گوید که 

لیدر اغتشاشات96 است.
متهم زم پاسخ داد: این حرف ها دوستانه بوده ولاف هم زده شده است. در 96 حضور داشته 

ام، اما نقش موثری نداشته ام.
وزیری نماینده دادستان گفت: متهم در اقرارش گفته که مامور سرویس جاسوسی از جایگاه 

آمد نیوز لذت می برده است.
متهم زم گفت: درباره این موضوع خصوصی صحبت می کنم.

قاضی صلواتی در این بخش از جلسه دادگاه ضمن اعلام ختم جلسه افزود: جلسه بعدی 
متعاقبا اعلام خواهد شد.

روح الله زم در سومین جلسه دادگاه رسیدگی به اتهاماتش:

ماموریتم اعلام زمان و مکان تردد های حاج قاسم بود

علی ربیعی*

و  نوآوری  گفت:صندوق  جمهوری  رییس  اول  معاون   
شكوفایی باید بتواند با گسترش خدمات خود به شرکت های 
دانش بنیان، حمایت های خود را از این شرکت ها از مرحله 

ایده تا بازار افزایش دهد. 
اسحاق جهانگیری در جلسه دیدار اعضای هیات عامل 
عملكرد  گزارش  به  اشاره  با  شكوفایی  و  نوآوری  صندوق 
یكساله صندوق نوآوری و شكوفایی، اقدامات انجام شده از 
سوی این صندوق را مثبت ارزیابی و خاطرنشان کرد: تحول 
ایجاد شده در خدمات این صندوق به شرکت های دانش 
بنیان ظرف یكسال اخیر قابل تقدیر است و نشان می دهد 
که دست اندرکاران این صندوق از روحیه ریسک پذیری و 
نوآوری برخوردار هستند. معاون اول رییس جمهوری یكی 
از جهت گیری های اصلی دولت را حمایت از شرکت های 
های  شرکت  به  کمک  افزود:  و  کرد  عنوان  بنیان  دانش 
دانش بنیان و بسترسازی برای حضور در بازارهای داخلی 
و خارجی ضروری است و از اهمیت فراوانی برخوردار است 

که نهادهایی مثل صندوق نوآوری و شكوفایی می توانند با 
همكاری معاونت علمی و فناوری رییس جمهور در این زمینه 

پیشتاز باشند.
در  بانكی  نظام  که  تسهیلاتی  میزان  افزود:  جهانگیری 
سال ارائه می دهد بیش از بودجه دولت است ضمن آنكه 
تسهیلات  قالب  در  نیز  گسترده ای  مالی  منابع  پرداخت 
روستایی و تسهیلات اشتغالزایی در دستور کار دولت قرار 
دارد که صندوق نوآوری و شكوفایی نیز می تواند از طریق 
تعامل با نظام بانكی تلاش کند تا بخشی از این تسهیلات 
به شرکت های دانش بنیان پرداخت شود. در این جلسه 
رییس هیات عامل صندوق نوآوری و شكوفایی گزارشی از 
عملكرد یكساله این صندوق در چهار بخش سرمایه گذاری، 
به  و پرداخت تسهیلات  نامه  ارائه ضمانت  توانمندسازی، 
شرکت ها و موسسات دانش بنیان ارائه کرد. بر اساس این 
بخش  در  شكوفایی  و  نوآوری  صندوق  عملكرد  گزارش، 
تسهیلات از آذر 1397 تا کنون حدود 2.4 برابر کل عملكرد 

گذشته این صندوق بوده و مبلغ ضمانتنامه صادر شده در 
سال 98 از سوی صندوق نیز بیش از 22 برابر کل عملكرد 
گذشته آن بوده است. رییس هیات عامل صندوق نوآوری و 
شكوفایی همچنین به تشریح انواع خدمات این صندوق به 
شرکت های دانش بنیان پرداخت و افزود: کمک به تحقق 
و توسعه اقتصاد دانش بنیان، تكمیل زنجیره ایده تا بازار، 
تجاری سازی نوآوری ها، دستاوردهای پژوهشی و اختراعات، 
خدمات  و  کمک ها  ارائه  طریق  از  دانش  کردن  کاربردی 
مالی و پشتیبانی به شرکت ها و موسسات دانش بنیان از 
جمله ماموریت های صندوق نوآوری و شكوفایی است. وی 
همچنین از کمک ها و حمایت های این صندوق برای پیشبرد 
طرح های ملی در حوزه سلامت، آب و محیط زیست،  حمل و 
نقل، صنایع غذایی، صنایع لوازم خانگی و سایر حوزه ها خبر 
داد و اظهار داشت: با کمک های صندوق نوآوری و شكوفایی 
طرح های مهمی نیز در حوزه های واکسن و سرم، تجهیزات 

پزشكی و حوزه فناوری اطلاعات به اجرا رسیده است.

معاون اول رییس جمهوری:

 حمایت از شرکت های دانش بنیان از جهت گیری های اصلی دولت است

وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشكی در پی انتشار نامه ای کذب در شبكه های اجتماعی مبنی 
بر استعفای وی به دلیل شیوع ویروس کرونا ضمن اعلام جعلی بودن این استعفانامه تاکید کرد: 
سوگند می خورم تا آخرین لحظه حیاتم و با تمام وجودم از خدمتگزاری صادقانه و بی وقفه به نازنین 

ترین مردم جهان دریغ نورزم. 
به گزارش وزارت بهداشت، متن بیانیه سعید نمكی به شرح زیر است: مردم شریف ایران، نامه ای 
کذب در شبكه های اجتماعی مبنی بر استعفای اینجانب می چرخد. آنان که این سرباز جان برکف 
وطن را می شناسند، نیک می دانند که برای روزهای راحت و عافیت نیامده، آمده تا خود را فدای 
کشور و مردم نازنین وطنش کند، آمده تا خون دل بخورد، تا مردم کشورش غم نخورند، نخوابد تا 
مردم کشورش آرام باشند  او که سه دهه پیش فرماندهی ریشه کنی مالاریا، مبارزه با وبا، کنترل 
سرخک، حذف کزاز و ریشه کنی فلج اطفال را  به عهده داشته، آمده تا با لطف پروردگار و به میدان 
آوردن همه توان و تجربه دهه های عمر و بكارگیری مشارکت همه عزیزان خردمند و پر تلاش کشور 
کمر بیماری های واگیر و غیر واگیر را بشكند. مگر می شود در روزهای سخت به هر بهانه ای دولت 

و مردمش را تنها بگذارد که به قول سعدی:
روان روشن سعدی که شمع مجلس توست

به هیچ کار نیاید گرش نسوزانی

با همین مردم سیلاب های امسال را بدون حتی یک همه گیری بیماری واگیر مهار کرد. 
و  را زمین گیر کرد  بر جای گذاشت  آنفلوآنزای H1N1 که در کشوری پیشرفته هزاران مرگ 
اینک با لطف پروردگار و با تكیه بر خرد جمعی، دانش و تلاش همكاران پزشک، پرستار و همه 
کادر بهداشتی و درمانی کشور از بهورزان عزیزخانه های بهداشت تا عالی رتبه ترین متخصصین 
ارشد ستادی در کلیه  تا مدیران  از خدمتگزاران مراکز درمانی  بیمارستان¬های دانشگاهی ، 
دانشگاه های علوم پزشكی و همچنین بهره گیری از همراهی بی بدیل دیگر اعضاء محترم دولت، 
ایثار نیروهای مسلح و سازمانهای مردم نهاد و هوشمندی و همراهی مردم شریف و آگاه کشور می 
رود تا ویروس کرونا را به زانو در آورد و افتخاری دیگر در عرصه بین المللی برای جمهوری اسلامی 
ایران ثبت کند. او اولین بار با شنیدن خبر ویروس کرونا در چین ایستاد تا به نفع مردم کشورش 

اقدامات سختگیرانه عبور و مرور اعمال کند و آمادگی جهت این یورش احتمالی فراهم نماید.
امید است در روزهای آینده با آگاهی و همراهی مردم عزیز و همكاران سخت کوشم شاهد مهار 
و کاهش مبتلایان به ویروس باشیم. سوگند می خورم تا آخرین لحظه حیاتم و با تمام وجودم از 

خدمتگزاری صادقانه و بی وقفه به نازنین ترین مردم جهان دریغ نورزم.
عزت، سربلندی و سلامتی همگان آرزوی این خدمتگزار کوچک ایران زمین است. همواره شاد 

و تندرست باشید.

وزیر بهداشت: نامه استعفایم در شبکه های اجتماعی کذب است

 تا آخرین لحظه حیاتم از خدمتگزاری دریغ نمی کنم 

پدرام سلطانی*

 سخنگوی وزارت خارجه مسدود بودن مرزهای کشور با برخی 
از کشورهای همسایه را موقتی عنوان کرد و گفت: اقداماتی که 

برای مقابله با این ویروس باید انجام شود، باید جمعی باشد. 
»سید عباس موسوی« در گفت وگویی درباره وضعیت ویروس 
کرونا در ایران گفت: سازمان بهداشت جهانی درباره برخی از 
مناطق جهانی وضعیت اضطراری اعلام کرده و طبیعی هم است 
که اقداماتی که برای مقابله با این ویروس باید انجام شود، باید 
جمعی باشد.    وی با بیان اینكه زمانی که ایران به بیماری کرونا 
آلوده نشده بود، نسبت به شیوع این بیماری به ایران نگرانی هایی 
داشتیم، اظهار داشت: وقتی ویروس کرونا در کشور شناسایی 

شد، همسایگان ما نیز نسبت به شیوع بیماری به کشورشان 
نگرانی هایی داشتند که طبیعی هم است اما این مسئله نباید 
مانع مراودات مردمی یا صادرات و واردات میان کشورها شود.   این 
دیپلمات ارشد ادامه داد: وزارت امور خارجه از طریق سفارتخانه 
رایزنی هایی را با مقامات ارشد کشورهای همسایه شروع کرده 
است که اطمینان بدهد هیچ گونه موارد مشكوکی از مرزها عبور 
نخواهد کرد. از جمله مسائل، گواهی صحت و سلامت است. 
بحث کالاها هم در جریان است تا در این شرایط، ضمن توجه و 
درک نگرانی های همدیگر، مراودات تجاری ادامه یابد.   موسوی 
با بیان این که بسیار بعید است که این مسدودیت دائمی و مستمر 

باشد،گفت: این اقدام هم از جمله اقدامات پیشگیرانه و موقتی 
که از سوی برخی از کشورها انجام شده است. ایران نیز در بحث 
ویزاها به اتباع خارجی در حال فكر بر این مسئله است که صدور 

ویزا کاهش یابد. 
  وی با بیان اینكه امیدواریم با سرعت و جدیتی که در مبارزه 
نسبت به بیماری کرونا در ایران وجود دارد، به زودی شاهد روند 
معكوس ابتلا به این بیماری باشیم، خاطرنشان کرد: امیدواریم 
ان شاالله این خبر خوش را به مردم ایران و کشورهای همسایه 
بدهیم و این اطمینان را به آنها بدهیم که خطری متوجه آنها 

نیست.

سخنگوی وزارت خارجه:

 مسدود بودن مرزها موقت است 
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آیا زردچوبه برای آلزایمر مفید است؟ 

زردچوبه یكی از معدود درمان های گیاهی است که برخی شواهد علمی به بی خطری 
و اثربخشی آن در درمان برخی اختلالات، از جمله بیماری آلزایمر، اشاره دارند. 

بیماری آلزایمر یک اختلال انحطاط عصبی پیشرونده و ویرانگر است که به از دست 
دادن حافظه و سردرگمی منجر می شود. اگرچه دلیل دقیق آن همچنان نامشخص 
است، باور بر این است که بیماری آلزایمر پس از انباشت پروتئین آمیلوئید بتا در مغز و 

تشكیل پلاک هایی که عملكرد سلولی را مختل می کنند، رخ می دهد.
به نقل از "اوریدی هلث، از آنجایی که در حال حاضر هیچ درمان ریشه کن کننده 
موثری برای بیماری آلزایمر وجود ندارد، داروها و رویكردهای دیگر، مانند مكمل های 
غذایی که برای توقف یا کند کردن پیشرفت بیماری طراحی شده اند، در کانون توجه 
پژوهش های جاری قرار دارند. کورکومین ماده فعال موجود در زردچوبه یكی از نمونه 

هایی است که در این زمینه می توان به آن اشاره کرد.
برخی مطالعات نشان داده اند که استفاده از کورکومین توسط افراد مسنی که به زوال 

عقل مبتلا نبوده اند به بهبود توجه و عملكرد حافظه کمک کرده است.
به گفته پژوهشگران، استفاده از این ماده بی خطر به نظر می رسد و بدن انسان به 

خوبی آن را تحمل می کند و این در شرایطی است که فواید مختلفی را ارائه می کند.
زردچوبه چیست؟ 

به گفته موسسه ملی سلامت آمریكا، زردچوبه گیاهی متعلق به خانواده زنجبیل است 
که در آسیا و آمریكای مرکزی رشد می کند.

از گذشته های دور، ریشه زردچوبه در آشپزی، به ویژه در هند، و همچنین در پزشكی، 
در درجه نخست در جنوب آسیا، مورد استفاده قرار گرفته است. از زردچوبه برای درمان 
مشكلات تنفسی، بیماری های روماتیسمی مانند آرتریت، درد و خستگی استفاده شده 
است. امروزه، زردچوبه همچنان به عنوان یک ادویه در آشپزی کاربرد دارد اما در قالب 
مكمل های غذایی برای درمان برخی شرایط سلامت، از جمله التهاب و مشكلات 
پوستی نیز استفاده می شود. زردچوبه یكی از معدود درمان های گیاهی است که برخی 
شواهد علمی به بی خطری و اثربخشی آن در درمان برخی اختلالات، از جمله بیماری 

آلزایمر، اشاره دارند.
چگونه زردچوبه ممکن است به عملکرد مغز کمک کند 

تا به امروز، بیشتر پژوهش ها نشان داده اند که به طور کلی زردچوبه و به طور خاص 
کورکومین، دارای خواص ضد التهاب است و این توانایی برای مقابله با التهاب است که 
آن را به گزینه درمان احتمالی برای اشكال مختلف زوال عقل تبدیل می کند. مطالعات با 
حضور سوژه های حیوانی نشان داده اند که زردچوبه التهاب در مغز و همچنین تشكیل 
پلاک های آمیلوئید را کاهش می دهد، اگرچه چگونگی ایجاد چنین آثاری همچنان به 

طور دقیق مشخص نیست.
 American Journal of Geriatric نشریه  در   2018 مارس  در  که  ای  مطالعه 
Psychiatry منتشر شد، نشان داد افراد بزرگسال در بازه سنی 51 تا 84 سال که به 
بیماری آلزایمر مبتلا نبوده و مكملی حاوی 90 میلی گرم کورکوکین را دو بار در روز 

مصرف می کردند، بهبود حافظه و عملكرد شناختی خود را تجربه کردند.
با این وجود، این که آیا کورکمین می تواند بیماری آلزایمر را معكوس کند، همچنان 

مشخص نیست و مطالعات بالینی در این زمینه ادامه دارند.
آنچه باید پیش از مصرف مکمل های زردچوبه بدانید 

زردچوبه و کورکومین به صورت گسترده در قالب مكمل های غذایی و تغذیه ای در 
دسترس هستند. ساقه های زیرزمینی این گیاه معمولا خشک شده و به کپسول ها، 

قرص ها، چای ها یا عصاره ها تبدیل می شود.
اگرچه امكان خرید بدون نسخه مكمل های زردچوبه و کورکومین وجود دارد اما پیش از 

آغاز مصرف هر نوع مكملی باید ابتدا با پزشک خود در این زمینه مشورت کنید.
اگرچه زردچوبه و کورکومین به طور کلی بی خطر هستند، مصرف مقدار زیاد آنها می 

تواند موجب برخی عوارض جانبی گوارشی شود.
پیش از آغاز مصرف کورکومین با یک پزشک مشورت کنید زیرا ممكن است با داروهای 

مصرفی شما تداخل ایجاد کند.

رئیس گروه سلامت هوا و تغییر اقلیم مرکز سلامت محیط و کار وزارت بهداشت :

استفاده از ماسک های پارچه ای و نخی به 
هیچ عنوان توصیه نمی شود 

رئیس گروه سلامت هوا و تغییر اقلیم مرکز سلامت محیط و کار وزارت بهداشت با بیان 
اینكه استفاده از ماسک های پارچه ای و نخی به هیچ عنوان توصیه نمی شود، اظهار 
کرد: توصیه می شود که در فضاهای عمومی نیز تهویه طبیعی به میزان مناسب فراهم 

شود.  
عباس شاهسونی، درخصوص نحوه استفاده صحیح از ماسک برای محافظت از کرونا 
ویروس جدید، گفت: مطابق دستورالعمل های منتشر شده سازمان جهانی بهداشت، 
افراد سالم فقط در زمانی که با فرد مشكوک به ابتلا به ویروس کرونا )دارای علائم سرفه 
های خشک، عطسه و تب( مواجهه دارند نیاز به استفاده از ماسک مناسب را دارند. وی 
افزود: طبق توصیه سازمان جهانی بهداشت، مردم سالم در شرایط معمولی نیازی به 
استفاده از ماسک ندارند. هیچ شواهدی در مورد مفید بودن استفاده از ماسک برای 
محافظت از افراد غیر بیمار وجود ندارد. در صورت تمایل به استفاده از ماسک، ماسک 

های جراحی معمولی نیز برای افرادی عادی مناسب است. 
رییس گروه سلامت هوا و تغییر اقلیم مرکز سلامت محیط و کار وزارت بهداشت، اظهار 
کرد: زمانی که فرد سرفه یا عطسه های مداوم دارد نیز به استفاده از ماسک مناسب 
)جراحی، N95 یا P2( نیاز دارد، در صورت عدم امكان استفاده از ماسک، فرد می تواند 
بر روی دستمال کاغذی و یا روی بخش بالایی آستین لباس خود سرفه یا عطسه کند. 
البته باید توجه داشت که دستمال کاغذی مورد استفاده بلافاصله در سطل درب دار 
دور انداخته شود. استفاده از ماسک N95 یا P2، فقط برای افرادی که با بیماران مبتلا 
به کروناویروس مواجهه دارند و همچنین کادر درمانی بیمارستان ها و مراکز بهداشتی و 
درمانی، توصیه می شود. استفاده از این نوع ماسک ها برای افراد عادی توصیه نمی 
شود. شاهسونی بیان کرد: مردم عزیز توجه داشته باشند که استفاده از ماسک فقط 
زمانی که همراه با شستشوی مداوم دست ها با آب و صابون مایع یا مواد ضدعفونی 
کننده با پایه الكلی باشد، موثر است. در غیر اینصورت، استفاده از ماسک به تنهایی 

محافظتی از فرد ایجاد نمی کند.
درصد الکل مناسب، 60 تا 70 درصد است

وی درخصوص استاندارد مصرف الكل برای ضدعفونی دست و سطوح تماس، عنوان 
کرد: درصد الكل مناسب، 60 تا 70 درصد است. مردم عزیز توجه داشته باشند که الكل 
های صنعتی که غلظت 96 درصد دارند و در مغازه ها یا داروخانه ها فروخته می شوند، 
به هیچ وجه اثر میكروب کشی ندارند و باید این مواد ضدعفونی کننده غلظت 60 تا 
70 درصد داشته باشند. رییس گروه سلامت هوا و تغییر اقلیم مرکز سلامت محیط و 
کار وزارت بهداشت تصریح کرد: هنگام برداشتن ماسک از روی صورت دست نباید با 
قسمت جلویی ماسک در تماس باشد و باید ماسک از بخش پشتی آن از روی صورت 
برداشته شود. پس از برداشتن ماسک از روی صورت فورا ماسک را در یک سطل پسماند 
درب دار دور بیاندازید و دست ها را با آب و صابون مایع و یا مواد ضدعفونی کننده با پایه 
الكلی مناسب )60 الی 70 درصد( به مدت حداقل 20 ثانیه و تمامی دست شسته شود.
وی گفت: مردم در صورت استفاده از ماسک، باید از قرار گرفتن کامل ماسک بر روی 
دهان و بینی به طوری که هیچ نفوذی از اطراف نداشته باشد، مطمئن شوند و آن را از 
لحاظ مناسب بودن اندازه و پوشش کامل بینی و دهان و تنفس بدون نشت از اطراف 
چک کنند. در صورت رعایت نكات فوق استفاده از ماسک می تواند باعث در معرض قرار 

گرفتن بیشتر فرد و احتمال خطر بیشتری می شود.
ماسک ها فقط یک بار استفاده شوند

شاهسونی خاطرنشان کرد: ماسک ها فقط یک بار استفاده شوند و از ماسكی که قبلا 
استفاده کردید، دوباره استفاده نشود. زمانی که ماسک خیس شده یا نفس کشیدن در 

آن سخت شود، نیاز به تعویض ماسک است.
رعایت فاصله یک متری با افراد

وی یادآور شد: مردم عزیز به خصوص در استان های درگیر کرونا، در صورت تردد 
در فضاهای عمومی حداقل فاصله یک متر با سایر افراد را رعایت کنند، به خصوص 
از افرادی که سرفه یا عطسه می کنند یا علائمی از تب دارند. توصیه سازمان جهانی 

بهداشت  این است که مردم از حضور در فضاهای شلوغ و پرتراکم اجتناب کنند.
رییس گروه سلامت هوا و تغییر اقلیم مرکز سلامت محیط و کار وزارت بهداشت بیان 
کرد: با توجه به اینكه دست ها با سطوح مختلف در تماس هستند، از تماس دست با 

چشم، دهان و بینی اجتناب شده و به طور مداوم با آب و صابون شسته شوند.
استفاده از ماسک های پارچه ای و نخی به هیچ عنوان توصیه نمی شود

وی با بیان اینكه استفاده از ماسک های پارچه ای و نخی به هیچ عنوان توصیه نمی 
شود، اظهار کرد: توصیه می شود که در فضاهای عمومی نیز تهویه طبیعی به میزان 
مناسب فراهم شود و از باز بودن درب ها جهت حرکت هوا اطمینان حاصل شود. به گونه 
ای که در شرایطی که افراد در یک فضا حضور دارند، درب ها و پنجره ها جهت حرکت 

هوا باز باشد.

سلامت 

 )19-COVID( کرونا 2019  بیماری  آن  به  که  کرونا  ویروس  با  شده  ایجاد  بیماری 
می گویند، اولین بار در ووهان چین شناسایی شد. CO مخفف کرونا، VI مخفف ویروس 
و D  به معنی بیماری )در انگلیسی(. قبلًا به این بیماری »کروناویروس جدید 2019« یا 
»nCoV-2019« می گفتند. ویروس COVID-19 ویروس جدیدی بوده و به خانواده 
ویروس هایی همچون سارس )سندروم تنفسی حاد( و سایر سرماخوردگی های معمولی 

مرتبط است.  
ویروس COVID-19 چگونه منتشر می شود؟

ویروس از طریق تماس مستقیم با قطره های تنفسی فرد آلوده )ازطریق سرفه و عطسه( و 
تماس با سطوح آلوده به ویروس منتقل می شود. ویروس COVID-19 می¬تواند ساعت ها 
روی سطوح زنده بماند، ولی یک ضدعفونی ساده می تواند آن را از بین ببرد. علائم شامل 
تب، سرفه و تنگی نفس است. در مواد حادتر عفونت می تواند منجر به سینه پهلو )پنومونی 
یا همان عفونت ریه( یا مشكلات تنفسی گردد. در موارد نادر این بیماری کشنده خواهد 
بود. علائم بیماری شبیه آنفولانزا یا سرماخوردگی معمولی است، که بسیار شایع تر از 
COVID-19 هستند. به همین دلیل برای تایید این که کسی COVID-19 گرفته باشد، 
باید آزمایش شود. نكته حائز اهمیت این است که اقدامات کلیدی پیشگیرانه را به خاطر 
بسپاریم که عبارتند از شستشوی دست ها و رعایت موارد بهداشتی تنفسی )پوشاندن دهان 
به هنگام عطسه یا سرفه با دستمال یا آرنج خم شده، سپس انداختن دستمال داخل سطح 
آشغال در بسته(. همچنین واکسن آنفولانزا نیز راه پیشگیری مناسبی است، بنابراین به یاد 

داشته باشید که واکسیناسیون خود و فرزندان تان را به موقع انجام دهید.
چگونه می توان خطر عفونت را کاهش داد؟

با رعایت چهار مورد احتیاطی زیر می توانید جلوی خطر عفونت برای خود و خانواده تان 
را بگیرید:

1. دستهای تان را مرتب با آب و صابون یا ژل ضدعفونی الكل دار بشویید.
2. به هنگام عطسه یا سرفه جلوی دهان خود را با دستمال یا آرنج خم شده تان بگیرید، و 
دستمال را داخل سطح دربسته بیاندازید. 3. از تماس نزدیک با کسانی که سرما خورده اند 
یا علائمی شبیه آنفولانزا دارند اجتناب کنید. 4. اگر تب دارید، سرفه می کنید یا احساس 

می کنید مشكل تنفس دارید حتماً به دکتر مراجعه کنید.
آیا باید ماسک بزنم؟

چنانچه علائم تنفسی )سرفه یا عطسه( دارید، برای محافظت از دیگران استفاده از ماسک 
پزشكی توصیه می شود. اگر هیچ گونه علائمی ندارید، نیازی به استفاده از ماسک نیست.

درصورت استفاده از ماسک، برای اطمینان از اثربخشی آن و جلوگیری از افزایش خطر 
انتقال ویروس، باید از آن درست استفاده کرده و پس از استعمال نیز درست دفع نمود.

استفاده از ماسک به تنهایی برای جلوگیری از عفونت کافی نیست و باید با شستشوی 
مكرر دست ها، پوشاندن دهان به هنگام عطسه و سرفه، و جلوگیری از تماس نزدیک با 

کسانی که علائم سرماخوردگی یا آنفولانزا دارند )سرفه، عطسه، تب( همراه باشد. 
آیا COVID-19 روی کودکان تأثیر می گذارد؟

این ویروس جدید است و ما هنوز نمی دانیم که چه تأثیری بر کودکان یا زنان باردار خواهد 
گذاشت. می دانیم که امكان دارد افراد در هر سنی به این ویروس آلوده شوند، اما تاکنون 
موارد نسبتاً کمی از COVID-19 در بین کودکان گزارش شده است. ویروس در موارد 
نادر کشنده است، و تاکنون بیشتر موارد منجر به مرگ در میان افراد پیرتر با بیماری های 

زمینه ای دیده شده است.  
اگر فرزندم علائم COVID-19 داشت چه کار کنم؟

حتماً درمان پزشكی را شروع کنید، ولی به خاطر داشته باشید که اکنون در نیمكره 
شمالی فصل آنفولانزا است و علائم COVID-19 از قبیل سرفه یا تب می تواند مشابه علائم 
آنفولانزا یا سرماخوردگی که بسیار هم شایع هستند، باشد.  رعایت نكات بهداشتی دست ها 
)شستشوی مرتب دست ها( و بهداشت تنفسی را ادامه دهید و واکسیناسیون کودکان خود 
را به موقع انجام دهید تا کودک تان درمقابل سایر ویروس ها و باکتری های بیماری زا در امان 
باشد.  در مورد سایر عفونت های دستگاه تنفسی از قبیل آنلفولانزا، اگر خودتان یا کودکتان 
علائمی دارد،  از همان ابتدا کمک پزشكی بگیرید و سعی کنید که از حضور در اماکن 
عمومی )محل کار، مدارس وسایل نقلیه عمومی(خودداری کنید، تا از سرایت به دیگران 

جلوگیری شود.  
اگر یکی از افراد خانواده علائم بیماری را داشته باشد چه کار باید کرد؟

اگر شما یا کودکتان تب، سرفه یا تنگی نفس دارید، باید از همان ابتدای بروز علائم از 
پزشک کمک بخواهید. اگر به مناطقی که COVD-19 در آنجا گزارش شده سفر کرده اید، 
یا اگر در تماس با فردی بوده اید که به تازگی به یكی از چنین مناطقی سفر کرده و علائم 
تنفسی دارد، با پزشک خود یا با کارمندان بهداشت تماس بگیرید و موضوع را با آنها درمیان 

گذاشته و مشورت کنید. 
آیا باید کودکم را در خانه نگهدارم و به مدرسه نفرستم؟

اگر کودک شما علائم بیماری را دارد، از پزشک کمک بخواهید و به دستوراتی که پزشک یا 
کارمند بهداشتی می دهد عمل کنید. درغیر اینصورت، همچون سایر عفونت های دستگاه 
تنفسی از قبیل آنفولانزا، اگر کودکتان علائم بیماری دارد، وی را در خانه بستری کنید و به 

خوبی از او مراقبت کنید و به اماکن عمومی نروید تا بیماری به دیگران سرایت نكند. 
اگر کودکتان علائمی مثل تب یا سرفه ندارد، و اگر بخشنامه ای راجع به بهداشت عمومی 
یا توصیه های رسمی مشابه دیگری درخصوص مدارس دریافت نكرده اید، بهتر است که 

کودک تان را به مدرسه بفرستید.  به جای این که کودکان را از مدرسه دور نگهدارید، به آنها 
آموزش دهید که دستهای شان را خوب بشویند و اقدامات بهداشتی مربوط به تنفس را در 
مدرسه و سایر اماکن انجام دهند، از جمله شستشوی مرتب دست ها، پوشاندن دهان به 
هنگام عطسه یا سرفه با دستمال یا آرنج خم شده، و سپس انداختن دستمال داخل سطل 

دربسته، لمس نكردن چشم ها، دهان یا بینی اگر دست ها کاملًا شسته نشده اند.    
بهترین راه شستن کامل دست ها چگونه است؟    

1. شیر آب را باز کنید و دست ها را زیر آن بگیرید
2. تمام دست تان را به صابون آغشته کنید

3. تمام سطوح دست ها را به مدت حداقل 20 ثانیه با صابون بمالید، از جمله پشت 
دستها، میان انگشتان و زیر ناخن ها
4. دست ها را کاملًا با آب بشویید

5. دست ها را با دستمال تمیز یا حوله یک بار مصرف خشک کنید
6. دست ها را مرتب بشویید، به خصوص قبل از خوردن، بعد از فین کردن، سرفه یا عطسه 
و دستشویی.  7. اگر آب و صابون در دسترس ندارید، از ژل شستشوی دست الكلی با 
حداقل 60 الكل استفاده کنید. اگر دستان تان به صورت مشهود کثیف هستند، حتماً با 

آب و صابون بشویید. 
آیا زنان باردار می توانند ویروس کرونا را به جنین خود منتقل کنند؟

هنوز شواهد کافی مبنی بر اینكه ویروس بتواند در دوران بارداری از مادر به جنین منتقل 
شود یا تأثیر بالقوه این بیماری بر روی کودک وجود ندارد. این موضوع در حال حاضر در 
دست بررسی است. زنان باردار باید موارد احتیاطی مقتضی برای محافظت از خود در برابر 
این ویروس را به عمل بیاورند و چنانچه علائمی مانند تب، سرفه یا تنگی نفس در خود 

مشاهده کردند، سریعاً به پزشک مراجعه کنند. 
آیا مادری که آلوده به کرونا ویروس باشد، می تواند همچنان به نوازد خود شیر بدهد؟

 تمام مادران در مناطق آلوده و پرخطر که علائمی چون تب، سرفه یا تنگی نفس دارند، 
یا کارمند  باید هر چه سریع تر به پزشک مراجعه کنند و دستورالعمل هایی که پزشک 
بهداشت می دهند را رعایت کنند. با توجه به مزایای تغذیه با شیر مادر و نقش کمرنگ شیر 
مادر در انتقال ویروس های تنفسی، مادر می تواند ضمن رعایت کلیه راهكارهای احتیاطی 
لازم همچنان به شیردهی ادامه دهد. درمورد مادرانی که علائم بیماری را دارند شیردهی 
مشكلی ندارد، مشروط بر این که به هنگام در آغوش گرفتن کودک و نزدیک بودن به کودک 
)ازجمله هنگام شیردهی( ماسک بزنند، دست ها را قبل و بعد تماس با کودک )ازجمله 
هنگام شیردهی( بشویند و سطوح آلوده را تمیز و ضدعفونی کنند – همانند همه مواردی 
که وقتی کسی مشكوک به COVID-19 و یا بیماریش تأیید شده باشد در تعامل با دیگران 
از جمله با کودکان باید انجام دهد. اگر مادر به شدت بیمار باشد، باید او را به دوشیدن شیر 
و دادن آن به کودک با فنجان تمیز و/یا قاشق تشویق کرد، و در تمامی این مراحل همان 

روش های جلوگیری از عفونت فوق الذکر را نیز رعایت نماید.
یونیسف برای کمک چه کارهایی انجام می دهد ؟

پاسخ فعلی یونیسف تمرکز بر حمایت از دولت چین و طیف گسترده تری از کشورهای 
منطقه آسیای شرقی و اقیانوس آرام است که بیشترین موارد تاکنون در آنها گزارش شده 
است. از 9 بهمن، یونیسف 13 تن لوازم، ازقبیل لباس های محافظ، ماسک، عینک و 
دستكش برای استفاده کارمندان بهداشتی از راه هوایی ارسال کرده است. محموله های 
بیشتری نیز آماده ارسال یوده و یونیسف در حال تعیین مناطق کلیدی است که بیشتر نیاز 
به کمک دارند. باتوجه به ماهیت غیرقابل پیش بینی ویروس و انتشار مداوم آن، یونیسف 
همچنین با دولت ها، همتایان خود در سازمان بهداشت جهانی، و سایر شرکای خود در 
زمینه تهیه برنامه های اضطراری در سایر مناطق، به ویژه کشورهای با ساختارهای بهداشتی 
ضعیف تر و ظرفیت های محدودتر در مقابله با شیوع بیماری های این چنینی، در ارتباط 
است.         در 28 بهمن، یونیسف درخواست 3/42 میلیون دلار برای بالابردن سطح 

کمک های مالی در تلاش برای مهار شیوع ویروس COVID-19 داد.
بودجه های اولیه صرف فعالیت های یونیسف در جهت کاهش انتقال ویروس از جمله 
تقویت اطلاع رسانی در مورد خطر و مقابله با اطلاعات غلط خواهد شد تا کودکان، زنان 
باردار و خانواده های آنها بدانند که چگونه از انتشار COVID-19 جلوگیری کنند و از کجا 

می توانند کمک بگیرند.
منبع: یونیسف

علائم کروناویروس چیست؟

چگونه از خود و کودکان مان در مقابل کرونا محافظت کنیم؟

انجام کارهای مربوط به خانه تكانی از خیلی جهات می تواند 
شبیه تمرینات ورزشی باشد، چون در هر دقیقه بیش از 90 
کالری می سوزاند. بنابراین منطقی به نظر می رسد که باید بدنتان 

را برایش آماده و به اصطلاح گرم کنید. 
آیا شما هم بعد از انجام کارهای خانه تكانی احساس می کنید 
خانه  تمیزکاری های  انجام  است؟  شده  خمیر  و  خُرد  بدنتان 
می تواند واقعاً سخت و خسته کننده باشد و کاری که ابتدا راحت 
شروع می شود و خوب هم پیش می رود می تواند در نهایت شبیه 
سخت ترین تمرینات باشگاه جلوه کند، چون تمام مفاصل و 
عضلاتتان درد می کنند. در این مطلب نكاتی برایتان داریم تا 

کارهای خانه را راحت تر انجام دهید.
اول بدنتان را گرم کنید

از انجام  انجام چند حرکت ساده برای گرم کردن بدن قبل 
کارهای خانه شاید بی فایده به نظر برسد؛ اما شما باید پیش از 
انجام هرگونه فعالیت مدت داری، چند دقیقه ای برای گرم کردن 
بدنتان وقت بگذارید. یعنی انجام هر فعالیتی که قرار است بیشتر 

از 20 دقیقه طول بكشد، نیاز دارد تا بدنتان را گرم کنید.
انجام کارهای مربوط به خانه تكانی از خیلی جهات می تواند 
شبیه تمرینات ورزشی باشد، چون در هر دقیقه بیش از 90 
کالری می سوزاند. بنابراین منطقی به نظر می رسد که باید بدنتان 
را برایش آماده کنید. سعی کنید چند تمرین کششی دینامیک 
برای بیدار کردن عضلات خود انجام دهید. مثلًا با بازوهایتان 
از هر دو جهت دایره های بزرگ بكشید، پاهایتان را بكشید و 
خم شوید و سعی کنید انگشتان پایتان را لمس کنید و سپس به 

سمت بالا بدن را بكشید.
این طور جاروبرقی بکشید

شاید به نظر نرسد اما جاروبرقی کشیدن می تواند سخت ترین 
بخش کارهای خانه باشد. مكرراً به جلو خم شدن و این طرف و 
آن طرف رفتن با جاروبرقی می تواند فشار زیادی به پایین کمرتان 

وارد نماید. بنابراین به جای اینكه از ناحیه کمر به جلو خم شوید، 
یک قدم به جلو بردارید تا پای جلویی تان از بدنتان حمایت کند، 
یعنی درست مانند یک تمرین لانگز سبُک. سپس پایتان را به 
عقب و کنار آن پای دیگر برگردانید و جاروبرقی را با خودتان به 
عقب بكشید. برای اینكه جاروبرقی کشیدن را مفرح تر و راحت تر 
کنید می توانید مدام پای جلویی تان را عوض کنید و حرکات 

موزون و مكرر داشته باشید!
مثل گلف بازها چیزها را از روی زمین بردارید

که  وقت  هر  بازها  گلف  که  شده اید  متوجه  حال  به  تا  آیا 
می خواهند توپشان را از روی زمین بردارند، یک پا را هوا می برند؟ 
علت این کار این است که بلند کردن پا کمک می کند کمر صاف 
بماند و از درد جلوگیری شود یا احتمالًا آسیب نبیند. پس این بار 
که چیزی خواستید از روی زمین بردارید، از یک تكیه گاه کناری 
استفاده کنید )گلف بازها به چوبشان تكیه می کنند( و یكی از 
پاها را بالا بیاورید و سپس خم شوید تا به کمرتان فشار وارد نشود. 
اگر تكیه گاهی نزدیكتان نبود یا کمرتان ضعیف است، به جای 

اینكه از کمر خم شوید، زانوها را خم کنید.
بدنتان را زیاد نکشید

اگر می خواهید تارعنكبوت ها و گرد و خاک را از سطوح بلند 
پاک کنید از یک نردبان کوچک پله دار استفاده کنید تا هیچ 
عضله ای در بدنتان کشیده نشود یا دست کم زیاد کشیده نشود. 
وقتی سطوح پایین را تمیز می کنید، از زانوها خم شوید، یا حتی 

بهتر، روی یک بالش زانو بزنید و تمیز کنید.
از محصولات شوینده ی مناسب استفاده کنید

از  زیادی  بخش  باید  مناسب  پاک کننده ی  محصولات 
نیازی  بنابراین  دهند،  انجام  برایتان  را  خانه  تمیزکاری های 
نیست مقدار زیادی از آن برای تمیزکاری هایتان استفاده کنید. 
برچسب روی محصول را بخوانید تا به درستی آن را به کار ببرید 
و بدانید دقیقاً برای چه چیزهایی مناسب است. مثلًا برخی از 

پاک کننده های سطوح سخت باید چند دقیقه روی سطح بمانند 
و سپس تمیزکاری شوند اما برخی دیگر نیازی به صبر کردن 
ندارند. بهتر است خودتان در منزل پاک کننده های مناسبتان 

را بسازید.
هر چند دقیقه استراحت کنید

تمیز کردن کل خانه می تواند کار واقعاً طاقت فرسایی باشد، 
بنابراین باید کارها را تقسیم کنید. مثلًا یک روز سطوح، یک روز 

پنجره ها، یک روز آینه ها و کمدها و ... . 
علاوه بر این، شما باید بین کارها نیز استراحت کنید. ده دقیقه 
کارها را متوقف کنید، یک فنجان چای یا قهوه بنوشید، یک 
تماس تلفی دوستانه برقرار کنید یا یكی دو صفحه کتاب بخوانید 

و دوباره سراغ کارهایتان برگردید.
روزهای خانه تکانی، ورزش را حذف نکنید

هر چه مكررتر از عضلاتتان استفاده کنید، احتمال اینكه بعد 
از فعالیت دردناک شوند کمتر خواهد شد و کمتر ممكن است 
به خودتان آسیب بزنید. یوگا برای تقویت تعادل و انعطاف پذیری 
بدنی بسیار خوب است و شما برای انجام کارهای خانه به این دو 

ویژگی واقعاً نیاز دارید.
بر اساس وضعیت جسمانی و سلامت خودتان، کارهای 

خانه را برنامه ریزی کنید
برای شما بهترین زمان روز برای انجام کارهای خانه چه وقت 
است؟ به بدنتان گوش دهید و ببینید چه زمانی بهتر می توانید 
سرویس های  کردن  تمیز  مانند  سخت تر  و  بزرگ تر  کارهای 
بهداشتی را انجام دهید. شاید شما آدمی باشید که صبح ها، 
کارایی و سرعت چندانی ندارید، پس خودتان را وادار نكنید و تا 
عصر صبر کنید. حتی شاید روزهایی از هفته تمایلی به کار کردن 
نداشته باشید و نتوانید برای تمیزکاری ها انرژی صرف کنید. اگر 
انگشت هایتان دچار التهاب شده اند و مفاصلتان دردناک اند، 

برنامه را به هم بزنید و آن روز کاری نكنید.

از دیگران هم کمک بخواهید
از کسی کمک  ندارند  باشید که دوست  افرادی  شاید جزو 
خاطر  به  اما  خانه؛  کارهای  انجام  در  خصوصاً  بخواهند، 
شما  بكنید.  را  کار  این  نیست  بد  شده  که  هم  سلامتی تان 
کمک  و  بدهید  انجام  تنهایی  به  را  کارها  همه ی  نمی توانید 
خواستن هم کار بدی نیست. به بچه ها یاد بدهید وظایفی در 
خانه به عهده بگیرند و هر چقدر کم هم که می توانند به شما 
کمک کنند. از همسرتان بخواهید روزهایی که وقت آزاد دارد 
بخشی از کارها را انجام دهد. غرور را کنار بگذارید و از کمک 

خواستن نترسید.
تا جایی که می توانید فضای خانه را با وسایل

 شلوغ نکنید
برای عده ای سخت است وسایل بی مصرفی را که سال هاست 
نگه داشته اند دور بیندازند، شما جزو این افراد نباشید! تمیزکاری 
و نظافت یک محیط مرتب و خلوت تر خیلی ساده تر از جمع و 
جور کردن و تمیز کردن یک فضای شلوغ و پُر از خرت و پرت 
است. به طور کل، هر چه محیط خانه خلوت تر باشد، راحت تر 
می توانید آن را تمیز نگه دارید و نیازی نیست مرتب همه جا را 

گردگیری کنید.

نکاتی برای حفظ سلامت در تمیزکاری های شب عید؛

چگونه بدون درد و آسیب خانه تکانی کنیم؟

کارشناسان معتقدند علاوه بر رعایت بهداشت فردی و شست وشوی مكرر دست ها، 
اصلاح الگوی تغذیه و استفاده از میوه و سبزیجات حاوی ویتامین های A و E و همچنین 
مواد غذایی حاوی اسیدهای چرب امگا 3، روی، آهن و منیزیم می تواند به تقویت ایمنی 

بدن کمک کرده و افراد را از ابتلا به بیماری کرونا محافظت کند. 
این روزها که بحث شیوع بیماری کرونا در کشور داغ است و مردم اخبار مختلف مربوط 
به آن را از طریق رسانه های مختلف رسمی و غیررسمی پیگیری می کنند، بهبود آداب 
تغذیه از طریق آموزش به مردم شاید یكی از مهم ترین موارد مبارزه و پیشگیری از ابتلا به 
بیماری کرونا باشد. کارشناسان می گویند اصلاح الگوی تغذیه و گنجاندن برخی از مواد 
غذایی از جمله میوه و سبزیجات می تواند باعث تقویت سیستم ایمنی بدن در مقابله با 
بیماری باشد. در چنین شرایطی بهتر است همه افراد جامعه، نخست بدانند که کدام 
مواد غذایی در چه شرایطی از بیماری کرونا در امانند و به راحتی می تواند از آنها استفاده 

کرد، ثانیاً مصرف چه نوع مواد غذایی می تواند آنها را از ابتلا به کرونا محافظت کند.
چند نكته درباره ایمنی مواد غذایی

علی پزشكی، دانشجوی دکتری تخصصی سیاست گذاری غذا و تغذیه در دانشگاه 
علوم پزشكی شهید بهشتی در گفت وگو با ایرناپلاس درباره ایمنی مواد غذایی می گوید: 
بیماری هستند  انتقال  اصلی  راه های  از  یكی  و سبزیجات  میوه جات  غذایی،  مواد 
و به همین دلیل باید از ایمن بودن آنها مطمئن شد. پزشكی توصیه می کند افراد 
میوه جات و سبزیجات را قبل از مصرف با چند قطره مایع ظرف شویی یا سرکه و محلول 

ضدعفونی کننده کاملًا بشویند.  
پزشكی با تأکید بر اینكه غذای آلوده یكی از راه های اصلی انتقال کرونا است، ادامه 
می دهد: از مصرف غذاهایی که منبع آنها نامعلوم است یا در جاهای غیرمطمئن تهیه 
و طبخ می شوند باید به صورت جدی پرهیز کرد. بحث دیگر که وی به آن اشاره می کند 
پرهیز از خوردن غذاهای خام و غذاهایی است که به صورت کامل پخته نشده اند، چرا که 

یكی از راه های قطعی انتقال ویروس هستند.
پزشكی می گوید: غذاهایی که مصرف می شوند به ویژه گوشت ها باید به صورت کامل 
پخته شوند. مواد غذایی نپخته یا نیم پز مثل تخم مرغ عسلی یا استیک نیم پز از مواردی 
است که باید از خوردن آنها پرهیز کرد. تأکید می کنم مرغ یا گوشت و شیر به صورت کامل 

پخته و جوشانده شده و بعد مصرف شود. 
چه مواد غذایی بدن ما را در مقابل کرونا مقاوم می کند؟

پزشكی در ارتباط با اینكه مصرف چه نوع مواد غذایی در این دوران به افزایش قدرت 
ایمنی بدن کمک کرده و از ابتلا به بیماری پیشگیری می کند، می افزاید: در چنین 

دوره ای که کشور درگیر بیماری کرونا است، مصرف مایعات و نوشیدنی های طبیعی به 
اندازه کافی توصیه می شود.

وی درباره مصرف انواع گوشت ها ادامه می دهد: توصیه ما این است که مصرف گوشت 
سفید در اولویت قرار بگیرد. حتی الامكان از مصرف گوشت قرمز پرهیز شود و به طور کلی 
گوشت های کم چرب مورد توجه قرار گیرند. معمولًا افرادی که گوشت نمی خورند دریافت 
پروتئین، روی و آهن کمی دارند و مبتلا به کم خونی های مختلف می شوند که همین 
موضوع باعث کاهش مقاومت بدن می شود. در بین گوشت های سفید هم گوشت ماهی 

و مرغ بهترین انتخاب هستند.
به گفته پزشكی، اگرچه این روزها بحث مصرف قرص های جوشان ویتامین C داغ 
شده و حتی تبدیل به سوداگری شده و مردم برای خرید آن به داروخانه ها هجوم بردند، 
اما سازمان جهانی بهداشت )WHO( مصرف آن را در پیشگیری از ابتلا به کرونا بی اثر 
دانسته، ولی به هر حال لازم است مردم در حد نیاز بدنشان ویتامین C را از مرکباتی چون 

پرتقال، نارنگی، گریپ فروت و غیره تأمین کنند.
پزشكی ادامه می دهد: یک تصور غلط در میان مردم وجود دارد و آن اینكه هر چه بیشتر 
از مولتی ویتامین ها مصرف کنند قدرت سیستم ایمنی بدنشان افزایش پیدا می کند در 
حالی که استفاده بیش از حد نیاز آن هیچ تأثیری در توان بخشی بدن ندارد. ضمن آنكه 
جذب ویتامین ها از مواد غذایی بهتر از مكمل ها صورت می گیرد. به گفته وی، مصرف 
روزانه یک لیوان آب ولرم، یک عدد لیموترش به همراه یک قاشق عسل طبیعی یكی از 

بهترین ترکیب هاست که می تواند ویتامین C مورد نیاز روزانه بدن را تأمین کند.  
وی درباره مصرف مكمل ویتامین D برای پیشگیری از ابتلا به کرونا که این روزها زیاد 
تبلیغ می شود نیز می افزاید: طبق مطالعات صورت گرفته ویتامین D هیچ تأثیری در 

پیشگیری از آنفلوانزا ندارد.
تخمه  در  می توان  را  آن  و  است  آنتی اکسیدان  ویتامین های  جزو  که   E ویتامین 
آفتاب گردان، بادام و فندق یافت هم می تواند نقش مؤثری در پیشگیری از آنفلوانزا و 
شكل های مختلف آن مثل کرونا داشته باشد. همچنین ویتامین A مقاومت بدن را نسبت 
به عفونت افزایش می دهد و می توان آن را در منابعی همچون جگر مرغ و گاو، هویج، 

اسفناج و زرده تخم مرغ یافت. 
به گفته پزشكی علاوه بر این، غذاهای غنی از منیزیم مثل بادام، دانه کنجد، موز، دانه 
آفتابگردان و تخم کدو به پیشگیری از ابتلا به کرونا کمک می کنند. همچنین کمبود آهن 
و روی سیستم ایمنی را تضعیف می کند، بنابراین بهتر است حبوبات، خشكبار و مغزها 

به صورت روزانه مصرف شوند.

پزشكی بر مصرف میوه و سبزیجات نیز تأکید می کند و  مصرف آنها باید در سبد غذایی 
روزانه قرار گیرد. وی می گوید: توصیه می شود که حداقل روزی دو عدد میوه و یک 
بشقاب سبزی مصرف شود چرا که به طور کلی میوه و سبزیجات نقش بسیار مهمی در 

پیشگیری از کرونا می توانند ایفا کنند.
در میان سبزیجات، انواع کلم، گل کلم، کاهو، فلفل، پیاز، هویج، لبو، شلغم، کدو 
حلوایی و اسفناج نقش بسیار مؤثری در پیشگیری از آنفولانزا دارند. سبزیجات را می توان 
 C به صورت سالاد با لیمو یا نارنج تازه در کنار گوشت ها مصرف کرد، چون ویتامین
قوی ترین افزاینده  جذب آهن است و مصرف آن با گوشت می تواند به افزایش جذب آهن 

آن کمک کند. 
وی همچنین به شدت افراد را از مصرف فست فودها به ویژه سوسیس، کالباس و 
غذاهای چرب و سنگین و همچنین غذاهای سرخ کردنی که به صورت کلی نقش منفی 

در تقویت سیستم ایمنی بدن ایفا می کنند، برحذر می دارد.
وی در پایان به اهمیت مصرف غذاهای حاوی امگا 3 اشاره می کند. به گفته پزشكی، 
منابع غذایی حاوی اسیدهای چرب امگا 3 یكی از بهترین انتخاب ها برای افزایش قدرت 
سیستم ایمنی بدن هستند که در غذاهای دریای مثل ماهی، گردو، سویا و تخم کتان 

می توان آنها را پیدا کرد.

ایمان از الزامات غذایی برای مقابله با کرونا گزارش می دهد

قرص  ویتامین C تاثیری در پیشگیری از کرونا ندارد
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معاون دانشگاه علوم پزشکی قم:

ماسک و ژل ضدعفونی مورد نیاز قم در 
داخل استان تولید می شود

 معاون غذاو دارو دانشگاه علوم پزشكی قم، گفت: به منظور تامین ماسک و ژل 
ضدعفونی مورد نیاز استان ، تولید این لوازم بهداشتی با توجه به ظرفیت های واحدهای 

تولیدی قم در دستور کار قرار گرفته است. 
محمد حضوری تاکید کرد: برای تامین نیاز استان به انواع ماسک، یک واحد تولیدی 
فعال شده است که می تواند نیاز استان به واردات ماسک از استان های دیگر را برطرف 
کند. وی ادامه داد: با توجه به کمبودهای ایجاد شده و همچنین افزایش متقاضیان 
دراستان به 2 واحد تولیدی درقم که توان تولید این ماده را دارند، مجوز لازم برای تولید 
این ژل های ضدعفونی داده شده است. حضوری با بیان اینكه استفاده از ماسک برای 
همه الزامی نیست، افزود: انواع ماسک ساده،  سه لایه و فیلتردار وجود دارد که استفاده 
از این ماسک ها برای همه افراد و در تمام شرایط لازم نیست. معاون غذاو دارو دانشگاه 
علوم پزشكی قم، اظهار داشت: ماسک های سه لایه برای افراد مبتلا و ماسک ها فیلتردار 
برای کادر درمانی و افرادی که با بیماران مبتلا در ارتباط هستند ضروری است، درغیر این 
صورت برای تردد در فضای باز و بدون ارتباط با دیگران استفاده از ماسک ضرورتی ندارد. 
وی با اشاره به وجود کمبود و ایجاد مشكل درتوزیع ماسک درقم، افزود: خوشبختانه 
حجم قابل توجهی از انواع ماسک درحال توزیع در سطح داروخانه های تعیین شده است 
که به طور قطع این اقدام موجب کاهش نگرانی مردم و همچنین تعدیل قیمت دربازار 
خواهد شد. معاون غذاو دارو دانشگاه علوم پزشكی قم، ادامه داد: 32 داروخانه منتخب 
برای توزیع ماسک در استان تعیین و به صورت سهمیه بندی این ماسک ها میان آنها 
توزیع می شود که آنها نیز ملزم هستند تا این ماسک ها را با قیمت 500 تومان عرضه 
کنند ضمن اینكه به هر نفر نیز حداکثر 4 ماسک در هر بار خرید داده می شود. وی 
ادامه داد: با توجه به اینكه ویتامین سی درتقویت سیستم ایمنی بدن کمک می کند، در 
روزهای اخیر گرایش به خرید این کپسول ها در استان افزایش و این موجب ایجاد برخی 
کمبودها در سطح استان شود که با پیگیری های انجام شده، هم اکنون هیچ کمبودی 
در این زمینه در استان وجود ندارد. حضوری با بیان اینكه توصیه می شود افراد با اصلاح 
رژیم غذایی نسبت به تقویت سیستم ایمنی خود اقدام کنند گفت: درصورت اصلاح 
رژیم غذایی و مصرف روزانه سبزیجات و میوه، نیازی به استفاده از مكمل وجود ندارد. 
معاون غذاو دارو دانشگاه علوم پزشكی قم، قدرت سرایت بالا را شاخصه کرونا ویروس 
دانست و اظهار داشت: دلیل ابتلای بیشتر افراد به کرونا،ضعف در سیستم ایمنی و یا 
دارا بودن بیماری زمینه ای است ضمن اینكه این بیماری برای افراد عادی یک بیماری 
ساده و معمولی است. وی با اشاره به گرایش مردم به استفاده از ژل های ضدعفونی 
کننده، گفت: این ژل ها تنها برای کسانی که در مكانهای پرتردد و عمومی حضور دارند 
ضروری است و برای افرادی که از خانه در طول روز خارج نمی شوند، هیچ ضرورتی 
ندارند. معاون غذاو دارو دانشگاه علوم پزشكی قم دربخش دیگری از سخنان خود گفت: 
تمام تلاش دانشگاه علوم پزشكی و مراکز بهداشتی و درمانی قم کنترل و کاهش روند 

ابتلا به این بیماری در سطح استان است.
  

رییس سازمان صنعت ، معدن و تجارت استان قم:

قم آمادگی تبدیل شدن به قطب تولید لوازم 
خانگی را دارد

دلیل  به  استان  این  گفت:   قم  استان  تجارت   و  معدن  صنعت،  سازمان  رییس   
برخورداری از زیرساخت های فنی و کارشناسان ماهر، آمادگی تبدیل شدن به قطب 
تولید لوازم خانگی را دارد.  محمود سیجانی   بیان کرد: صنعت تولید لوازم خانگی 
یكی از مهمترین صنایع مورد نیاز کشور است که استان قم از سال ها قبل در این زمینه 
فعال بوده است. وی افزود:  هم اکنون یكی از واحدهای تولیدی پیشرو در صنعت لوازم 
خانگی کشور در شهرک صنعتی محمود آباد قم مشغول تولید انواع لوازم خانگی است 
که امكان توسعه فعالیت در بخش های مختلف را دارد. وی ادامه داد: قابلیت صنعت قم 
درتولید لوازم خانگی به یک واحد صنعتی خلاصه نمی شود و این استان در زمینه تولید 
انواع لوازم خانگی و قطعات آن پیشگام است واحدهای تولیدی زیادی در این بخش 
فعالند. سیجانی گفت: همچنین برای توسعه صنایع فعال درزمینه تولید لوازم خانگی 
در قم، آماده استقبال از سرمایه گذاران هستیم و از ورود بخش خصوصی به این بخش 
استقبال می کنیم. وی بیان کرد: شهرک های صنعتی قم از نظر زیرساخت و برخورداری 
از امكانات مورد نیاز استقرار صنایع تولید لوازم خانگی،  وضعیت مطلوبی دارد و می تواند 
به قطب این صنعت تبدیل شود. وی ادامه داد: همچنین شهرک های صنعتی قم 
به بازارهای عمده مصرف و راه های مواصلاتی کشور نزدیک است و تولیدکنندگان 
می توانند محصولات خود را با هزینه کمتری به داخل و خارج از کشور ارسال کنند. 
حجم سرمایه گذاری انجام شده برای واحدهای صنعتی و معدنی موجود استان 48 هزار 
و 851 میلیارد ریال است که با این حجم از سرمایه گذاری صورت گرفته در2هزار و 225 
واحد صنعتی و صنایع معدنی استان برای 56 هزار و 153 تن فرصت اشتغال ایجادشده 
نشر، سلفچگان،  و  الغدیر، چاپ  دارای هفت شهرک صنعتی شكوهیه،  قم  است. 
محمودآباد، ثامن الائمه )ع( - قنوات - و فناوری اطلاعات و ارتباطات )I.C.T( و چهار 

ناحیه صنعتی خورآباد، دستجرد، سیرو و طغرود است.

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم:

تالاب مره در استان قم شکار ممنوع شد
 مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: بر اساس پیشنهاد این اداره کل و 
موافقت سازمان محیط زیست، تالاب مره این استان تا سال 1403 به عنوان منطقه 
شكار ممنوع اعلام شد.  سید رضا موسوی مشكینی افزود: به استناد ماده 6 قانون 
حفاظت و بهسازی محیط زیست، هرگونه شكار، صید و تیراندازی در منطقه شكار 
ممنوع تالاب مره واقع دراستان قم به مدت 5 سال ممنوع و در روزنامه رسمی نیز آگهی 
این  کرد:  خاطرنشان  مره،  تالاب  اکولوژیكی  ارزش های  به  اشاره  با  وی  شده است. 
تالاب بسیار ارزشمند درکویر مرکزی کشور که بیش از 33 هزار هكتار وسعت دارد و در 
 ـگرمسار واقع شده  از ابعاد مختلف زیست محیطی بسیار مهم  کیلومتر 50 جاده قم 
بوده و دارای گونه های غنی گیاهی و جانوری است. مدیرکل حفاظت محیط زیست 
قم در ادامه افزود: این تالاب مهمترین میزبان پرندگان مهاجر آبزی و کنار آبزی در 
استان است که همه ساله شاهد حضور دسته های بزرگی از انواع مرغابی، غاز، آبچیلک، 
کاکایی، حواصیل، فلامینگو، خروس کولی، دم جنبانک، چكاوک کاکلی، کفچه نوک 
و گاوچرانک می باشد. وی همچنین تصریح کرد: پستانداران کوچک همچون روباه و 
کفتار و انواع مارها و خزندگان از دیگر ساکنان تالاب مره بوده و در گذشته های دور وجود 
جبیر و گور ایرانی نیز در این منطقه گزارش شده، اما در حال حاضر به دلیل خشكسالی 
های گسترده و قطع حقابه های زیست محیطی، دارای وضعیت شكننده ای است. 
موسوی با بیان اینكه تالاب مره در کنار بحران پیش رونده خشكسالی دردشت مسیله و 
دریاچه نمک قرار گرفته و نور امید را در دل مردم بومی این منطقه زنده نگه داشته است، 
گفت: تالاب مره و دیگر رودخانه ها و تالاب های استان قم نقش مهمی در جلوگیری از 
توسعه کانون های گرد و غبار در مرکز کشور برعهده دارند. وی در پایان با بیان اینكه 
وسعت تالاب های قم حدود چهار برابر میانگین کشوری است، اظهار داشت: تالاب های 
قم با وسعت حدود 100 هزار هكتار، حدود 10 درصد از وسعت جغرافیایی استان را 
تشكیل داده و دارای ذخایر عظیم زیست محیطی است که به لحاظ اکوسیستم و 
ساختار زمین شناختی در سطح کشور کم نظیرند.   درحال حاضر استان قم دارای یک 
منطقه حفاظت شده پلنگ دره با وسعت 32 هزار هكتار و چهار منطقه شكار ممنوع 
کهک با وسعت 33 هزار هكتار، کهندان با وسعت 54 هزار هكتار، تالاب حوض سلطان 
با وسعت 37 هزار هكتار و تالاب مره با وسعت 33 هزار هكتار است که توسط 15 محیط 

بان به صورت شبانه روزی حفاظت می شوند.

تاکید شورای اطلاع رسانی بر استفاده از 
ظرفیت رسانه های برخط

 جلسه فوق العاده شورای اطلاع رسانی قم با توجه به شیوع بیماری کرونا در این استان 
تشكیل و بر استفاده از ظرفیت رسانه های برخط در فضای مجازی با دریافت اطلاعات 
تایید شده، تاکید گردید.  دبیر شورای اطلاع رسانی استان قم روز دوشنبه درحاشیه 
برگزاری این جلسه درگفت وگویی گفت: در این جلسه ضمن بحث و تبادل نظر نسبت به 
چگونگی اطلاع رسانی هرچه بهتر درزمینه پیشگیری بیماری و هماهنگی برای در اختیار 
قرار دادن اخبار مورد نیاز عموم مردم، تصمیماتی اتخاذ شد. سید موسی حسینی کاشانی 
افزود: استفاده از ظرفیت رسانه های برخط در فضای مجازی با دریافت اطلاعات تایید 
شده ازسوی دانشگاه علوم پزشكی، برای بالا بردن میزان آگاهی مردم از بیماری کرونا و 
راه های پیشگیری و مقابله با آن  یكی از مصوبه های این جلسه است.     وی اضافه کرد: 
همچنین برخورد برای آن دسته از کسانی که درفضای مجازی اخبار بدون پشتوانه و سند 
و عموما در راستای القای تشویش بی مورد به جامعه را دنبال می کنند ازجمله مصوبات 
مهم این شوراست. مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم ادامه داد: همكاری و همراهی 
همه جانبه دستگاه های عضو شورای اطلاع رسانی با دانشگاه علوم پزشكی به ویژه برای 
بالا بردن سطح آگاهی های مردم از این بیماری و راه های پیشگیری از آن از دیگر مصوبات 
شوراست. وی با تاکید بر اینكه باید کلیه اخبار در حوزه تخصصی این بیماری فقط از 
طریق دانشگاه علوم پزشكی قم دریافت شود،  گفت: از اهالی رسانه و خبرنگاران که در 
این شرایط خاص در کنار تلاشگران و خدمتگزاران عرصه بهداشت و درمان استان هستند 
و نسبت به اطلاع رسانی به موقع و درست همت داشته اند، تشكر و قدردانی می کنیم. بر 
اساس این گزارش،  شورای اطلاع رسانی استان قم با حضور اعضای ثابت شورا و با دعوت 
از مدیرکل بحران، مدیرکل امنیتی و معاون دانشگاه علوم پزشكی به ریاست بیژن سلیمان 
پور معاون سیاسی امنیتی استانداری قم تشكیل جلسه داد. شهروندان قمی برای 
طرح هرگونه پرسش در مورد ویروس کرونا می توانند با شماره تلفن های 36620023، 

36620999، 36706030 و 36704368 )با پیش شماره 025( تماس بگیرند.

اجتماعی

ایمان : گروه اجتماعی 
روزگذشته احمد امیرابادی فراهانی نماینده مردم قم در حاشیه جلسه علنی 
مجلس درجمع خبرنگاران تعدادفوتی های کرونا در شهر قم را 50 نفراعلام کرد 
وازعملکرد وزارت بهداشت دراین خصوص انتقاد کرد.این سخنان با واکنش 
برای  وزیر بهداشت که درنشست خبری سخنگوی دولت  حریرچی معاون 
بیان آخرین اقدامات درراستای مقابله با ویروس کرونا حضورداشت مواجه شد. 
حریرچی در این خصوص گفت: اگرتعداد فوتی های کرونا درقم نصف یا حتی یک 
چهارم این آماری که ارائه شده است، باشد من استعفا می دهم.از آنجا که شورای 
امنیت ملی وظیفه دستگاههای مختلف را مشخص کرده است وبراین اساس 
وظیفه اعلام آمار درخصوص کرونا برعهده وزارت بهداشت گذاشته شده است، 
واعلام آمار از سوی دیگر دستگاهها و اشخاص حقیقی و حقوقی خلاف امنیت 
ملی است. بهتربود نماینده مردم قم بجای ورود به موضوعی که درصلاحیت وی 
نیست  پیگیرتامین نیازهای درمانی استان برای مقابله و کنترل بیماری کرونا می 

شد که این امررضایتمندی بیشترمردم قم را به همراه داشت.

امیرآبادی نماینده مردم قم:
250 نفر مبتلا به کرونا درقم قرنطینه هستند

احمد امیرآبادی فراهانی نماینده مردم قم در حاشیه جسله علنی دیروز مجلس 
شورای اسلامی با بیان اینكه روزانه 10 نفر در قم از بین می روند، گفت: تا دیشب 
)یكشنبه شب (حدود 50 نفر به دلیل ابتلا به ویروس کرونا فوت کرده اند. وزیر بهداشت 

در این قضیه مقصر است.
عضو هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی با بیان اینكه 50 نفر در دو هفته اخیر به 
دلیل ابتلا به کرونا درگذشته اند، بیان کرد: متاسفانه سه هفته است کرونا به قم آمده و 

این موضوع دیر اعلام شده است.
وی با بیان اینكه پرستاران در خطر هستند، افزود: هیچیک از پرستاران لباس مناسب 

که لباس فضایی معروف است را در اختیار ندارند. 
امیرآبادی با بیان اینكه اکنون بیش از 250 نفر در قرنطینه هستند، ادامه داد: امكانات 
کافی در قم وجود ندارد و بسته های پیشگیری نیز هنوز به مردم نرسیده است، و در 

بعضی داروخانه ها نیز ماسک پیدا نمی شو
وی دربخش دیگری ازسخنان خود تاکید کردکقم از نظر شیوع ویروس کرونا وضعیت 

خوبی ندارد و به نظرم عملكرد دولت در کنترل این ویروس ناموفق بوده است. 
پرستاران لباس مناسب قرنطینه ندارند

نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی با بیان اینكه عملكرد دولت برای مواجهه 
با ویروس کرونا صفر است، بیان کرد: در حال حاضر پرستاران لباس مناسب قرنطینه 

ندارند و با ترس و دلهره به بیماران رسیدگی می کنند.
وی افزود: مشكلات فراوانی برای پرستاران با وجود آمده و امكانات کمی وجود دارد، 

همچنین قم با کمبود کیت های آزمایشگاهی مواجه است. 
امیرآبادی فراهانی با بیان اینكه متاسفانه دولت به مقدار کافی احساس نگرانی و 
بحران نمی کند، ادامه داد: درست است که باید آرامش را حفظ کنیم، اما نباید ابعاد 

بحران را به گونه ای تحت نظر قرار دهیم که گویی هیچ اتفاقی رخ نداده است. 
وزیر بهداشت باید با حضور درقم بحران را مدیریت کند

نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی گفت: در جلسه غیرعلنی از وزیر بهداشت 
درخواست کردم که قم را قرنطینه کند و حتی با وی دعوا کردم که چرا به مردم دروغ 
می گویید، زیرا شرایط اینگونه که به نمایندگان می گویید نیست و وضعیت قم بحرانی تر 
از این صحبت ها است. همچنین به وزیر بهداشت گفتم شما که فرمانده عملیات نام 

گرفته اید، در قم حاضر شوید و از آنجا فرماندهی کنید. 
وی با بیان اینكه دولت به دنبال این است که اخبار را منتشر نكند تا مردم استرس 

نداشته باشند، افزود: شیوع ویروس کرونا قطعا با اقتصاد قم لطمه می زند.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم مبتلا به کرونا شده است

امیرآبادی فراهانی با بیان اینكه در طول این مدت 32 نفر در محل قرنطینه ویروس 
کرونا فوت شده اند، گفت: آنهایی که در بیمارستان کامكار و فرقانی قم از دنیا رفته اند، 

عمدتاً به دلیل ابتلا به ویروس کرونا بوده است. 
نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی با بیان اینكه متاسفانه جواب آزمایش دو 
تن از کودکان نیز مثبت اعلام شده است، اظهار داشت: جواب آزمایش کرونا رئیس 
دانشگاه علوم پزشكی قم نیز مثبت بوده است و باتوجه به وخامت اوضاع باید هرچه 

سریعتر جانشین ایشان انتخاب شود.
وی افزود: هیچ امكاناتی به پرستاران نمی دهند در حالی که وزیر می گورد از صبح 
7 هزار لباس مناسب برای پرستاران فرستاده اند و نمی دانم این اظهارات صحیح است 
یا نه.  امیرآبادی با بیان اینكه دولت باید تكلیف را در قبال افراد مبتلا به کرونا مشخص 
با کرونا  کند، اظهار داشت: تاکنون هیچ اقدام ویژه ای از سوی دولت برای مقابله 
ندیده ام. عضو هیات رئیسه مجلس بیان کرد: طی 48 ساعت گذشته 4 متخصص ریه 
به بیمارستان های قم اعزام شدند، اما آنها شبانه قم را ترک کردند.وی تصریح کرد: طبق 
گفته رئیس دانشگاه علوم پزشكی اولین فوتی های مشكوک به کرونا 24 بهمن فوت 
کرده اند و  پس از آزمایشاتی که متخصصان اعزام شده از تهران روی آنها انجام داده اند، 

مشخص شد که این افراد مبتلا به کرونا بوده اند. 
هیچ یک از مراجع عظام مخالفتی با تعطیلی حرم نداشتند 

نماینده مردم قم در مجلس درخصوص تعطیلی حرم حضرت معصومه)س( و مخالفت 
مراجع تقلید گفت: هیچیک از مراجع عظام تقلید مخالفتی با تعطیلی حرم نداشتند، 
زیرا موضوع جان مردم است.  امیرآبادی درپایان گفت: درخصوص بستن حرم حضرت 
معصومه )س( شورای تامین باید تصمیم بگیرد و تاکنون چنین تصمیمی به تولیت 
آستان مطهر ابلاغ نشده و باتوجه به اینكه نماینگان عضو شورای تامین نیستند، باید 
منتظر شد تا آخرین تصمیمات توسط این شورا اتخاذ و به اطلاع رسانه برسد و ما نیز از 

طریق وزارت بهداشت موضوع را پیگیری می کنیم.
 کرونا ندارم؛ غلط کردند صندلی ام را ضدعفونی کردند!

احمد امیرابادی فراهانی درباره شایعه ابتلایش به کرونا گفت : من کرونا ندارم، سُر 
و مُر و گنده هستم.وی در پاسخ به این سوال که آیا توصیه به قرنطینه نشده اید؟ گفت 
نخیر. چه کسی این را گفته است؟امیرابادی فراهانی در پاسخ به این که آیا در هنگام 
ورود به مجلس از شما خواسته نشده که وارد مجلس نشوید؟چنین چیزی نبوده است.
نماینده مردم در پاسخ به این سوال که چرا پس از ترک جلسه از سوی شما اقدام به 
ضد عفونی کردن میز و صندلی شما کردند؟ گفت:غلط کردند همچین کاری کردند. 
اشتباه کردند به من چه مربوط است.وی در پاسخ به این سوال که آیا تستی دادید یا 
نه؟ گفت : من نه تست دادم و نه تستم مثبت بوده، نه چیزی گفته اند نه قرنطینه شدم 
بلكه در پاویون مجلس و جلوی در خانه ملت هستم و حتی جلسه هیات رئیسه مجلس 

را هم شرکت کردم.
معاون وزیر بهداشت :

فوت 50 نفر بر اثر کرونا در قم را تکذیب می کنم
سخنگوی وزارت بهداشت گفت: تا امروز 4 نفر آمار فوتی ها افزایش یافته و به 12 
نفر رسیده است. ایرج حریرچی معاون کل وزیر بهداشت و دبیر ستاد ویژه مدیریت 
پیشگیری از آلودگی با ویروس کرونا در رابطه با آمار بیماری کرونا گفت: تا امروز 4 نفر 
آمار فوتی ها افزایش یافته و به 12 نفر رسیده است. حدود افراد مبتلای تست مثبت 
59 تا 61 مورد است. ما هر روز به صورت زنده ساعت 1 تعداد فوت شده ها و مبتلایان 
قطعی را اعلام می کنیم. وی افزود: در مورد تعداد کسانی که مبتلا شده اند و کسانی که 
علائم آنفولانزا و کرونا را دارند باید بگویم. تعداد فوت شده ها اگر صورت باشد، مخرج 
تعداد افراد مشكوک به ابتلاء است. یعنی اگر می گوئیم 7 الی 8 نفر فوتی داشته ایم آن 
را تقسیم بر 900 می کنیم. بنابراین آمار فوت شده ها یک درصد می شود. اگر یک فرد 
خانواده تست مثبت داشته باشد مابقی اعضا را دیگر تست نمی کنیم. پس این شائبه 
را می اندازند که فوتی ها 20 درصد و 30 درصد است، این چنین نیست. معاون وزیر 
بهداشت در رابطه با اقدامات صورت گرفته عنوان کرد: از زمانی که بیماری در چین 
پدید آمد آمادگی ایجاد کردیم و تمهیداتی پیش بینی شد ضمن اینكه آمادگی از مسائل 
آموزشی به مردم انجام شده بود. با توجه به ثبات در قم و شهرهای دیگر امیدوار هستیم 

مشكلات را به حداقل برسانیم.
اگر نصف یا یک چهارم آمار 50 نفر صحت داشته باشد، استعفا می دهم

حریرچی در رابطه با اظهارات نماینده مجلس مبنی بر فوت 50 نفر در قم گفت: 
این مطلب را کاملًا تكذیب می کنم. هیچ کسی بنابر مصوبه دولت و شورای امنیت، 
صلاحیت اعلام این اخبار را ندارد. اصلًا اطلاعات نزد ماست و ما آزمایش می کنیم. 
هیچ فردی هم به جز ما دسترسی به این اطلاعات را ندارد. کیت های آزمایشگاهی و 
معاینات مان مشخص است. گاهی سو تفاهم می شود زیرا فردی علائم آنفولانزا دارد و 

فوت شده است اما به عنوان فوتی کرونایی معرفی می شود.
وی افزود: برخی فكر نكنند اگر مسائل را تشدید یافته بگویند، مثلًا مسئولین از خواب 
بیدار می شوند و اقداماتی را انجام می دهند. چند تن از مسئولین وزارت بهداشت در 
قم مستقر بودند و رئیس علوم پزشكی قم هم تستش مثبت بوده است. امروز وقت 
رقابت های سیاسی نیست. مساله کرونا یک موضوع ملی است. احتیاجی نیست به 

هم حمله کنیم.
حریرچی گفت: وضعیت شهر قم با ثبات است. تعدادی از قم خارج شدند. وقتی 
مدرسه و دانشگاه تعطیل می شود برای این است که مردم در خانه بمانند تا کمتر در 
معرض بیماری باشند. استاندار گیلان دیروز با من تماس گرفت و گفت 20 درصد بار 
ورود مسافر به گیلان افزایش پیدا کرده است و استان گیلان بعد از استان قم دومین 
شهر مبتلای فراگیر است. بنابراین وقتی دانشگاه و مدرسه را تعطیل می کنیم، چنین 

تبعاتی را خواهیم داشت.
معاون کل وزیر بهداشت ادامه داد: دو بیمارستان در قم برای این امر در نظر گرفته 
شده که بیمارستان کامكار 80 درصد ظرفیت آن تكمیل است و بیمارستان فرقانی هم 

20 درصدش مورد استفاده قرار گرفته است.
وی ادامه داد: پزشكی که از اراک به قم آمده بود و مبتلا شده بود، وضعیتش رو به 
بهبود است و در حال ترخیص هستند. بنابراین کادر پزشكی فداکارانه در این زمینه 

تلاش می کنند.
حریرچی در رابطه با اعلام سفید بودن وضعیت استان قم و تهران، گفت: رسانه های 
و  بودند  نفر  کردند 14  اعلام  کرونا  جانباختگان  درباره  که  آماری  آخرین  خارجی 
هیچكدام عدد 50 نفر را نگفتند اما ما ادعای رسانه های خارجی را جواب نمی دهیم. 

اگر کسی ادعایی دارد طی نامه ای رسمی و محرمانه اسامی را اعلام کند.
وی افزود: اگر تعداد فوت شده ها در قم به دلیل این بیماری نصف یا حتی یک چهارم 

این آماری که ارائه شده است، باشد من استعفا می دهم.
به هیچ وجه موافق قرنطینه شدن قم نیستیم 

معاون وزارت بهداشت در پاسخ به سوالی در خصوص قرنطینه قم گفت: در مورد 
قرنطینه به هیچ وجه موافق نیستیم. قرنطینه برای قبل از جنگ جهانی اول و برای 

طاعون و وبا است و خود چینی ها هم از این قرنطینه راضی نیستند.
حریرچی تاکید کرد: قرنطینه تبعاتی دارد. ما این ها را به دقت آزمایش و محاسبه 
می کنیم که هر تصمیمی چه تبعاتی دارد. اگر 10 روز شهر قم را تعطیل کنیم و همه 
به مسافرت بروند، خب این در کل کشور پخش می شود. اما اگر تعطیل کنیم حتماً 

می گویند ما چقدر دلسوزتر هستیم اما ما با قرنطینه به هیچ وجه موافق نیستیم.
حریرچی در رابطه با سطح بندی استفاده از لباس های مخصوص برای کادر درمان 
گفت: لباس مخصوص باید برای زمانی باشد که مریضی قطعاً به دلیل کرونا فوت کرده 
باشد. پوشیدن آن لباس کار سختی است و ما یک ماه پیش مشخص کردیم که چه 

کسی از چه وسایلی باید استفاده کند.
وی افزود: صدا و سیما روز شنبه سه برنامه را به این موضوع اختصاص داد و امروز هم 

به همین منوال است و مصاحبه زنده و غیر زنده هم خواهد داشت.
در زمینه دفن فوتی ها اجازه شرعی گرفته شده است 

معاون کل وزیر بهداشت تاکید کرد: پروتكل مشخصی در مورد دفن، جنس تابوت، 
شستشو و اینكه از چه موادی استفاده شود، در چه عمقی از زمین دفن شود وجود 
دارد. اخیراً اخبار منفی منتشر می شود مبنی بر اینكه هیچ کسی جنازه را کاور نمی کند 

و ما خودمان دفن می کنیم. در زمینه دفن فوتی ها اجازه شرعی هم گرفته شده است.
حریرچی گفت: در مورد اعلام تعداد فوت کرده های بیماری کرونا کشورها با سیاست 
مخفی کاری و کتمان برخورد می کنند. برخی از کشورهای همسایه اصلًا امكان تست 
کرونا ندارند. یكی از کشورهای جنوبی ما اعلام فوتی داشتند. برخی از کشورهای 
توسعه یافته امكان انتشار خبر کذب ندارند اما برخی کشورها به دلیل سیاست توریسم 

کتمان می کنند.
وی ادامه داد: 9 نفر از رژیم اشغالگر اسرائیل توریسم بودند و هر 9 نفر مبتلا بودند. 
آیا اسرائیل اطلاع رسانی کرد؟ ما اگر بخواهیم هم نمی توانیم در اطلاع رسانی دروغ 

بگوییم. همه می توانند با یک موبایل عكس بگیرند و اطلاع رسانی کنند.
معاون کل وزارت بهداشت افزود: ما به همكارانمان نمی گوییم که فرد کرونا دارد تا آنها 

هم مبتلا شوند؟ ما نه می خواهیم دروغ بگوییم نه امكان دروغ گفتن داریم.
رئیس مرکز روابط عمومی وزارت بهداشت اعلام کرد

 12نفرفوتی و61  نفر مبتلا؛ آخرین آمار کرونا درکشور
رئیس مرکز روابط عمومی وزارت بهداشت در نشست خبری ستاد پیشگیری و مراقبت 
از کرونا با اشاره به آخرین وضعیت بیماری کرونا در کشور، اظهار داشت: تاکنون در 

مجموع 12 نفر از مبتلایان به ویروس کرونا در کشور جان باخته اند.
وی از ابتلای 18 نفر دیگر به کرونا در کشور خبر داد و گفت: یک نفر در استان 
همدان، 8 نفر در قم، دو نفر در استان مرکزی ، سه نفر در تهران، دو نفر در اصفهان و دو 
نفر در گیلان به کرونا مبتلا شده اند. رئیس مرکز روابط عمومی وزارت بهداشت افزود: 

در مجموع تاکنون 61 نفر به ویرو س کرونا مبتلا شده اند.
جهانپور از بهبودی 3 نفر از مبتلایان خبر داد و گفت: این 3 نفر بهبود یافته دارای 
عوارض شدید بوده اند که از بخش مراقبت ویژه ترخیص شدند؛ ضمن اینكه دو نفر نیز 

تحت مراقبت هستند.
نماینده قم صلاحیت اظهارنظر درخصوص کرونا را ندارد

جهانپور ضمن تكذیب اظهارات یكی از نمایندگان مجلس مبنی بر فوت 50 نفر در قم 
گفت: این آمار کاملا کذب است و صحت ندارد و این فرد صلاحیت اظهارنظر در این 
مورد را ندارد متاسفانه رفتار ایشان از رفتار افرادی که در غالب اکانت های ناشناخته و 
مجعول از خارج از کشور اقدام به شایعه پراکنی می کنند زشت و مشمئز کننده تر است.

جهانپور افزود: این نماینده به جای اینكه به مردم قم کمک کند و روحیه مردم را 
افزایش دهد به تضعیف روحیه مردم و ایجاد استرس پرداخته است، این رفتار بسیار 
زشت است و هیچ انسان ایرانی مسلمان دلسوزی به خصوص اگر نماینده مجلس باشد 
این رفتار را در حق هموطنان انجام نمی دهد این آمار ارائه شده کذب است این فرد به 

آمار دسترسی ندارد و صلاحیت اظهار نظر در این خصوص را ندارد.
وی گفت: آمار رسمی هر روز ظهر از سوی وزارت بهداشت اعلام می شود بنابراین 

هرگونه عدد و رقمی که خارج از وزارت بهداشت اعلام می شود صحت ندارد.
بهبودی 3 نفر از مبتلایان  به کرونا

جهانپور درباره امار مبتلایان به کرونا که گفته می شود بهبود یافته اند توضیح داد: 
وقتی از آمار تشخیص قطعی مبتلایان صحبت می شود به این معنی نیست که آمار کل 
افراد مبتلا به کرونا را در کشور نشان می دهد بلكه تعدادی از افراد ممكن است علائم 
خفیف داشته باشند و مراجعه ای به مراکز درمانی نداشته باشند یا مراحل بیماری را طی 
کرده و بهبود یافته باشند، وقتی از بهبود صحبت می شود منظور افرادی است که علائم 
حاد یا شدید بیماری را داشته اند و تشخیص قطعی داده شده اند و حالا بهبود یافته اند.
وی خاطرنشان کرد: یكی از همكاران در اراک در حال بهبودی است و از مراقبت ویژه 
خارج شده و در بخش عادی قرار دارد، دو مورد هم در تهران داشتیم که به بخش عادی 

منتقل شده اند، این موضوع نویدبخش است.
تحویل ماسک درب منازل قمی ها

جهانپور ادامه داد: بر اساس سیاست وزارت بهداشت ماسک از این پس، وارد شبكه 
بهداشت  وزارت  از طریق  تولیدی کشور  ماسک  تمام  و  بهداشت شد  وزارت  توزیع 
خریداری می شود و به صورت عادلانه و با مكانیسمی مشخص با اولویت شهر قم توزیع 
خواهد شد که البته در حال حاضر پكیج های آن وارد شهر قم شده و توزیع خواهد شد 

و در جایی که لازم باشد توسط نیرو های بهداشت به درب منازل تحویل داده می شود.

مدیر ستاد اقامه نماز استان قم خبرداد

آغاز روند ضدعفونی کردن مساجد قم 
مدیر ستاد اقامه نماز قم با تاکید بر آغاز روند ضدعفونی کردن مساجد قم در روزهای اخیر 
گفت: دانشگاه علوم پزشكی و شهرداری قم موظف شده اند تا برای ضدعفونی کردن فضای 

داخلی و وسائل موجود در مساجد نهایت همكاری را داشته باشند. 
محمد خامه یار با تاکید بر ضرورت رعایت مسائل بهداشتی و پیشگیرانه در مساجد قم، ادامه 
داد: یک هزار و 200 مسجد در این استان وجود دارد که ضدعفونی کردن این اماکن مقدس 
تنها از عهده نهادهای دولتی ممكن نیست و باید تمام جوانان، هیات امنای و فعالان مساجد در 

این زمینه ورود جدی داشته باشند.
وی اظهار داشت: ضمن تاکید بر ضرورت اقامه نماز و دعا در مساجد استان و جلوگیری 
از تعطیلی این اعمال عبادی و معنوی، از افراد مسن و کسانی که مشكل تنفسی دارند، 

درخواست داریم تا تردد خود را به مساجد محدود کنند.
مدیرستاد اقامه نماز قم، ادامه داد: بازرسی ها نسبت به وضعیت بهداشتی مساجد استان در 
روزهای اخیر تشدید شده است ضمن اینكه با هماهنگی های انجام شده ضدعفونی کردن 

مساجد هزینه ای برای مساجد تحمیل نمی کند.
وی با بیان اینكه ضمن توجه به رعایت مسائل بهداشتی، توسل به اهل بیت)ع( و توجه به 
معنویات در این شرایط ضروری است گفت: قرائت زیارت عاشورا، حدیث شریف کسا و دعای 
توسل برای دفع بلا و گرفتاری پس از نماز عشا در مسجد مقدس جمكران و مساجد استان 
قرائت می شود. خامه یار تاکید کرد: ائمه جماعات مساجد استان پیرامون روش های مقابله 
با ویروس کرونا توجیه شده اند تا از ظرفیت آنها برای آموزش به مردم برای پیش گیری از ابتلا 
به این بیماری استفاده شود. مدیرستاد اقامه نماز قم اظهار داشت: بلاهای بسیاری با نفس 
های گرم مومنان و علمای اسلام برطرف شده است و اطمینان خاطر داریم که به وسیله دعا و 
نفوس گرم مومنان این مشكل نیز از جامعه دفع شود. وی، گفت: مساجد و اماکن مقدس قم 
نقش تعیین کننده ای در راستای آرامش جامعه دارند و باید از این بستر برای آرامش و آموزش 

افراد استفاده کرد.
مدیرستاد اقامه نماز قم، با تاکید بر اینكه بر طبق فرموده مراجع عظا تقلید، رعایت توصیه 
های بهداشتی مسئولان امر بر همه لازم است، افزود: ضمن تاکید بر توجه مساجد به مسائل 
بهداشتی، مساجد استان به روی مردم خداجوی قم باز است و مناسک عبادی در آن برگزار 

می شود.
  

با تلاش و همت کارشناسان فولاد مبارکه  صورت گرفت 

بی نیازی کشور از واردات ورق های عملیات 
حرارتی پذیر

با تلاش و همت کارشناسان فولاد مبارکه برای اولین بار در کشور عملیات طراحی و تولید 
ورق های عملیات حرارتی پذیر )CK45( با موفقیت انجام شد.

   رئیس تروپروسس واحد متالورژی و روش های تولید فولاد مبارکه ضمن اعلام این خبر گفت: 
با دست یابی به این موفقیت بزرگ از این پس کشورمان ایران از واردات این گرید خاص که در 
صنایع ماشین سازی و تولید انواع پیچ و مهره و... کاربرد دارد، بی نیاز می گردد و عملا به جمع 

صادرکنندگان آن می پیوندد.
علیرضا مولوی زاده با اشاره به این که فولاد مبارکه در سال 98 در زمینۀ تولید انواع ورق های 
خاص به دستاوردهای ارزشمندی دست یافته است، تصریح کرد: این شرکت با اتكا به دانش 
فنی و تكنولوژی نهادینه شده در نیروی انسانی و با استفاده از ظرفیت های علمی کشور و 
همچنین در راستای مشتری مداری در خطوط تولید، طراحی و تولید گریدهای موردنیاز صنایع 
پایین دست را از اولویت های خود دانسته و همواره تلاش کرده است تا با استفاده از ظرفیت های 
یادشده در مسیر خودکفایی و بی نیازی از واردات و خروج ارز از کشور در شرایط تحریم گام های 
ارزشمندی بردارد. در همین خصوص کارشناس متالورژی و روش های تولید فولاد مبارکه در 
تشریح ویژگی های این گرید جدید افزود: گرید CK45 از جمله فولادهای عملیات حرارتی پذیر 
است که کاربرد وسیعی در صنعت ماشین سازی و ساخت ابزارآلات صنعتی دارد. سطح این نوع 
فولادها بعد از عملیات حرارتی از مغز ورق سخت تر می شود. ازاین رو در صنایع مختلفی که در 

آن ها نیاز به مقاومت در برابر سایش وجود داشته باشد، کاربرد گسترده ای دارند.
وی خاطرنشان کرد: تا پیش از کسب این موفقیت، از عملیات حرارتی فقط در بخش شمش و 

بلوم استفاده می شد و قابلیت عملیات حرارتی به صورت تخت )شیت( وجود نداشت.
بابک شهریاری با بیان این که اشكال مختلفی از این فولاد معمولا به صورت بلوم و بیلت یا 
شمش های با مقطع گرد آماده برای فورج تولید می شوند، افزود: این فولادها پس از فورج 
نمودن خواص نهایی با عملیات حرارتی دقیق که معمولا از انواع کوئنچ و تمپر است، حاصل 
می شود. وی با تأکید بر این که تولید تختال این گرید در فولاد مبارکه به دلیل کربن نسبتا بالای 
آن به ویژه در واحد ریخته گری با سختی هایی همراه بود، افزود: تولید کلاف این نوع ورق های 

فولادی در هنگام نورد گرم نیز با مراقبت های ویژه ای همراه است.
شهریاری اظهار داشت: کربن نسبتا بالا، باعث افزایش استحكام و قابلیت عملیات حرارتی 
به همراه سختی پذیری قابل توجه این گرید می شود. محصول شیت این گرید با ضخامت 10 
میلی متر، عرض 1500 و طول 6000 میلی متر تولید و در کارخانۀ مشتری به تسمه های 
مناسب برای قطعات ماشین سازی تبدیل می شود؛ و مشتری این محصول، مراتب رضایت و 

تأییدیۀ خود را از شیت های تحویل شده رسما اعلام کرده است.
 

سخنگوی دانشگاه علوم پزشکی مازندران:

مردم تا مساعد نشدن شرایط به مازندران 
سفر نکنند 

مسافرت های  از  مردم  باید  اینكه  به  اشاره  با  مازندران  پزشكی  علوم  دانشگاه  سخنگوی 
غیرضروری خودداری کنند، گفت: هشدارهای لازم برای جلوگیری از ورود مسافران به مازندران 

به مقامات ارشد استان داده شد. 
دکتر حامد روحانی زاده روز دوشنبه در واکنش به نگرانی ها مبنی بر ورود مسافران از پایتخت 
کشور به مازندران به خبرنگار ایرنا گفت: با توجه به اینكه در استان مازندران نیز نمونه های 
مشكوکی از ابتلاع به بیماری کرونا مشاهده شده است، نباید تصور شود که مازندران محیطی 
امن تری از استان های دیگر است.  وی با بیان اینكه تعطیلی مراکز آموزشی و اداری استان های 
دیگر به معنای مجوز مسافرت آنها نیست ، تاکید کرد: بهترین اقدام در این شرایط حضور مردم 

در خانه های خود و خودداری از مسافرت به دیگر مناطق است. 
سخنگوی دانشگاه علوم پزشكی مازندران همچنین از سرازیر شدن مسافران استان های 
تهران و دیگر استان ها به مازندران ابراز نگرانی کرد و گفت: این مسئله می تواند منجر به تشدید 
شیوع ویروس و بیماری مذکور شود.  روحانی زاده همچنین به امكانات محدود استان مازندران 
اشاره کرد و افزود: مازندران در حال حاضر بامحدودیت امكانات مواجه است و نمی تواند 

پاسخگوی مسافران و گردشگران باشد که ممكن است مبتلا به بیماری کرونا باشند. 
وی تاکید کرد: نامه نگاری ها و هشدارهای لازم مبنی بر جلوگیری از ورود مسافران به مازندارن 
به مقامات ارشد استان داده شده است و تصمیم گیری قرنطینه ورودی استان با آنها می باشد. 
معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشكی مازندران اظهار داشت که نیاز است مقامات ارشد 
استان و نیروهای انتظامی و پلیس راه تدابیر لازم جهت جلوگیری از ورود مسافران از استان های 
دیگر اتخاذ کنند.  روحانی زاده همچنین از مردم خواست تا مساعد نشدن شرایط به مازندران 

سفر نكنند و مردم مازندران نیز از استان خارج نشوند. 
  

مدیرکل استاندارد البرز:

 تجهیزات شهر بازی ها البرز ایمن سازی شد
 مدیرکل استاندارد البرز گفت: تجهیزات شهر بازی های استان با اجرای طرح کنترل و نظارت 

کیفی استاندارد و ایمن سازی شد. 
فتانه شكرالهی  افزود:  533 بازرسی  در اجرای این طرح نظارتی از تجهیزات تفریحی در 

استان البرز توسط شرکت های بازرسی تحت پوشش اداره کل استاندارد انجام شده است.
وی ادامه داد : استاندارد سازی تجهیزات تفریحی مستقر در پارک ها ، زمین های بازی محله 
ای و پارک های آبی از اهمیت بسیاری برای سازمان استاندارد برخوردار بوده و این اداره کل با 

حساسیت بسیار این امر مهم را پیگیری می کند.
شكرالهی گفت:بیشترین عدم انطباق ها در استان البرز متعلق به تجهیزات موجود در زمین 
های بازی محله ای و خانه های بازی کودکان بوده که خوشبختانه با حمایت قاطع  دستگاه  
قضایی ،امور استاندارد سازی خانه های کودک با سرعت در حال پیشرفت بوده اما استاندارد 
سازی زمین های بازی محله ای به دلیل مشكلات خاص شهرداری ها در تامین بودجه با کندی 
صورت می گیرد. وی اظهار داشت:با تشكیل تیم های ویژه از ابتدای اسفند ماه سال جاری تا 
پایان تعطیلات نوروز کنترل و بازرسی تجهیزات تفریحی با حساسیت کامل پیگیری شده است .
تا از طریق سامانه  مدیرکل استاندارد استان البرز از شهروندان مسوولیت پذیر خواست 

ارتباطی 1517 گزارش تجهیزات تفریحی غیر استاندارد را به این اداره کل اعلام کنند.
سال 80 بر اثر سقوط سفینه شهربازی پارک نبوت کرج دو نفر کشته و سه نفر مصدوم شدند.

 
برای جلوگیری شیوع بیماری کرونا.

تمامی مراکز ورزشی و خانه های کودک در 
تهران تعطیل شد

- رئیس مرکز ارتباطات و امور بین الملل شهرداری تهران اعلام کرد که تمامی مراکز ورزشی، 
خانه های کودک و سراهای محلات در تهران تعطیل شد. 

»غلامحسین محمدی« که مسئولیت اطلاع رسانی در باره تدابیر اتخاذ شده علیه ویروس 
کرونا را در شهرداری پایتخت بر عهده دارد، شامگاه دوشنبه به خبرنگار ایرنا گفت: تمامی 

مجموعه های ورزشی شهرداری تهران اعم از آبی و غیرآبی تا اطلاع ثانوی تعطیل است.
وی تاکید کرد:  تمامی فعالیت های فرهنگی، اجتماعی و ورزشی مجموعه های مختص 
بانوان از جمله مراکز شهربانو، شهر دخت و بوستان های بانوان تا اطلاع ثانوی تعطیل است 
و همچنین خانه های کودک، سرای محلات و کلاس های فوق برنامه و سایر برنامه های 

غیرضروری اماکن مذکور تعطیل است.
محمدی ادامه داد: فعالیت تخصصی سرای محله و خانه سلامت به منظور ارائه خدمات مورد 

نیاز به شهروندان در حوزه مراقبت و پیشگیری از ویروس کرونا طبق روال گذشته ادامه دارد.
وی خاطرنشان کرد: نظر به ضرورت پیشگیری و کاهش خطر ابتلا به ویروس کرونا در سطح 
شهر تهران و با عنایت به اهمیت تصمیم گیری به موقع در خصوص حفظ سلامت شهروندان و 

کارکنان شهرداری تهران تعطیلی این مراکز لغو شد.
بر اساس اعلام وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشكی، ظرف شش روز گذشته تاکنون 64 

نفر در کشور به کرونا مبتلا شده اند که از این تعداد 12 نفر جان باخته اند.

ایمان واکنش ها درباره تناقضات آماری کشته شدگان کرونا در قم را بررسی می کند

امیرآبادی: فوت ۵0 نفر در قم  |  وزارت بهداشت:کذب محض است

جنجال فراهانی
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تورم بهمن در دهک های مختلف
 چقدر بود؟

 بر اساس آخرین گزارش مرکز آمار نرخ تورم سالیانه کل کشور 37 درصد بود و این 
نرخ در بین اقشار مختلف جامعه )دهک های یكم تا دهم( بین 36.3 تا 38.9 درصد 

بوده است. 
این درحالی است که این نرخ تورم برای هر دهک هزینه ای کشور متفاوت است، یعنی 
تاثیر نرخ تورم بر دهک های مختلف جامعه متفاوت است. براساس تازه ترین گزارش مرکز 
آمار ایران فاصله تورمی دهک ها در بهمن ماه به 2.6 درصد رسید که نسبت به ماه قبل 

)2.2 درصد( 4 دهم واحد درصد افزایش داشته است.
فاصله تورمی در گروه عمده »خوراکی ها، آشامیدنی ها و دخانیات« نسبت به ماه قبل 
9 دهم واحد درصد و در گروه عمده »کالاهای غیر خوراکی و خدمات« نسبت به ماه قبل 

4 دهم واحد درصد کاهش نشان می دهد.
همچون ماه های قبل بالاترین نرخ تورم برای دهم دهم یا ثروتمندترین قشر جامعه 
با 38.9 درصد بوده، نرخی که برای دهک اول یا فقیرترین قشر جامعه 36.3 درصد 

بوده است.
میزان تحمل تورم برای دهک های سوم، چهارم و پنجم با 37.1 درصد برابر بوده است. 

همچنین نرخ تورم در دهک ششم با دهک دوم 37 درصد برابر بوده است.
تورم در دهک های هفتم، هشتم و نهم روند افزایشی داشته است و به ترتیب 37.3، 

34.4 و 37.8 درصد بوده است.
نرخ تورم در کالاهای خوراکی نیز وضع به این صورت بوده است. دهک اول با 44.4 

درصد کم ترین نرخ تورم و دهک دهم با 50.1 درصد بالاترین تورم را داشته است.
نرخ تورم کالاهای خوراکی و آشامیدن در هیچكدام از دهک ها یكسان نبود. در حالی 
که دهک دوم تورم 45 درصد داشته این نرخ برای دهک سوم 45.7 درصد و در دهک 
چهار 46.3 درصد بوده است. افراد در دهک پنجم نیز تورم 46.9 درصد و دهک ششم 
47.2 بوده است. در روند صعودی تورم دهک های هفتم، هشتم و نهم نیز به ترتیب 

47.7، 48.6 و 49.2 درصد اعلام شده است.
 

سخنگوی گمرک اعلام کرد

مرز مهران بازگشایی شد
 سخنگوی گمرک ایران خبر داد که مرز مهران از ساعت 10.45 دقیقه صبح دیروزآغاز 

به کار کرده است. 
»سید روح الله لطیفی« اعلام کرد:  از ساعت 10.45 دقیقه صبح روز )دوشنبه( 20 
دستگاه  کامیون عراقی وارد گمرک مهران شدند تا کالاها و بارهای صادراتی ایران را 

تحویل بگیرند و به عراق تحویل دهند.
وی ادامه داد:  به دلیل بسته شدن مرز مهران، هزار دستگاه کامیون صادراتی در این 

مرز متوقف مانده بود که تاکنون 20 دستگاه وارد شده اند و سرعت کار نیز عادی است.
لطیفی ابراز امیدواری کرد که امروز حدود 300 کامیون از مرز عراق وارد مهران شوند 
و طی دو سه روز آینده بار مانده در مهران را تحویل بگیرند و به مقاصد در عراق انتقال 

دهند.
سخنگوی گمرک خاطرنشان کرد:  حدود 8 روز است که رانندگان کامیون ایرانی و 
عراقی در دو طرف مستقر و منتظر تصمیمات کشور عراق هستند. بسته شدن مرز به 
غیر از موضوعات اقتصادی،  موضوعات اجتماعی را هم در بر دارد و امیدواریم جابجایی 

کالاها با کمترین مشكل به سمت عراق اتفاق افتد.
به گفته لطیفی در این چند روز به دلیل بسته بودن مرز مهران بار صادراتی جدید به 
آنجا ارسال نشده و هزار کامیون معطل در مرز آنهایی بودند که پیش از تصمیم بسته 
شدن مرز به آنجا ارسال شدند. عراق روز جمعه اعلام کرد که مرز مهران تا اطلاع ثانوی 

تعطیل خواهد بود.
 

کاهش 2.5 درصدی قیمت طلای سیاه؛

چرا نفت همچنان ارزان می شود؟
قیمت نفت معاملات هفتگی خود را تحت تاثیر گسترش ویروس کرونا، تحرکات آمریكا 

در بازار نفت و شایعه خروج عربستان از اوپک پلاس، با 2.5 درصد کاهش آغاز کرد. 
شكنندگی بازار طلای سیاه در مقابل گسترش ویروس کرونا این روزها بیش از گذشته 
خودنمایی می.کند تا آنجا که اگر چه هفته گذشته قیمت نفت تحت تاثیر کنترل نسبی 
ویروس کرونا در چین حدود یک درصد بالا رفت اما با شیوع بیشتر این ویروس در 

کشورهای دیگر، طلای سیاه معاملات این هفته را با کاهشی 2.5 درصدی آغاز کرد.
البته علاوه بر کرونا، افزایش دکل های حفاری در آمریكا برای سومین هفته پیاپی نیز 

در این میان تاثیرگذار بوده است. 
همچنین نگاهی به روند صادرات نفت آمریكه به آسیا حكایت از افزایش ورود بشكه 
های نفتی آمریكایی به قاره کهن دارد که تا حد زیادی در برهم زدن نظم بازار موثر بوده 

است.
از سوی دیگر شایعاتی مبنی بر خروج عربستان از اوپک پلاس اگر چه از سوی این 
کشور تكذیب شده، با این حال تاثیر منفی بر قیمت ها داشته و باعث ارزان شدن نفت 

شده است.
بر این اساس، قیمت نفت برنت با کاهشی بیش از 2.5 درصد به 56 دلار و 48 سنت 
در هر بشكه رسید. نفت شاخص آمریكا نیز با 2.4 درصد افت قیمت، به قیمت 52 دلار 

و 8 سنت در هر بشكه معامله شد.

صندوق بین المللی پول:

 کرونا اقتصاد جهانی را تهدید می کند
 صندوق بین الملل پول روز یكشنبه دربیانیه ای اعلام کرد که شیوع ویروس مرگبار کرونا 

می تواند بهبود اقتصاد شكننده جهان را در معرض خطر قرار دهد. 
به گزارش فرانس 24، بیانیه صندوق بین المللی پول در مورد تاثیر ویروس کرونا بر رشد 
اقتصادی در حالی عنوان می شود که وزرای مالی کشورهای گروه 20 در ریاض پایتخت 
عربستان گردهم آمده اند تا در مورد روش های مهار تأثیرات ویروس کرونا بر اقتصاد 

جهانی را به بحث و گفت و گو بپردازند.  
"کریستالینا جورجیوا" رییس صندوق بین المللی پول بعد از نشست دو روزه نشست 
گروه 20 گفت: رشد جهانی بعد از بازگشت متوسط در سال جاری به 3.3 درصد رسید 

که این رقم در سال گذشته 2.9 درصد بوده است.  
جورجیوا با اشاره به روند آهسته بازگشت رشد اقتصادی به وضعیت عادی گفت: روند 

بازگشت بسیار شكننده است.  
وی در بیانیه ای افزود: ویروس کرونا فعالیت اقتصادی چین را مختل کرده و می تواند 

روند بهبود رشد جهانی را نیز در معرض خطر قرار دهد.  
جورجیوا تاکید کرد که شیوع ویروس کرونا می تواند رشد اقتصادی چین را به 5.6  
از چشم انداز رشد  پایین تر   )0.4( که چهاردهم درصد  میزان  این  که  برساند  درصد 

اقتصادی چین در ژانویه )دی-بهمن( است.  
 

سازمان امور مالیاتی اعلام کرد
پایان اسفند آخرین فرصت بخشش جرایم مالیاتی 
معاون درآمدهای مالیاتی سازمان امور مالیاتی کشور، با تاکید بر اینكه پایان اسفندماه 
سال جاری، آخرین فرصت بخشودگی جرایم قابل بخشش موضوع برخی مواد قانون 
مالیات های مستقیم و قانون مالیات بر ارزش افزوده است، میزان بخشودگی جرایم قابل 

بخشش مالیاتی در اسفندماه را اعلام کرد. 
به گزارش ایسنا، محمد مسیحی با اشاره به بخشنامه رئیس کل سازمان مبنی بر 
بخشودگی جرایم مالیاتی قابل بخشش موضوع ماده 169 مكرر قانون مالیات های 
قانون  مواد 169، 190، 193، 197و 199  و  بهمن 1380   مصوب 27  مستقیم 
مالیات های مستقیم و مواد 22 و 23 قانون مالیات بر ارزش افزوده، اظهار کرد: در 
صورت پرداخت مانده بدهی قطعی شده در اسفند ماه، میزان بخشودگی جرایم قابل 
بخشش برای مودیان واحدهای تولیدی دارای پروانه بهره برداری و پروانه کسب تولیدی 

از مراجع ذیربط، معادل 90 درصد و برای سایر مودیان معادل 80 درصد است.
وی تاکید کرد: این بخشودگی صرفا به منظور حمایت از فعالان اقتصادی در سال رونق 

تولید و با توجه به شرایط خاص اقتصادی کشور صادر شده است.
طبق اعلام سازمان امور  مالیاتی، مسیحی با تاکید بر اینكه پایان اسفندماه سال 
قانون  مواد  برخی  موضوع  بخشش  قابل  جرایم  بخشودگی  فرصت  آخرین  جاری، 
مالیات های مستقیم و قانون مالیات بر ارزش افزوده است، اضافه کرد: در سال های آتی، 
بدین منوال شاهد بخشودگی جرایم مالیاتی نخواهیم بود؛ بنابراین لازم است فعالان 

اقتصادی به ویژه فعالان عرصه تولید، از این فرصت، نهایت استفاده را ببرند.
 

تا پایان بهمن محقق شد؛
تولید بیش از ۳۸۴ هزار دستگاه خودرو در سایپا

گروه خودروسازی سایپا اعلام کرد:  این گروه خودروسازی با تولید 384 هزار و 309 
دستگاه خودرو از ابتدای امسال تا پایان بهمن ، از میزان تولید سال گذشته خود در مدت 

مشابه عبور کرد. 
به گزارش روز دوشنبه سایپا، این گروه صنعتی در 11 ماهه پارسال، تعداد 382 هزار و 
303 دستگاه خودرو تولید کرده بود. سایپا همچنین با عبور از تولید سال گذشته موفق 

شد کاهش ٣٢ درصدی تولید در سه ماهه نخست امسال جاری را جبران کند.
این گروه خودروسازی اعلام کرد: در کنار تكمیل همه خودروهای دارای کسری 
قطعات در کف کارخانه و تحویل آنها به مشتریان، همه محصولات خود را پس از تولید 
از کارخانه بلافاصله به دست مصرف کنندگان برساند و تعداد خودروهای تحویلی به 

مشتریان را از مرز 400 هزار دستگاه عبور دهد.

با توجه به تاکید اقتصاددانان بر کنترل و هدایت نقدینگی به سمت فعالیت های مولد 
برای رسیدن به تولیدات گسترده، مهار تورم و افزایش 28.2 درصدی حجم نقدینگی 
در آذرماه، جای سوال است که عملیات بازار باز بانكی می تواند با اتخاذ سیاست های 
ابزارهای کنترل دقیق،  بردن  بكار  و  اقتصادی  اهداف کلان  با  و هماهنگ  مناسب 

نقدینگی را به سمت فعالیت های مولد اقتصادی هدایت کند یا خیر؟ 
به گزارش ایسنا، نظام پولی و بانكی به دلیل نقش تعیین کننده در سیاست های 
پولی و اعتباری و به عنوان یک قدرت اقتصادی مهم در اختیار دولت، می تواند با اتخاذ 
سیاست های مناسب و هماهنگ با اهداف کلان اقتصادی و بكار بردن ابزارهای کنترل، 
نقدینگی را به سمت فعالیت های مولد اقتصادی هدایت کند و با افزایش ثبات اقتصادی 

زمینه را برای شكل گیری سرمایه گذاری، اشتغال، تولید و... فراهم آورد.
از آنجاکه طبق جدیدترین اطلاعات منتشر شده از بانک مرکزی، حجم نقدینگی در آذر 
امسال معادل 22 هزار و 623 هزار میلیارد ریال اعلام شده که نسبت به مدت مشابه در 

سال قبل 28.2 درصد افزایش داشته است.
افزایش ۴8.6 درصدی حجم پول در آذر امسال 

همچنین، حجم پول در این دوره معادل 363 هزار و 4.8 میلیارد ریال بوده که 48.6 
درصد نسبت به آذر ماه سال قبل افزایش داشته و حجم شبه پول نیز با 24.9 درصد رشد، 

معادل 189 هزار و 88.3 میلیارد ریال است.
علاوه بر این، اخیرا رئیس کل بانک مرکزی درباره رشد نقدینگی توضیحاتی ارائه کرده 
است که طبق گفته این مقام مسئول، آخرین آمار به صورت غیر رسمی نشان دهنده 28 
درصد رشد نقدینگی بوده و معادل 25 درصد هم نسبت به میانگین 50 سال گذشته، 

رشد داشته است.
دلیل افزایش رشد نقدینگی از زبان همتی

همتی گفته این رشد خوب نیست و تلاش می کنیم آن را کنترل کنیم. سه درصدی 
که امسال نسبت به میانگین بیشتر شده نشان دهنده این است که ذخایر ارزی خالص 

ما افزایش یافته است.
به گفته او، بانک مرکزی چند میلیارد دلار ارز برای رشد ذخایر خریداری کرده که این 

موضوع باعث شده رشد نقدینگی از میانگین 50 ساله بیشتر شود.
البته رئیس کل بانک مرکزی تاکید دارد که 28 درصد رشد نقدینگی، رکورد نقدینگی 

نیست، زیرا در سال های گذشته رشد نقدینگی  از این میزان هم بیشتر بوده است.
طبق آنچه همتی ادعا کرده، در حال کنترل نقدینگی هستیم. از سوی دیگر هدف، 
کنترل انتظارات است و پیش بینی هایی که ارائه شده، هیچ کدام تورم بالای 20 درصد 

را نشان نمی دهد.
نكته  حائز اهمیت در این زمینه این است که چه روندی باید شكل بگیرد تا با کنترل 
حجم پول مانع از ایجاد تورم شد. شاید بتوان از عملیات بازار بانكی که در هفته های اخیر 
توسط بانک مرکزی رونمایی شده و بنا به گفته رئیس این بانک، اجرای این طرح موجب 
کنترل نرخ تورم، ساماندهی اضافه برداشت بانک ها، تنظیم چارچوب مشخص برای 
اعطای اعتبار به بانک ها و موسسات اعتباری، اجرای سیاست پولی و مدیریت نرخ های 

سود می شود، برای تحقق این هدف مهم اقتصادی استفاده کرد.
بازار باز بانکی چگونه نقدینگی را کنترل می کند؟  

هر گاه بانک ها با کاهش نقدینگی مواجه می شوند اقداماتی همچون دریافت سپرده 
یا سود بالاتر، قرض گرفتن از یكدیگر یا برداشت از بانک مرکزی را انجام می دهند که این 
اقدامات موجب افزایش سود بین بانكی، اثرگذاری بر سود سپرده بانک ها و در آخر تحت 
تاثیر قرار دادن تورم خواهد شد. با عملیات بازار باز بانكی، کنترل نرخ سود کوتاه مدت 
و یا بین بانكی از کانال آن امكان پذیر خواهد بود؛ به گونه ای که اگر زمانی بانک ها دچار 
کمبود نقدینگی شوند و نرخ سود در بازار بین بانكی بالا برود، بانک مرکزی شروع به خرید 
اوراق از بازار و تزریق پول می کند تا بانک ها بتوانند مشكل نقدینگی را حل کرده و نرخ 

سود بین بانكی کاهش پیدا کند.  
 در این راستا، رئیس کل بانک مرکزی اعلام کرده که در دی ماه گذشته تورم ماهانه به 

0.8 درصد رسیده و به طور جدی در این زمینه تلاش هایی صورت می گیرد تا عملیات 
بازار باز به دلیل کسری بودجه سال آینده، محلی برای استقراض و رشد نقدینگی نباشد.
 گفتنی است؛ اگر چه افزایش حجم پول منجر به ایحاد یک دوره رونق مصنوعی و 
موقتی در اقتصاد می شود، اما این موضوع در بلند مدت باعث افزیش نرخ تورم از یک 
سو و ایجاد رکود اقتصادی از سوی دیگر می شود و هر چه افزایش حجم پول برای تداوم 
رونق مصنوعی افزایش یابد، تورم ایجاد شده و رکودی که در پی آن خواهد آمد؛ شدیدتر، 

عمیق تر و طولانی تر خواهد بود. 
پیامدهای نرخ تورم بالا بر آینده اقتصادی کشور

نرخ تورم بالا و نوسان های آن هزینه های بسیاری را بر اقتصاد تحمیل می کند که 
می توان به کاهش نرخ رشد اقتصادی و به تبع آن کاهش سطح رفاه عمومی از یک سو 
و تغییر توزیع درآمد، ثروت و رفاه به زیان اقشار کم درآمد جامعه از سوی دیگر اشاره کرد.

 همچنین، تورم بالا و بی ثباتی موجب اخلال در شناسایی قیمت های نسبی توسط 
فعالان اقتصادی می شود، چراکه در فرآیند تورمی، قیمت تمام کالاها به یک نسبت 
افزایش نمی یابد، در نتیجه فعالان اقتصادی نمی توانند تغییرات قیمت های نسبی را از 
تغییرات سطح عمومی قیمت ها به خوبی تفكیک کنند. علاوه براین، تورم بالا و بی ثباتی 
و فعالان  آینده خواهد شد  به تحولات  اقتصادی نسبت  نااطمینانی فعالان  موجب 
اقتصادی نمی توانند چشم انداز روشن و شفافی از آینده ترسیم کنند که این امر به ویژه بر 

سرمایه گذاری تاثیر منفی خواهد گذاشت.
 اخیرا جمعی از اقتصاددانان در نشستی تحت عنوان »نقش پول در اقتصاد، عامل 
رونق تولید یا ایجاد تورم« درباره اینكه خلق پول در اقتصاد می تواند عاملی برای رشد 
تولید یا ایجاد تورم باشد بحث کردند که از نظر آنان پول به عنوان یک منبع مالی برای 
تولید و رشد اقتصادی لازم است اما این کافی نیست بلكه باید عامل و روند خلق پول 
مشخص باشد و با شناسایی  فعالیت های مولد به سمت آن ها حرکت کند تا در اثر افزایش 

تولید ناخالص داخلی، رشد اقتصادی را به همراه بیاورد.
خلق اعتبار باید به سمت فعالیت های مولد حرکت کند

طبق گفته این کارشناسان اقتصادی، رابطه رشد نقدینگی و تورم بالا در طول زمان 
اثبات شده اما خلق پول در کوتاه مدت منجر به ایجاد تورم نمی شود و فقط برای مدت 
موقتی رشد تولید مصنوعی را ایجاد می کند. علاوه براین، تولید و رشد آن به پول احتیاج 
دارد اما در این راستا، حجم خلق پول بسیار مهم است زیرا، هر چه خلق پول و اعتبار 

بیشتر شود، رشد قیمت ها هم بالا می رود.
 علاوه براین، براساس اظهارات کارشناسی انتشار پول باید به سمت فعالیت های مولد 
حرکت کند و اگر این اعتبار در اختیار فرد کارآفرینی که دارای دانش فعالیت های مولد 
است که در آن حوزه بیكاری وجود دارد؛ قرار بگیرد می تواند موجب رونق تولید شود و 

دیگر این پول در اقتصاد خنثی نباشد.
 حال از آنجاکه طبق گفته یک کارشناس اقتصادی موفقیت عملیات بازار باز در این 
است که دولت توانسته باشد تعادل را در سیاست های مالی، بودجه ای، تعرفه ای و 
بازرگانی و همچنین مالیاتی ایجاد کند تا بتواند به سیاست های پولی که بانک مرکزی 
اعمال می کند، پاسخ دهد و برای رشد و رفاه اقتصاد، کنترل تورم و نقدینگی نتیجه بخش 
باشد. بنابراین باید از بانک مرکزی به عنوان هرم اصلی نظام پولی و بانكی کشور در 
راستای تحقق عملیات بازار باز بانكی، انتظار داشت تا ساز و کار و برنامه های خود را در 
این زمینه اعلام کند و از آنجا که این طرح در کوتاه مدت منجر به تغییرات ذکر شده 
نمی شود و با وجود بی ثباتی که در سایر سیاست های اقتصادی وجود دارد، باید منتظر 
ماند تا دید که بانک مرکزی چگونه در بلند مدت شرایط را برای تحقق این عملیات فراهم 
می کند تا در پی آن هم نظام بانكی و پولی از یک ساختار مناسب برخوردار شود و هم 

اینكه اقتصاد، تولیدات و رشد اقتصادی کشور بهبود پیدا کنند.
 با این تفاسیر که عملیات بازار باز بانكی در بلند مدت عملی می شود و سایر ساختارهای 
اقتصادی کشور به دلیل بی ثباتی و عدم تعادل آماده اعمال این عملیات نیستند، 
نمی توان از بازار باز بانكی انتظار چندانی برای کنترل نقدینگی و مهار تورم داشت و باید 

منتظر اقدامات و برنامه های بانک مرکزی در این زمینه ماند.

آیا بازار باز بانكی افسار گسیخته نقدینگی را مهار می کند؟

پیامدهای نرخ تورم بالا بر آینده اقتصادی کشور

 رئیس جامعه تورگردانان ایران می گوید به احتمال زیاد قیمت خدمات گردشگری 
مانند هتل و حمل ونقل در نوروز امسال کاهش یابد یا برخلاف معمول سال های گذشته، 
در این ایام افزایش نیابد. »کاهش مسافران خارجی و داخلی به دلیل شیوع کرونا« و 
»افزایش قیمت بنزین« دو عاملی هستند که به گفته وی این امر را موجب خواهند شد. 
در حال حاضر رفت وآمد با کشورهای چین، کویت، افغانستان، عراق و در آخرین مورد 
ترکیه ممنوع شده یا بسیار کاهش یافته است؛ وضعیتی که بیش از هر چیزی می تواند 

بر صنعت گردشگری اثرگذار باشد.
رئیس جامعه تورگردانان کشور در گفت وگو با ایرناپلاس عنوان کرد: اکنون با ورود 
ویروس کرونا به ایران، شرایط خاصی حكم فرما شده است. سه ماه پیش گفت وگوی 
خوبی با شرکت های بزرگ چینی انجام دادیم که طی آن 37 شرکت توریستی ایرانی 
در چین حضور داشته باشند و درباره حضور گردشگران این کشور در ایران توافقاتی 

حاصل شد.
ابراهیم پورفرج با بیان اینكه سالانه 49 میلیون نفر گردشگر چینی به کشورهای دنیا 
سفر می کنند و در این زمان، بازار توریسم چینی به ایران هم بسیار گرم شده بود، افزود: 
با این حال با شیوع ویروس کرونا، کشور چین و بسیاری کشورهای دیگر درگیر شدند 
و طبیعی است که کشورها برای مراقبت از مردم خود این رفت وآمدها را کند کنند. به 

نظر می رسد مانند نمونه های مشابه، مدتی طول بكشد تا اوضاع به حالت سابق درآید.

وی همچنین درباره میزان کنسلی مسافران خارجی به ایران بعد از شیوع کرونا در 
کشور گفت: تعداد این کنسلی ها هنوز مشخص نیست، اما درصدی از این مسافران 
کنسلی داشتند که تعداد قابل توجهی از آنها مسافران چینی بودند. رفت وآمد به چین از 
سوی نهاد خاصی ممنوع نشده و این خود چینی ها هستند که سفرهای خود را تعلیق 
کرده اند. ورود چینی ها نیز فعلًا قطع شده و این از طرف خود چین صورت گرفته است.
رئیس جامعه تورگردانان ایران در ادامه بیان کرد: ما اکنون با کم شدن ورود گردشگران 
به ایران مواجهیم و با توجه به اینكه به ایام تعطیلات نوروز نزدیک می شویم، گردشگری 
داخلی می تواند به این صنعت رونق دهند و ما در حال تلاش برای تقویت این روند 

هستیم.
وی افزود: اگر گسترش ویروس ادامه یابد، سفرهای عید بسیار کاهش خواهد یافت و 
البته این امر هم باید صورت گیرد. اما باید متذکر شد که هرساله همین تعطیلات عید 

بود که باعث رونق مناطق کشور می شد.
کاهش قیمت تورها

پورفرج درباره تأثیر این کاهش مسافرت ها بر قیمت خدمات گردشگری گفت: اگر 
روند فعلی ادامه یابد، روی قیمت هتل، حمل ونقل و خدمات شرکت های تورگردان 
تأثیر خواهد گذاشت. 11 هزار راهنمای تور در کشور وجود دارد که برای خدمات آنها 
قیمت های پایه مصوب شده، ولی اگر سفرها کمتر شود، حاضر می شوند با نصف قیمت 

خدمت خود را ارائه دهند. وی ادامه داد: قیمت بسیاری از هتل ها پایین است، یعنی 
قیمتی تغییر پیدا نكرده و بعید می دانم حتی نزدیک عید هم افزایش یابد، زیرا مسافر 
آنچنان زیاد نخواهند شد؛ مگر اینكه با کنترل این ویروس شرایط به حالت عادی برگردد. 
البته نباید این را هم از نظر دور داشت که افزایش قیمت بنزین در سال جاری هم متغیر 

مهمی است که به احتمال زیاد بر کاهش سفرها تأثیر می گذارد.

نگرانی رئیس جامعه تورگردانان از کاهش مسافرت ها؛

کرونا و قیمت بنزین، مسافرت های نوروز را کم می کند

اعلام کرد: همكاران دچار  ایران  عامل شرکت مخابرات  مدیر   
همچنین  و  ایمنی  سیستم  ضعف  ریوی،  قلبی،  بیماری های 
ثانوی  اطلاع  تا  منطقه  ارشد  مدیران  صلاحدید  طبق  جانباران 
فعالیت های شرکت را به صورت دورکاری و با رعایت الزامات ایمنی در 
منزل انجام می دهند.  »سید مجید صدری« افزود: موضوع مهمی 
که در روزهای اخیر، به طور جدی زندگی تمام هم وطنان را تحت 
تاثیر قرار داده، مبارزه با ویروس کرونا است و به همین دلیل ، علاوه 

بر دورکاری بخشی از کارکنان، به تمام مشترکین شرکت مخابرات 
ایران اطلاع رسانی شد که برای کاهش تردد در اماکن عمومی و 
حفظ سلامت خود، از خدمات غیرحضوری شرکت از جمله سامانه 
پرتال  در  من  مخابرات  بخش  و  دستوری# 2020*  کد   ،2000
استفاده کنند.  وی افزود: به مراکز پرتردد شرکت مخابرات همچون 
دفاتر امور مشتریان در سراسر کشور تاکید کرده ایم تا تمهیدات لازم 
برای ضدعفونی کردن محیط به طور پیوسته و استفاده از اقلام 

بهداشتی ضروری انجام شود و بتوانیم جدی تر با رعایت سلامت 
شرکت  مدیرعامل  بپردازیم.  روزمره  امور  به  مشترکان  و  کارکنان 
مخابرات ایران در پایان با بیان اینكه مبارزه و پیشگیری از هر بحرانی 
همت، همكاری و اراده جمعی را می طلبد،اظهار امیدواری کرد با 
آرامش و رعایت پیشگیری های لازم در سطح ملی و موارد تصویب 
شده همانند دورکاری های لازم و جلوگیری از ترددهای غیرضروری 
شاهد ریشه کنی این بیماری در آینده نزدیک باشیم. گفتنی است 

معاونت توسعه سرمایه انسانی شرکت مخابرات ایران اعلام کرده به 
منظور حفظ سلامت همكاران و جلوگیری از شیوع ویروس کرونا، 
همكارانی که دارای بیماری های زمینه ای تشدید کننده از قبیل 
نارسایی ریوی، قلبی، دیابت و ضعف سیستم ایمنی بدن بوده و یا 
شیمی درمانی می شوند، با تشخیص پزشک معالج و تایید مدیران 
مناطق در استانها و مدیران کل در ستاد، تا اطلاع ثانوی نیاز به 

حضور در اداره محل خدمت ندارند.

به منظور مقابله با شیوع ویروس کرونا:

دورکاری بخشی از کارمندان شرکت مخابرات ایران 

رکوردهای پی در پی شاخص بورس ادامه دارد؛ براساس آخرین گزارش ها، شاخص بورس در آستانه 500 هزار واحدی شدن قرار دارد؛ 
به طوری که با رشد کمتر از 2 هزار واحد به 500 هزار واحد می رسد.

به نظر می رسد بورس تهران گذری زودهنگام از ویروس کرونا و ورود به لیست سیاه اف ای تی اف را تجربه کرده است؛ اما به هرحال در 
11 ماه نخست سال به صورت قاطع در کسب بازدهی نسبت به بازارهای رقیب پیشتاز بوده است.

برخی تحلیلگران اقتصادی معتقدند بازار سرمایه ظرفیت جذب نقدینگی را در بورس دارد و اکنون به جای ورود سرمایه ها به بازار ارز، 
طلا یا مسكن که تنها گرانی به دنبال دارد، به حوزه بورس و بازار تولید وارد شده که بسیار مثبت است.

کارشناسان معتقدند هم اکنون در عین حال که قیمت ارز در بازار روندی افزایشی به خود گرفته است، وضعیت بازار بورس نیز نوعی 
خودتاییدشوندگی این بازار را نشان می دهد. به عبارتی، پول هایی که امسال و به خصوص در ماه های گذشته توانستند بود از خرید سهام 

سود کند، انگیزه تازه ای برای ورود به بازار سهام پیدا کرده است.
این در شرایطی است که در ابتدای هفته به دنبال ورود ایران به لیست سیاه اف ای تی اف و در عین حال، خبر شیوع کرونا در کشور، 
فعالان بازار سهام به شدت نگران تاثیر منفی این دو مساله روی بازار سهام بودند. اما نمودار و داده ها نشان می دهد که بازار سهام با وجود 
این که در لحظه اول تاثیر منفی از این مسایل گرفت، اما پس از آن تغییر جهت داد و رشد کرد؛ تا جایی که در آستانه ورود به کانال 500 

هزار واحدی قرار گرفت.
بی اثری اف ای تی اف و کرونا

کارشناسان و تحلیلگران بازار سرمایه معتقدند که در واقعیت ماجرا باید بازار سهام از دو مقوله اف ای تی اف و ویروس کرونا تاثیر منفی 
می گرفت، اما به نظر می رسد مسایلی همچون رشد نرخ دلار و نقدینگی بالای در اقتصاد، همچنان دو جریانی هستند که قدرت بیشتری 
برای اثرگذاری روی بازارها دارند. بازار ارز در روزهای گذشته به شدت تحت تاثیر مسایل سیاسی نوسان پیدا کرد؛ تا جایی که گاها در 
بازار با قیمت 16 هزار تومان هم دیده شد؛ اگرچه به سرعت در کانال 15 هزار تومان جا خوش کرد. در حال حاضر قیمت دلار در بازار 
14 هزار و 755 تومان است. از سوی دیگر، بنا به گزارش ها حجم نقدینگی کشور به بیش از 2 هزار هزار میلیارد تومان رسیده است و 
این یعنی، ورود حتی حجم اندکی از این نقدینگی، بازار سهام را به شدت تحت تاثیر قرار می دهد.  برآوردها حاکی از آن است که با وجود 
این که موقعیت فعلی بازار سرمایه با ریسک های تازه ای روبه رو است، اما با این وجود بازار سهام در محدوده پیش بینی ناپذیری حرکت 
می کند و چشم انداز قطعی ای از آینده آن وجود ندارد؛ به طوری که هر برآوردی، می تواند سهامداران را وادار به اقدام های هیجانی کند.

دو اتفاق در اقتصاد کشور
آن طور که از تحلیل ها برمی آید، در حال حاضر دو اتفاق در کشور رخ داده است؛ اول اینكه سالی بین 27 تا 28 درصد حجم پول در 
اقتصاد افزایش می یابد و از سوی دیگر بین 5 تا 10 درصد نیز از حجم کیک اقتصادی کم می شود. به عبارتی، همواره پول بیشتری برای 

مصرف کالا و خدمات کمتری وجود دارد که منجر به تورم می شود.
اتفاق دوم، نرخ بهره واقعی است که از تفاوت نرخ بهره اسمی و تورم به دست می آید. براساس پیش بینی ها در سال آینده، نرخ تورم نقطه 
به نقطه بین 25 تا 30 درصد و نرخ بهره اسمی نیز با اهتمامی که بانک مرکزی تاکنون به خرج داده بین 15 تا 20 درصد خواهد بود. 

بنابراین حداقل نرخ بهره واقعی منفی 20 درصد خواهد بود.
در این میان، نرخ بهره منفی 20 درصد به معنای بی ارزش شدن پول به اندازه 20 درصد است که این مساله موجب می شود افراد به 
سمت دارایی هایی بروند که فكر می کنند می توانند ارزش پولشان را حفظ کنند. این در شرایطی است که کاهش ارزش پول در هفته های 

اخیر به حدی بوده که عملا این مسیر را در بازار سرمایه ایجاد کرده است.

رییس سازمان برنامه و بودجه کشور با بیان اینكه کمترین وابستگی بودجه به نفت در تاریخ معاصر مربوط به بودجه سال 99 است، 
گفت: ما می خواهیم کشور را در شرایط تحریمی اداره کنیم. 

در جریان بررسی کلیات لایحه بودجه 99 محمد باقر نوبخت حقیقی در جلسه علنی روز – دوشنبه- افزود : این بودجه با زحمت 
دولت و کمیسیون تلفیق آماده شده است، انتظار داریم مجلس شورای اسلامی هم به وظیفه خود عمل کرده و اصلاحات مدنظر 

را اعمال کند تا در مظان اتهام قرار نگیرد.
وی افزود : امروز مجلس شورای اسلامی در حال انجام آخرین ماموریت خود در خصوص بودجه است؛ مردم نظاره گر ایفای 
ماموریت و نقش خطیر مجلس شورای اسلامی هستند، ما در سومین سال تحریم، بودجه را تنظیم کردیم، دشمنان منتظر هستند 

ببینند آیا تحریم، تهدید و مشكلات در فراروی این نظام قرار می گیرد و آیا می تواند کشور را متوقف کند.
وی افزود: نماینده ای در مخالفت با کلیات اشاره کرد که چرا نباید تغییرات درباره مالیات در بودجه صورت گیرد همچون مالیات 
بر عایدی سرمایه و یا سود سپرده؛ این مطالب مربوط به اصلاح قانون مالیات است و مربوط به بودجه نیست؛ منابع پیش بینی شده 
در لایحه متناسب با شرایط تحمیلی بر کشور است، نماینده ای از فراکسیون ایثارگران در صحبت هایش گفت که چرا 30 میلیارد 
تومان از منابع خارجی در این بودجه استفاده نشده است آیا واقعا دلیلش را نمی دانید؟ این که ما نمی توانیم نفت بفروشیم و آمدن 
منابع به داخل هم مشكل زا است. مگر شما وضعیت کشتی ما را در جبل الطارق ندیدید که توقیف کردند و بعد عزیزان ما چطور در 

حال دور زدن تحریم هستند. آنها انتقام را از ما می گیرند.
رییس سازمان برنامه و بودجه کشور ادامه داد: کمترین وابستگی بودجه به نفت در طول تاریخ معاصر مربوط به بودجه سال آینده 
با 8.5 درصد وابستگی است، با این وجود ما دست ها را بالا نبرده و تسلیم نشدیم بودجه را با کمترین منابع نفتی اداره می کنیم؛ 

الزاماتی برای فروش اموال مازاد دولت هم در نظر گرفته شد که شما حكم آن را در بودجه به ما می دهید.
نوبخت گفت:  اوراق 44 هزار میلیارد تومانی را در بودجه امسال گذاشتیم که همه آن صرف تملک دارایی سرمایه ای و طرح های 
عمرانی شد. از همین راه ها پروژه های عمرانی را افتتاح کردیم و با دست خالی و اوراق کشور را اداره کردیم پس چرا می خواهید 

ما را در برابر دشمن، حقیر نشان دهید.
وی با اشاره به اظهار نظر برخی نمایندگان مبنی بر اینكه بررسی بودجه به سال آینده موکول شود، گفت:  این یعنی مجلس فعلی 
صغیر و مجلس آینده کبیر است؛ افتتاح 1200 کیلومتر راه آهن جدید و یا حداقل 430 کیلومتر آزادراه افتخاری برای این مجلس 
است چرا می خواهید برای دیگران بگذارید. این که برخی می گویند بودجه را سه دوازدهم کنید یعنی ما از اول سال همچون سال 
جاری به کارمندان دولت حقوق بدهیم و افزایش حقوق نداشته باشند تعبیر این می شود که مجلس می خواهد از برخی ها انتقام 

بگیرد. خدمات این مجلس در طول تاریخ ثبت می شود.
رییس سازمان برنامه و بودجه خطاب به نمایندگان افزود: بارها کسانی بالا و دیگران پایین نشستند در یک دوره رای نیاورده و 
دوره بعدی رای می آورند. خدمات شما در تاریخ ثبت می شود مردم هم وضعیت را می بینند، کشور را قفل نكنید که آنگاه دونالد 

ترامپ و آمریكا بگویند توانستند کشور را متوقف کنند.
نوبخت یادآور شد: صد درصد درآمدهای حاصل از افزایش قیمت بنزین به مردم بازگردانده شده است، این بودجه برنامه اشتغال 
مستقل دارد و متاسفم در تریبون، موضوع طور دیگری بیان می شود. ما می خواهیم کشور را در شرایط تحریمی اداره کنیم. این 
بودجه با زحمت دولت و کمیسیون تلفیق آماده شده است، انتظار داریم مجلس شورای اسلامی هم به وظیفه خود عمل کرده و 

اصلاحات مدنظر را اعمال کند تا در مظان اتهام قرار نگیرد.

شاخص بورس در آستانه ورود به کانال 500 هزار واحد

»دلار« بازار سهام را به هم ریخت
رییس سازمان برنامه و بودجه کشور:

 می خواهیم کشور را در شرایط تحریم اداره کنیم 
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محمدحسن انصاری فرد: 

آقای تابش بازیچه سرمربی تان نشوید 
مدیران عامل دو باشگاه پرسپولیس و سپاهان در گفت وگویی به مناظره با یكدیگر در 

خصوص اتفاقات روز یكشنبه  در ورزشگاه نقش جهان پرداختند. 
پس از اتفاقاتی که در حاشیه برگزاری بازی دو تیم سپاهان و پرسپولیس در روز گذشته 
اتفاق افتاد، صحبت ها و حرف و حدیث های زیادی از جانب مجموعه هر دو باشگاه 
مطرح شد، مسعود تابش و محمدحسن انصاری فرد روز گذشته اظهارنظرهای متعددی 
را در خصوص این اتفاق انجام دادند و امروز هم در برنامه تهران ورزشی به گفت وگویی با 
حالت مناظره با یكدیگر انجام دادند. انصاری فرد در ابتدا عنوان کرد: باید به طور خلاصه 
بگویم سپاهان و امیر قلعه نویی اصلًا دوست نداشتند این بازی انجام شود و اراده ای برای 
برگزاری بازی نداشتند. طبق مستنداتی که آنها را ارائه می کنم. وی ادامه داد: اول اینكه 
جناب تابش بارها گفت درخواست تعویق مسابقه را داشته چون بحث ویروس کرونا و 
برگزاری بازی بدون تماشاگر مطرح شده بود. خود او حتی زمان برگزاری بازی هم در 
اتاق استاندار بوده تا جلوی برگزاری بازی را بگیرد، اما به هر حال قانون این بود که بازی 
برگزار شود کما اینكه بازی استقلال و ذوب آهن، و شهر خودرو و نفت مسجدسلیمان 

برگزار شد. بچه های ما 45 دقیقه قبل از بازی برای گرم کردن به زمین رفتند.
انصاری فرد تصریح کرد: طبق قانون تیم ها یک ساعت و نیم پیش از بازی باید در 
ورزشگاه حاضر باشند. اینها دلایلی واهی است که می گویند تماشاگران اجازه ندادند به 
ورزشگاه بیاییم. حتی فرمانده یگان انتظامی اصفهان نیز عنوان کرد هیچ مشكلی نبوده 
و این صحبت این ادعا را رد می کند و نشان می دهد که سپاهان نمی خواست بازی کند.
مدیرعامل باشگاه پرسپولیس اضافه کرد: مسأله دوم اینكه سپاهان ساعت 16:15 
وارد ورزشگاه شد. یعنی در همان زمانی که باید بازی برگزار می شد، آنها می گویند ما 
در راهرو بودیم اما من خودم راهرو را نگاه کردم اصلًا نبودند و اینكه چه دلیلی دارد که 
سپاهان در راهرو گرم کند. تماشاگری در ورزشگاه نبوده، این چه حرف هایی است که 
مطرح می شود؟ از جناب تابش به عنوان یک فرد خوشنام انتظار دارم که این صحبت ها 
را مطرح نكند. چرا بازیچه دست سرمربی تیم تان می شوید؟ شما اگر قصد داشتید چرا 
لیست بازیكنان را با وجود اینكه سه بار جلال مرادی آن را خواست، ارائه ندادید. همه 
اینها نشان می دهد سپاهان عزم و اراده ای برای انجام بازی نداشت. انصاری فرد ادامه 
داد: ما نیم ساعت در زمین حضور داشتیم، حتی در راهروی رختكن هم به احترام جلال 
مرادی ایستادیم. سپاهانی ها اصلًا در راهرو نبودند. آنها از اتاقشان هم خارج نشدند. 
در قرن بیست و یكم وسایل فیلمبرداری و عكسبرداری وجود دارد، چشم ها می بیند و 
نمی شود به مردم دروغ گفت. بهتر بود خیلی صادقانه می گفتید قصد بازی نداشتیم. ما 
با توجه به گزارشات و اظهارنظرها از دستگاه قضایی فدراسیون می خواهیم که عدالت 

را رعایت کند.

حال فوتبال ما مثل شیر بی یال، دم و اِشکم است

رفیعی: سپاهان بی جهت هواداران خود را در 
آسیا بدنام نکند

 وکیل بین المللی فوتبال گفت: حال این روزهای فوتبال ما مانند شیر بی یال، دم و 
اشكم است و امیدوارم فكری به حال این وضعیت شود. 

غلامرضا رفیعی در خصوص حواشی ایجاد شده پس از لغو دیدار پرسپولیس و سپاهان 
گفت: این بازی باید سه بر صفر به سود پرسپولیس اعلام شود و این موضوع مشمول 
ماده 62 آیین نامه انضباطی و ماده 8 آیین نامه سازمان لیگ می شود. به هیچ عنوان بهانه 

تیم سپاهان در این رابطه جزو حوادث قهری و خارج از کنترل محسوب نمی شود.
وی ادامه داد: به مدیران باشگاه سپاهان هشدار می دهم اگر چنین بهانه ای را مطرح 
و برآن پافشاری کنند بهترین دلیل و مدرک را به کنفدراسیون فوتبال آسیا می دهند که 
میزبانی آنها در لیگ قهرمانان آسیا گرفته شود. مسوولان باشگاه سپاهان به این فكر 

کنند که دنیا دهكده جهانی شده است و تماشاگران خود را بی جهت بدنام نكنند.
وکیل بین المللی فوتبال گفت: سه ساعت قبل از بازی طبق قانون نماینده دستگاه 
انتظامی و امنیتی، نماینده هیات فوتبال و رییس ورزشگاه و افراد دیگر بر اساس ماده 

8 در زمین حضور یافتند و اگر مشكلی بود بی تردید برای آن راه حلی پیدا می کردند.
وی ادامه داد: باشگاه سپاهان متعهد بوده به عنوان میزبان 90 دقیقه قبل از آغاز 
مسابقه در ورزشگاه حضور یافته و لیست بازیكنان خود را تحویل ناظر بازی دهد. به 2 
دلیل هیچكس این مورد را از تیم میزبان به عنوان یک حادثه قهری قبول نمی کند و 
همچنین ادعاهایی که مطرح می شود به طور جد باعث سوءاستفاده باشگاه های رقیب 
سپاهان در لیگ قهرمانان خواهد شد. رفیعی در مورد زمان اعلام رای کمیته انضباطی 
فدراسیون فوتبال تاکید کرد: رای این بازی کاملا مشخص است. این اتفاق اگر هرکجای 

دنیا رخ دهد در ظرف 7 روز رای صادر و نتیجه آن سه برصفر خواهد بود.
وکیل بین المللی فوتبال گفت: اگر  قرار باشد فدراسیون فوتبال مقابل این اتفاقات قرار 
نگیرد واقعا شرایط سخت تری خواهیم داشت. امروز فوتبال ما شیر بی یال، دم و اشكم 

است و حال این روزهای فوتبال ما تاسف بار است.

اصفهانیان عضو هیات رییسه فدراسیون فوتبال:

 در خصوص دیدار سپاهان و پرسپولیس 
سریع تصمیم گیری شود

 عضو هیات رییسه فدراسیون فوتبال، گفت: سرپرست فدراسیون و مسوولان مربوط 
باید به سرعت در مورد دیدار سپاهان و پرسپولیس تصمیم گیری کنند. 

»فریدون اصفهانیان« در خصوص اتفاقات دیدار سپاهان و پرسپولیس که منجر به 
برگزار نشدن این بازی شد، اظهار داشت: »جلال مرادی« نماینده فدراسیون در این 
بازی محسوب  می شد و همه چیز در اختیار ایشان بود. متاسفانه این اتفاقات در فوتبال 
ما وجود دارد و برخی مواقع رخ می دهد و در گذشته هم چنین مشكلاتی را شاهد بودیم.
وی افزود: در خصوص تشكیل جلسه و تصمیم گیری در مورد این دیدار، باید سرپرست 
فدراسیون جواب بدهد و طبیعی است که سریع تر تصمیم گیری شود. اصفهانیان در 
خصوص صحبت های تند سعید آذری مدیرعامل باشگاه فولاد خوزستان که علیه 
فدراسیون انجام داد، گفت: طبق اساسنامه ای پیش می رویم که مورد تصویب مجمع 
و نهادهای مربوط بوده است. اینكه وی می گوید نمایندگان کنفدراسیون آسیا در سال 
2019 برای بررسی اساسنامه به ایران آمده اند را من در جریانش نیستم. وی در خصوص 
برگزاری مجمع انتخاباتی فدراسیون، توضیح داد: همه چیز برای برگزاری مجمع آماده 
است. مجمع برای برگزاری انتخابات است نه تغییر اساسنامه. ضمن اینكه صورت های 
مالی فدراسیون نیز در مجمع بررسی و باید تایید شود. اصفهانیان در مورد اینكه گفته 
می شود انتخاب ابراهیم شكوری به عنوان دبیر کل در زمان ریاست مهدی تاج بدون تایید 

هیات رئیسه بوده است، پاسخ داد: مگر چنین مساله ای امكان دارد.

شاهین بیانی:

 استقلال در خط دفاع مشکل دارد
 پیشكسوت استقلال گفت:  استقلال در خط دفاع هنوز مشكل دارد. 

گفت: بازی  ذوب آهن  مقابل  استقلال  یک  بر   2 پیروزی  مورد  در  بیانی  شاهین   
دل چسبی نبود. خالی بودن ورزشگاه روی کیفیت بازی تأثیر منفی گذاشته بود. خیلی 

از بازیكنان استقلال هم مصدوم بودند و در ترکیب قرار نداشت.
وی افزود: فوتبال جالبی را ندیدم اما مهم سه امتیاز بود که استقلال گرفت. با این 
پیروزی استقلال همچنان جزو مدعیان خودش را حفظ کرد. ذوب آهن هم نسبت به 
نیم فصل اول که منصوریان مربی اش بود افت کرده بود. ذوب آهن با منصوریان فوتبال 
بهتری ارائه می کرد این مسابقه مثل فضای ورزشگاه سرد  و بی روح بود و فقط از برد 
استقلال خوشحالم. پیشكسوت استقلال با اشاره به وضعیت دفاعی این تیم تصریح 
کرد: استقلال هنوز در خط دفاعی مشكل دارد. فكر می  کنم روزبه چشمی را به اجبار در 
خط دفاع به کار می گیرند وگرنه چشمی در پست هافبک دفاعی بسیار بهتر و مثمرثمرتر 
است. مدافع خارجی که جذب کرده اند اگر آماده شود می تواند به تیم خیلی کمک کند.
بیانی با اشاره به ویروس کرونا گفت: امیدوارم هرچه زودتر مشكل این بیماری حل شود 

زیرا در ادامه این روند فوتبال تعطیل خواهد شد.

علیرضا نیکبخت:

 دیدار استقلال و ذوب آهن کیفیت فنی 
چندان خوبی نداشت

 پیشكسوت استقلال با بیان اینكه فوتبال بدون تماشاگر لذتی ندارد، گفت: دیدار 
استقلال و ذوب آهن کیفیت فنی چندان خوبی نداشت. 

»علیرضا واحدی نیكبخت« اظهار داشت: بازی استقلال و ذوب آهن به دلیل نبود 
تماشاگران از کیفیت فنی چندان خوبی برخوردار نبود.

وی افزود: پیروزی و سه امتیاز بازی اهمیت زیادی داشت که استقلال به آن رسید و 
توانست همچنان در کورس قهرمانی قرار داشته باشد. پیشكسوت استقلال خاطرنشان 
کرد: اینكه به خاطر گسترش بیماری کرونا بازی  های لیگ برتر بدون حضور تماشاگران 
برگزار شود تصمیم درستی است اما باید این نكته را باید در نظر داشت که سلامتی 

بازیكنان و مربیان و سایر عوامل برگزار کننده مسابقه نیز اهمیت دارد.
نیكبخت تصریح کرد: استقلال در ورزشگاه آزادی غریب بود چرا که بازی کردن در 

ورزشگاه خالی لذتی ندارد و بدترین اتفاق برای یک فوتبالیست است. 
وی تاکید کرد: استقلال در ادامه لیگ برتر حرف های زیادی برای گفتن دارد، مربی 
جوان و بی حاشیه و بازیكنان با انگیزه تیمی دوست داشتنی از آبی پوشان تهرانی ساخته 
است. بازیكن اسبق استقلال گفت: امیدوارم هر چه زودتر تكلیف مدیرعاملی استقلال 
روشن شود تا این تیم بتواند برنامه های خود را انجام دهد. برای باشگاه بزرگی چون 

استقلال خوب نیست که با سرپرست اداره شود.

 در حالی که پس از لغو پر حرف و حدیث دیدار تیم های سپاهان و پرسپولیس، 
سرخ های پایتخت تاکید کردند که باید نتیجه این بازی سه بر صفر به سود آنان اعلام 
شود، مدیرعامل سپاهان در واکنش مدعی شد که با اعلام نتیجه سه بر صفر به سود 

میزبان عدالت اجرا خواهد شد. 
بدنبال شیوع ویروس کرونا در کشور و لزوم جلوگیری از گسترش آن، مقامات ورزشی 
در تصمیمی از لغو مسابقات ورزشی برای 10 روز خبر دادند اما ساعاتی بعد نظر خود 
را تغییر داده و اعلام کردند که مسابقات هفته بیستم لیگ برتر انجام می شود اما بدون 
حضور تماشاگر. پرسپولیس برای برگزاری حساس ترین دیدار هفته راهی اصفهان شد 
اما با وجود اینكه این تیم در موعد مقرر در نقش جهان حضور پیدا کرد، میزبان علیرغم 
مهلت قانونی برای رساندن خود به ورزشگاه و برگزاری دیدار، وارد میدان نشد و در 

نتیجه با تصمیم داور پرسپولیسی ها زمین بازی را ترک کرده و دیدار لغو شد.
بدنبال این اتفاقات عجیب و غریب، »مسعود تابش« در گفت وگویی در پاسخ به 

اظهارات »محمد حسن انصاری فرد« واکنش تندی نشان داد.
او اعتقاد دارد دیدار انجام نشده سپاهان و پرسپولیس باید سه بر صفر به سود 

زردپوشان اصفهانی اعلام شده و عدالت اجرا شود.
مشروح این گفت وگو جالب از قرار زیر است:

حاشیه های بازی انجام نشده پرسپولیس و سپاهان هنوز ادامه  دارد.
این ها حاشیه هایی است که دوستان درست می کنند و می خواهند افكار عمومی 
را منحرف کنند. باشگاه سپاهان شفاف و صادقانه درباره اتفاقاتی که در روز بازی با 

پرسپولیس رخ داد به صحبت پرداخت.
محمد انصاری فر شما را متهم به دروغگویی کرد.

اول اینكه باشگاه سپاهان به طور رسمی از محمدحسن انصاری فرد به دلیل توهین 
و افترا، به طور رسمی به دادگاه فرهنگ و رسانه شكایت کرد تا معلوم شود چه کسی 
دروغ گفته و چه کسی حقیقت را بر زبان آورده است، این حرف ها فرار به جلو محسوب 

می شود و ما به طور حتم تحت هیچ شرایطی کوتاه نخواهیم آمد.
باشگاه سپاهان به دنبال تعویق بازی با پرسپولیس بود، این موضوع را قبول دارید؟

این موضوع را هیچ وقت کتمان نكرده ایم و باز هم می گویم که تا لحظات آخر به دنبال 
این بودیم بازی به تعویق بیافتد. طبیعی است که در حساس ترین بازی لیگ برتر که 
سرنوشت قهرمانی را مشخص می کرد دوست داشتیم در حضور هوادارانمان به میدان 
برویم. این موضوع را بارها اعلام کردیم اما به ما گفتند با توجه به اینكه مصالح ملی در 
میان است و ممكن است میزبانی لیگ قهرمانان آسیا از نمایندگان ایران گرفته شود 

حاضر شدیم بدون تماشاگران مان به میدان برویم.
به خاطر اعتراض هواداران سپاهان با تاخیر به ورزشگاه رسیدید؟

این را همه ایران دیدند که هواداران سپاهان اعتراض داشتند و اجازه نمی دادند تیم 
از هتل خارج شود، البته آنها حق داشتند اما سرمربی و کاپیتان سپاهان زمان زیادی 
را با آنها به صحبت پرداخت تا این عزیزان متقاعد شوند و تیم بتواند از هتل خارج شود.

اما فرمانده یگان ویژه اصفهان اعلام کرد که برای خروج تیم سپاهان از هتل و حرکت 
به سوی ورزشگاه مشكلی نبوده است..

اگرچه دوستان خوب ما در یگان ویژه چنین صحبتی را انجام داده اند اما زمانی بستر 
و شرایط لازم برای خروج سپاهان از هتل فراهم شد که کار از کار گذشته بود و تاخیر 

زیادی صورت گرفت.
انصاری فرد گفته است »من تمام راهرو را دیدم و کسی از اتاق سپاهان خارج نشد. 
اگر کسی دید که عضوی از باشگاه سپاهان از رختكن خارج شود، اسمم را عوض 

می کنم«
ایشان در حالی ما را متهم به دروغگویی می کند که خودشان دروغ می گویند، تصاویر 
و فیلم های گرم کردن بازیكنان وجود دارد که برایتان ارسال می کنم و آنها به اشتراک 
بگذارید تا این آقا متوجه واقعیت ها شود. او نماینده ای را به اصفهان و ورزشگاه نقش 
جهان بفرستد بداند از جایی که ایستاده بود راهروی کنار رختكن سپاهان تحت هیچ 
شرایطی قابل رویت نیست، آقای انصاری فرد شما چطور از لابی ورزشگاه می خواستید 

گرم کردن بازیكنان تیم را مشاهده کنید در حالیكه شیب 40 درجه وجود دارد؟
جلال مرادی از نماینده باشگاه سپاهان فهرست بازیکنان را خواست و این 

اتفاق صورت نگرفت، جوابی برای این پرسش دارید؟
من این موضوع را از سرپرست تیم پرسیدم و او گفت می خواستیم پرسپولیس وارد 
زمین شود تا فهرست خود را در اختیار ناظر بازی قرار دهیم که پرسپولیسی ها حاضر 
نشدند وارد زمین شوند. البته اعتقاد دارم در این مورد اشتباه صورت گرفت و لیست 

تیم باید داده می شد.
پرسپولیسی ها اعتقاد دارند باید عدالت اجرا و بازی سه بر صفر به سود 

پرسپولیس اعلام شود.
با این نتیجه عدالت اجرا می شود؟ اگر قرار است عدالت اجرا شود باید بازی سه بر 
صفر به سود سپاهان اعلام شود، ما آماده بازی بودیم و به بعد از اینكه با تاخیر وارد 
ورزشگاه شدیم، می خواستیم تحت هر شرایطی به زمین برویم اما این پرسپولیسی ها 
بودند که نمی خواستند به زمین بیایند و ورزشگاه را ترک کردند. من یک پرسش دارم...

چه پرسشی؟
چرا مدیرعامل، سرمربی و مربی پرسپولیس به جای اینكه در رختكن تیمشان حضور 
داشته باشند مدام در اتاق ناظر بازی بودند؟ تصاویر موجود است و آنها نمی توانند این 
موضوع را کتمان کنند. مگر همین تیم پرسپولیس در فینال جام حذفی که حق با آنها 
نبود چهار ساعت بازی را به تاخیر نینداخت؟ آن زمان مشكلی نبود حالا این حرف و 
حدیث ها به وجود آمده است؟ سیاه نمایی دورانش به پایان رسیده است و نمی توان با 
این حرف ها افكار عمومی را تحت تاثیر قرار داد. انصاری فرد به من می گوید سابقه ات 
روشن است و تو را می شناسم من هم در جواب می گویم بله کاملا سابقه من روشن 
است برای مدیرعامل پرسپولیس به عنوان کسی که بازیكن ملی بوده احترام و ارزش 

قائل هستم اما من هم سابقه شما را می شناسم آقای انصاری فرد.
اگر بازی سه بر صفر به سود پرسپولیس اعلام شود چه واکنش نشان 

خواهید داد؟
به طور حتم از حق باشگاه بزرگ و مردمی سپاهان کوتاه نخواهیم آمد و از طریق 
مراجع قانونی و بالاتر پیگیری های لازم را انجام خواهیم داد. انصاری فرد ادعای دیگری 
را مطرح کرده که سپاهان چند بازیكن مصدوم داشت و به همین دلیل می خواست 
بازی به تعویق بیافتد. سپاهان این قدر بازیكن خوب و با کیفیت در اختیار دارد که 

غیبت 2 بازیكن در روند این تیم تاثیر منفی نگذارد، این حرف ها حقیقت ندارد.

مدیرعامل باشگاه سپاهان اصفهان:

 برای اجرای عدالت، پرسپولیس باید سه بر صفر بازنده شود

مدیرعامل باشگاه پرسپولیس دلیل نیامدن مهاجم ایرلندی این تیم به ایران را اعلام کرد.
آنتونی استوکس که نیم فصل دوم لیگ برتر به پرسپولیس پیوست و یحیی گل محمدی امید زیادی به او داشت، پس از رفتن به 

مرخصی چند روزه حاضر نشده به ایران برگردد و به نظر می رسد قرارداد او در آستانه فسخ قرار داشته باشد.
محمدحسن انصاریفرد در مورد آخرین وضعیت این بازیكن گفت: استوکس فعلا نیامده است. البته ما قرارداد وی را طوری بسته ایم 

که بابت هر جلسه غیبت 3 هزار دلار و غیبت در هر مسابقه 50 هزار دلار جریمه خواهد شد.
انصاریفرد ادامه داد: ضمن اینكه براساس قراردادی که تنظیم شده است کل مبلغی که به وی پرداخته کرده ایم را پس خواهیم 

گرفت. اطمینان داشته باشید که پرسپولیس در این مورد ضرر مالی نخواهد کرد.
مدیرعامل باشگاه پرسپولیس در مورد دلیل نیامدن استوکس به ایران گفت: در تازه ترین دلیلی که مطرح کرده شیوع ویروس کرونا 

در ایران را بهانه کرده است ولی ما هم نامه به خودش و مدیر برنامه اش داده ایم و خواستار حضور در ایران شده ایم. 
محمدحسن انصاریفرد در پایان تاکید کرد: همه این مسائل و اتفاقات حاشیه ای که پیرامون این بازیكن وجود دارد و در روزهای اخیر 

مطرح شده است در قراردادش وجود دارد و مطمئن باشید باشگاه ضرر مالی نخواهد کرد.

 معاون حقوقی باشگاه پرسپولیس گفت: در مورد نتیجه بازی با سپاهان قانون روشن است و با مساله پیچیده حقوقی مواجه نیستیم. 
مهدی خواجوند با اشاره به لغو دیدار سپاهان و پرسپولیس در هفته بیستم لیگ برتر به دلیل عدم حضور تیم میزبان در زمین مسابقه 
اظهار داشت: موضوع خیلی ساده است و با مساله پیچیده ای مواجه نیستیم که بخواهیم روی آن بحث کنیم. سازمان لیگ پیش از 

این برنامه اش را مشخص می کند و طبق آن مسابقات انجام می شود.
وی افزود: بر اساس آن تیم ها باید در زمان مقرر و در محل تعریف شده برای انجام بازی حضور پیدا کنند. تیم پرسپولیس در موعد 
مقرر در زمین حاضر شده بود اما تیم میزبان بنا به هر دلیلی در زمین حضور نیافت. تمام عوامل و دست اندرکاران، داوران، ناظران 
بازی و همه افرادی که حضورشان برای برگزاری بازی لازم بود حضور پیدا کردند. تمام الزاماتی هم که برای برگزاری یک بازی لازم 

بود اجرا شده است و تنها یک تیم در زمین حاضر نمی شود.
معاون حقوقی باشگاه پرسپولیس خاطرنشان کرد: ماده 8 آیین نامه برگزاری مسابقات و ماده 62 آیین نامه انضباطی به صراحت در 
این باره موضوع را تعریف کردند که اگر چنین اتفاقی رخ دهد نتیجه آن چیست. این خیلی بحث حقوقی پیچیده ای نیست چرا که 

قانون به صراحت در این باره تعریف شده است. جای بحث دیگری هم نیست و مطابق قانون باید با این مساله برخورد کرد.

احتمال فسخ وجود دارد؛

دلیل نیامدن استوکس به ایران مشخص شد
معاون حقوقی پرسپولیس:

 قانون در مورد دیدار با سپاهان روشن است

حامد حدادی :
باید با آمادگی کامل راهی بازی های المپیک شویم 
ملی پوش بسكتبال کشورمان و لژیونر ایران در چین گفت: باید با آمادگی کامل راهی 

بازی های المپیک شویم چرا که این رویداد بسیار بزرگ و متفاوت است. 
حامد حدادی پس از 2 پیروزی تیم ملی بسكتبال کشورمان در رقابت های انتخابی 
کاپ آسیا در گفت و گو با خبرنگار ورزشی ایرنا، درباره عملكرد ملی پوشان تصریح کرد: به 
نظرم در هر دو مسابقه عملكرد بسیار خوبی داشتیم و به نتیجه لازم رسیدیم. در دیدار برابر 
سوریه هم نتیجه مناسبی کسب کردیم و در برابر قطر هم کاملا سوار بازی بودیم و برنده 

شدیم. به نظرم همه بازیكنان در این دو دیدار عملكرد خوبی داشتند.
وی با اشاره به عملكرد بازیكنان جوان تیم ملی گفت: بازیكنان جوان هرچقدر بیشتر 
بازی کنند بهتر است. جوان های خوبی داریم که با پتانسیل هستند و در دو دیدار هم خوب 
کار کردند. برابر قطر هم خیلی خوب بودند و عملكرد بسیار مطلوبی داشتند  و به نظرم بهتر 
شده اند. قطعا این جوان تر ها رشد خواهند کرد و می توانند در آینده به تیم ملی کمک 
زیادی بكنند. ملی پوش بسكتبال کشورمان درباره شرایط تیم ملی در مسیر المپیک نیز 
گفت: المپیک میدان بزرگی است و با همه رویدادها فرق دارد. بهترین های جهان از فیلتر 
گذشته اند و وارد این تورنمنت شده اند. باید با آمادگی کامل راهی این رقابت مهم شویم 
و عملكرد مطلوبی داشته باشیم. این پتانسیل در تیم وجود دارد که بتوانیم با عملكردی 
خوب به نتایج قابل قبولی هم در المپیک برسیم. به نظرم حضور بسكتبال در المپیک یک 

اتفاق بسیار بزرگ است.
وی درباره رقابت های کاپ آسیا نیز گفت: ما در دوره گذشته کاپ آسیا به مقام نائب 
قهرمانی رسیدیم و عملكردمان فوق العاده بود. اکنون نیز مسابقات انتخابی شروع شده و 
کشورها برای رسیدن به این مسابقه تلاش می کنند. در دو دیدار اول که میزبان بودیم سعی 

کردیم با تمام قدرت به میدان برویم و در خانه برنده شویم که این اتفاق افتاد.
حدادی درباره وضعیت تیم های عربی مثل سوریه و قطر گفت: این تیم ها در حال تغییر 
و تحول هستند تا بتوانند رشد کنند. قطر برای دیدار با ما خسته بود و چند بازیكن مصدوم 
داشت که نتوانست با تمام توان وارد زمین شود. با این حال تیم خوبی دارند و در تلاش 
هستند که به جمع مدعیان اضافه شوند. ما در دو دیداری که داشتیم با برنامه مناسب به 

میدان رفتیم و عملكردمان خوب بود.
باعث  می تواند  مسابقات  این  که  مطلب  این  بیان  با  کشورمان  بسكتبال  ملی پوش 
هماهنگ شدن تیم ملی شود، گفت: این رقابت ها فرصتی است تا ملی پوشان کنار هم 
جمع شوند و رقابت کنند. هماهنگی خوبی ایجاد می شود و ملی پوشان جوان هم فرصت 
بازی پیدا می کنند. با این حال برای حضور در المپیک نیاز به رقابت با تیم های بزرگ داریم 
تا آماده شویم. هرچقدر با حریفان قدرتمندتری بازی دوستانه داشته باشیم بیشتر رشد 

خواهیم کرد.
وی در پایان درباره زمان بازگشتش به چین هم گفت: هنوز هیچ چیز مشخص نیست. 
با مسئولان باشگاه در تماس هستم و مننتظر هستم تا درباره وضعیت نهایی به من خبر 

بدهند.

دبیر هیات بسکتبال استان قم  خبرداد

سرشاخ بسکتبالیست های قم با حریفان در 
مرحله دوم لیگ ایران

 دبیر هیات بسكتبال استان قم گفت: بسكتبالیست های استان دردومین مرحله 
مسابقات لیگ باشگاه های کشور برای کسب مجوز صعود به دسته بالاتر با حریفان خود 

به رقابت می پردازند. 
علی خبری افزود: برنامه دیدارهای مرحله دوم از فصل جاری مسابقات لیگ دسته 
دوم بسكتبال مردان باشگاه های کشور درسال 1398 درحالی اعلام شد که تیم هیات 
بسكتبال قم با نتایج بسیار خوبی از مرحله نخست عبور کرد و حالا یكی از شانس های 

راهیابی به لیگ دسته اول محسوب می شود.
وی اضافه کرد: تیم های راه یافته به مرحله دوم در چهار گروه تقسیم شده اند و بازی های 
خود را در شهرهای تاکستان، مهاباد، تهران و مشهد برگزار می کنند تا از هر گروه دو تیم 

مجوز صعود به مرحله بعد را کسب کنند.
دبیر هیات بسكتبال استان قم ادامه داد: مدعیان اصلی کسب مجوز صعود به لیگ 

دسته اول بسكتبال ایران در سال 1399 مشخص شوند.
خبری یادآور شد: تیم مردان قم در گروه دوم مرحله مقدماتی با تیم های بهمن بهبهان، 
لیگ  سازمان  برنامه  طبق  و  شده  هم گروه  تاکستان  بسكتبال  هیات  و  بابل  شهدای 
فدراسیون بسكتبال از ششم تا نهم اسفند ماه در شهر تاکستان با حریفان خود به شكل 

دوره ای به رقابت خواهد پرداخت.
وی ادامه داد: روز چهارشنبه هفتم اسفند ماه بازی های این مرحله آغاز می شود و 
تیم هیات بسكتبال قم نخستین مسابقه خود را از ساعت 16 در مصاف با تیم شهدای 
بابل انجام می دهد، سپس ساعت 18 روز پنجشنبه هشتم اسفند برابر تیم میزبان یعنی 
تاکستان قرار می گیرد و در آخرین مسابقه خود ساعت 10 روز جمعه نهم اسفند مقابل تیم 

بهمن بهبهان صف آرایی می کند.
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 کارشناس ارشد مسائل استراتژیک تاکید کرد: کسانی که 
مانع از تكمیل روند عضویت الحاق ایران به FATF شدند، 
باید مسئولیت بازگشت به لیست سیاه را پذیرفته و  اکنون 
نسبت به فشارهای احتمالی و شرایطی که حادث می شود، 

پاسخگو باشند. 
»دیاکو حسینی« در گفت وگو با خبرنگار سیاسی ایرنا، با 
اشاره به بازگشت مجدد ایران به لیست سیاه FATF گفت: 
بازگشت مجدد ایران به لیست سیاه FATF در این مقطع، به 

معنای افزایش فشارهای تحریمی بر مبادلات و همكاری های 
که  است  دنیا  اقتصادی  نظام های  با  ایران  بانكی  و  مالی 
هم اکنون نیز به دلیل اعمال تحریم های آمریكا تحت فشار 
است. وی با بیان اینكه بازگشت مجدد ایران به لیست سیاه 
اظهار  است،  ترامپ  دولت  به  بزرگی  بسیار  کمک   FATF
داشت: اعمال اقدامات تقابلی علیه ایران به دلیل بازگشت به 
لیست سیاه FATF به فشارهای چند جانبه علیه ایران از سوی 

آمریكا مبنای قانونی می دهد.

این مدرس دانشگاه ادامه داد: علیرغم اعمال تحریم ها علیه 
ایران از سوی آمریكا، آن فشار فاقد مشروعیت و مبنای قانونی 
بود و کشورها بنا به فشار به خواست آمریكا تن می دادند اما 
بازگشت به لیست سیاه FATF مبنای حقوقی برای تحریم های 
آمریكا  به  را  است  اجرا  حال  در  اکنون  آنچه  از  گسترده تر 
می دهد. حسینی درباره فشارهای آمریكا، رژیم صهیونیستی 
و عربستان برای بازگشت ایران به لیست سیاه FATF تصریح 
کرد: این فشارها همیشه وجود داشته و تازگی ندارد اما آنچه 
موجب شد تا در اجلاس اخیر گروه ویژه مالی، تعلیق اجرای 
اقدامات تقابلی علیه ایران تمدید نشود و تلاش های ایران برای 
تمدید مجدد، موفقیت آمیز نباشد، عدم تصویب لوایح مربوط 

به FATF در مجمع تشخیص مصلحت نظام بود.
عدم تصویب لوایح FATF موجب تلقی وقت تلف 

کردن از سوی ایران شد
وی افزود: عدم تصویب لوایح مربوط به FATF در مجمع 
تشخیص مصلحت نظام موجب ایجاد این تلقی شد که ایران 
قصدی برای مبارزه با پولشویی و تامین مالی تروریسم ندارد و 

در واقع، به دنبال خرید زمان و وقت تلف کردن است.
این کارشناس ارشد مسائل استراتژیک در پاسخ به این سوال 
که آیا کشورهایی نظیر روسیه، چین، ترکیه و... نمی توانستند 
مانع از بازگشت ایران به لیست سیاه FATF شوند، خاطرنشان 
کرد: ما نمی توانستیم امید و توقع زیادی از کشورهای نزدیک 
به خود داشته باشیم. فرصت های متعددی به ایران داده شده 

بود که متاسفانه از آنها استفاده نشد.
تصویب لوایح FATF زمینه خروج از لیست سیاه 

است
با بیان اینكه ریاست دوره ای چین بر گروه ویژه  حسینی 
مالی هم نمی توانست مزیت چندانی را برای ایران به وجود 

آورد، ابراز داشت: استانداردهای FATF مشخص و برای همه 
اعضا یكسان است. همه اعضا آن را رعایت می کنند تا عضو 
غیرهمكار نامیده نشوند و نمی شد با لابی کردن و عدم تصویب 
همزمان، کار را فیصله بخشید در حالی که دفعات متعددی به 

ایران فرصت داده شده بود.
وی در پاسخ به این سوال که ایران برای خروج از لیست 
سیاه FATF چه باید بكند، بیان کرد: با پیشبرد و نهایی کردن 
تصویب لوایح باقی مانده مربوط به FATF در مجمع تشخیص 
مصلحت نظام، زمینه لابی کردن با کشورهای مختلف فراهم 
می شود تا از این رهگذر، فرصت خروج ایران از لیست سیاه در 

نشست بعدی گروه ویژه مالی فراهم شود.
این تحلیلگر ارشد مسائل سیاست خارجی با بیان اینكه 
برای  را  سختی  پروسه   FATF سیاه  لیست  در  گرفتن  قرار 
می کند،  ایجاد  ایران  بانكی  و  مالی  مبادلات  و  همكاری ها 
یادآور شد: حتی کشورهای نزدیک به ایران هم از مدت ها 
قبل هشدار داده بودند که در صورت بازگشت مجدد به لیست 
سیاه، امكان همكاری وجود ندارد و الان هم ایران را تشویق 
می کنند که با تصویب آن استانداردها، زمینه خروج از لیست 
سیاه فراهم شود. حسینی اضافه کرد: وضعیت امروز ایران تا 
زمان خروج مجدد از لیست سیاه سخت تر شده و فشارها بر 

نظام بانكی و مالی ایران افزایش می یابد.
وی با اشاره به رویكرد مخالفان FATF در ایران و کسانی که 
معتقد بودند که ایران به لیست سیاه برنمی گردد، عنوان کرد: 
 FATF کسانی که مانع از تكمیل روند عضویت الحاق ایران به
و تصویب دو کنوانسیون پالرمو و CFT شدند و بررسی این دو 
لایحه را به تعویق انداختند، اکنون باید مسئولیت این وضعیت 
را پذیرفته و نسبت به فشارهای احتمالی و شرایطی که حادث 

می شود، پاسخگو باشند.

دیاکو حسینی کارشناس ارشد مسائل استراتژیک: 

مخالفان الحاق به FATF، پاسخگوی بازگشت ایران به لیست سیاه باشند

چرا اصل 59 تابوگونه شده است؟

لیست سیاه FATF؛ تازه ترین پیامد 
بخشی نگری قانون اساسی

قانون اساسی جمهوری اسلامی ایران برای برون رفت از برخی مشكلات و موقعیت های 
غامض، همه پرسی را در ساختار حقوقی و سیاسی کشور طراحی کرده است اما برخی 
جریانات به این ظرفیت به عنوان یک تهدید می نگرند؛ نگاهی که منجر به انباشت بعضی 

چالش ها شده است. 
اصل 59 قانون اساسی یكی از ظرفیت های مهم برای اداره کشور است که از سوی 
خبرگان قانون اساسی در ابتدای استقرار نظام جمهوری اسلامی پیش بینی شد. با این 
حال و در برابر صاحبنظرانی که نظرخواهی از مردم در موارد حساس را به ویژه در شرایط 
کنونی کشور راهگشا می دانند، عده ای دیگر بهره گیری از آن را زمینه ساز خدشه دارشدن 
اقتدار و قاطعیت حاکمیت در تصمیم گیری ها تلقی می کنند. این نوع تلقی و برخی 
برداشت های سیاسی از طرح این مسئله در فضای عمومی باعث شكل گیری چالش ها 
و موانعی در راه بهره گیری از این اصل مهم قانون اساسی جهت عبور از برخی مشكلات و 

بن بست ها شده است.
اصل 59 می گوید: در مسائل بسیار مهم اقتصادی ، سیاسی ، اجتماعی و فرهنگی 
ممكن است اعمال قوه مقننه از راه همه پرسی و مراجعه مستقیم به آرای مردم صورت گیرد. 
درخواست مراجعه به آرای عمومی باید به تصویب دو سوم مجموع نمایندگان مجلس برسد.
»حسن روحانی« رئیس جمهوری در سال های اخیر اصلی ترین مسئول اجرای قانون 
از برخی مشكلات و  برون رفت  برای  از ظرفیت اصل 59  و پرچمدار استفاده  اساسی 
اختلاف نظرها بوده است؛ اختلاف نظرهایی که باعث شده برخی مسائل کشور به سختی 
قابل مدیریت باشد. طیفی از این مسائل در حوزه سیاست خارجی و مواردی چون الحاق 
به FATF و لزوم تنش زدایی در عرصه بین المللی است. دسته ای از اختلاف نظرها هم در 
مورد اختیارات رئیس جمهوری و اصل 113 قانون اساسی و متولی اجرای این قانون است.
روحانی با درک این واقعیت که اختلاف نظرهای مورد اشاره از راه های عادی قابل حل 
نیست، در سخنرانی های مختلف خود بر لزوم استفاده از ظرفیت اصل 59 قانون اساسی 
تاکید کرده است. اما این تاکیدات روحانی با مخالفت های جدی و شدیدی روبرو شده 

بدون آنكه راه حل دیگری جهت حل این مشكلات پیشنهاد شود.
به عنوان مثال و همچنان که اشاره شد، یكی از بن بست هایی که تا به امروز لاینحل مانده 
و باعث شده کشور رسما در لیست سیاه FATF قرار بگیرد مسئله تصویب سازوکارهای این 
نهاد بین المللی در داخل کشور است. در حالی که مجلس و دولت نظر موافق و رسمی خود 
را اعلام کرده اند با این حال مجمع تشخیص مصلحت نظام تصویب این لوایح را معطل 
نگه داشته و نظر مثبتی برای تصویب این لوایح ندارد؛ فرایندی که می توانست با رجوع به 
ظرفیت همه پرسی قانون اساسی رفع شده و این همه هزینه به مردم و کشور تحمیل نشود.

چرا اصل 59 تابوگونه شده است؟
موانع غیرملموس و ناشی از ذهنیت طیفی از کنشگران سیاسی، استفاده از این ظرفیت 
قانونی را  شبیه تابویی کرده که شكستن آن دشوار به نظر می رسد. اگر بنا بود رفراندوم 
هیچگاه قابل اجرا نباشد ضرورتی نداشت که یک اصل قانون اساسی به این موضوع 
اختصاص یابد. بنابراین اصل مذکور در قانون اساسی یک اصل تزیینی و دکوری نیست 
بلكه یک راه حل مهم و تجربه شده بشری برای حل مشكلات در یک ساختار دموکراتیک 

است.
شكل گیری این ذهنیت در برخی جریانات سیاسی که طرح مسئله رجوع به رای مردم 
را به معنی تضعیف اسلامیت نظام یا برخی از عناصر اصلی ساختار سیاسی کشور تلقی 
می کنند مبنای متقن منطقی و حقوقی ندارد و برخی ناظران سیاسی با توجه به این 
مسئله، معتقدند که توجیهات ضدهمه پرسی بیش از آن که برآمده از دغدغه های واقعی 

این جریانات باشد ناشی از وجود سیاسی کاری در قبال مسائل مهم کشور است.
مسئله دوم در زمینه اجرایی کردن اصل 59 قانون اساسی بخشی نگری برخی جریانات 
سیاسی نسبت به اصول مختلف قانون اساسی است؛ بخشی نگری به این معنا که برخی 
اصول قانون اساسی را به شدت قبول داشته و به آن پایبندند اما در مقابل برخی اصول دیگر 
چندان سر تعظیم فرو نمی آوردند و باوری هم به آن اصول ندارند و اگر در فضای عمومی 
مخالفت نمی کنند از سر اضطرار است. این وضعیت در حالی شكل گرفته که قانون اساسی 
به عنوان میثاق ملی خط قرمز همه جریان ها است و هر جریانی که در داخل ساختار 
جمهوری اسلامی فعالیت می کند باید به همه اصول این قانون اعتقاد داشته باشد و برخی 

اصول را نادیده نگیرد.
مسئله سومی که باید مورد توجه منتقدان سخن گفتن از اصل 59 قرار بگیرد این نكته 
است که اصل 59 برای رجوع به رای مردم در مسائل مهم و اختلاف برانگیز است و قرار 
نیست برای هر مسئله ای به همه پرسی رجوع کنیم چرا که برای مسائل عادی سازوکار 
مجلس طراحی شده است. بنابراین توجیه به خطر افتادن قاطعیت تصمیم گیری در کشور 

اصولا در مورد اصل 59 قابل طرح نیست.
نگرانی های مخالفان همه پرسی

نكته آخری که باید در مورد مسكوت گذاشتن اصل 59 به آن توجه کرد مسئله راه حل 
جایگزین است. اگر جریانی در کشور معتقد است که از اصل 59 نباید استفاده کرد حداقل 
باید راه حل جایگزین معرفی کند وگرنه معطل گذاشتن امور کشور امكان پذیر نیست و 
منافع ملی کشور به خطر می افتد. آیا در ساختار دموکراتیک و مردمی که جمهوری اسلامی 
به آن متكی است راه حل بهتری برای رفع مشكلات به جز همه پرسی و نظرخواهی از مردم 

وجود دارد؟ راه حلی که بتوانند مردم را هم با تصمیمات حاکمیت همراه سازد.
قانون گذار چه در ابتدای انقلاب و چه در بازنگری قانون اساسی، اصل 59 را به عنوان 
اصل بن بست شكن تعبیه کرده و قطعا تصور نمی کرد اگر روزی یكی از مسئولان ارشد 
کشور خواهان اجرای ماده ای از مواد قانون اساسی باشد این چنین مورد هجمه و نقد قرار 
گیرد چرا که نویسندگان و مصوب کنندگان قانون اساسی اساسا قانون می نوشتند تا اجرا 

شود نه اینكه بعد از گذشت چند سال، آن اصل تبدیل به تابو شود.
به باور برخی از ناظران سیاسی موانع و چالش هایی که منتقدان برگزاری رفراندوم طرح 
می کنند بیشتر ریشه در نگرانی این جریانات از ناهماهنگی نگاه های مردم با نگاه این 
جریانات دارد. در واقع این جریانات نگرانند که در صورت برگزاری رفراندوم اندیشه آن ها در 
بین مردم جایگاهی نداشته باشد و آن ها منزوی شده و میدان را به رقیب بسپارند. تردیدی 
نیست اگر جریانی مدعی اداره کشور است باید پایگاه مردمی و احتماعی هم داشته باشد 
بنابر این به محک گذاشتن اندیشه و عملكرد در سطح جامعه امری ضروری برای هر جریان 
سیاسی است. مسكوت گذاشتن اصل 59 بخاطر نگرانی از عدم اقبال به برخی جریانات 

ظلمی در حق قانون اساسی و منافع ملی کشور است.

تغییر چهره سیاسی پارلمان یازدهم 

سونامی اصولگرایان به بهارستان رسید
ماراتن 7 هزار کاندیدایی انتخابات مجلس یازدهم در مرحله اول به پایان رسید و تكلیف 
اکثریت کرسی های نمایندگی مجلس برای 4 سال آینده روشن شد. انتخاباتی که در آن 
24 میلیون و 512 هزار و 404 نفر پای صندوق های رأی رفتند و مشارکت.42.57 درصدی 

را رقم زدند.
در نتیجه همین انتخابات هم چهره سیاسی پارلمان یازدهم در مقایسه با پارلمان دهم 
تغییر حداکثری را شاهد خواهد بود و برخلاف مجلس فعلی که طیف هایی از اصولگرایان، 
اصلاح طلبان و مستقلین سهمی به نسبه مساوی در کرسی های نمایندگی مجلس 
داشتند، در مجلس یازدهم اکثریت صندلی ها توسط نمایندگان اصولگرا فتح شده است و 
اصلاح طلبان و مستقلین حضوری کم رمق را خواهند داشت. حضوری که یا از آن اقلیت 

قدرتمند را خواهند ساخت یا به انزوای پارلمانی می روند.
اما از نكات قابل توجه این انتخابات تغییر صددرصدی نمایندگان برخی استان ها از 
جمله خراسان شمالی و جنوبی، مازندران و ....بود. نمایندگانی که یا شانس حضور در 
میدان رقابت را نیافتند یا اگر در انتخابات حضور داشتند رأی لازم و کافی برای ماندگاری در 

بهارستان را کسب نكردند.
باسابقه ها و شاخصین مجلس فعلی هم یا نیامدند چون علی لاریجانی، فلاحت پیشه 
و محبی نیا و... یا ردصلاحیت شدند چون مطهری، تابش، قاضی پور، کوهكن، محمود 
صادقی و ...یا رأی نیاوردند چون علاءالدین بروجردی، یوسفیان ملا، محمود بهمنی، 

کاتب، لاهوتی، اسدالله عباسی و ... 
در مقابل برخی قدیمی های پارلمان به بهارستان رجعت کردند چون آقاتهرانی،نادران، 

غضنفرآبادی، جوکار و ...
حضور پرتعداد دولتمردان احمدی نژاد در پارلمان آینده نیز از نكات جالب این انتخابات 
بود. دولتمردانی که یا وزیر بوده اند چون شمس الدین حسینی، نیكزاد، مصری و حاجی 
بابایی یا استاندار چون احمدی بیغش و عباس زاده مشكینی یا از مدیران میانی دولت 

هستند چون فریدون عباسی. 

سخنگوی دولت با بیان اینكه گروه ها از سیاسی کردن ویروس کرونا اجتناب کنند، 
گفت: جلسه ستاد مبارزه با بیماری کرونا فردا به ریاست رییس جمهوری برگزار می شود. 
»علی ربیعی« روز دوشنبه در نشست خبری سخنگوی دولت درباره شیوع کرونا 
ویروس، گفت: در شرایطی هستیم که همه باید در کنار یكدیگر و با همدلی کامل به 
مبارزه با این بیماری برخیزیم. همه باید در کنار وزارت بهداشت که امروز در خط اول 
مقابله با این مساله هست قرار بگیریم.  به پزشكانمان اعتماد کنیم. از همه احزاب، 
گروه ها و رسانه ها می خواهم از سیاسی کردن این موضوع اجتناب کنند. از مردم به جد 
درخواست داریم که همراهی با نظام سلامت ایران را بیش از هر دوره دیگری در زندگی 

روزمره و کنش اجتماعی خود  قرار دهند.
سخنگوی دولت گفت: متاسفانه شاهد برخی سوداگری های تلخ در خصوص لوازم 
بهداشتی مورد نیاز مردم هستیم. در این شرایط همه هرچه داریم در اختیار هم قرار 
دهیم. امروز روز اعتماد است و باید همبستگی خود را با یكدیگر بیش از هر زمان دیگری 

حفظ کنیم و بیش از هر دوره دیگری با همدیگر مهربان و همدل باشیم.
ربیعی افزود: برخی از سوداگری های اقتصادی که امروز هم من بیش از جلسه با 
وزیر صمت که بنابر مصوبه دیروز دولت در این زمینه مسوولیت گرفت صحبت کردم که 
خوشبختانه در زمینه شوینده ها و لوازمی که می تواند پاکیزه کند ما مشكلی نداریم. 
چند خط جدید تولید اضافه کردند. برخی خطوطی که در صنایع وجود داشت تغییر 
جهت به تولید شوینده هایی که برای سلامت مردم است که از همین امروز به بازار عرضه 

خواهد شد.
وی تاکید کرد: به هیچ وجه در زمینه مواد اولیه کمبود نداریم. در مساله ماسک هم 
بنابر توصیه وزیر بهداشت و درمان و آموزش پزشكی فعلا و موقتا توزیع از طریق مراکز 

بهداشت و درمان به شكل گسترده ای صورت خواهد گرفت.
دستیار ارتباطات اجتماعی رییس جمهوری گفت: از رسانه ها یک انتظار دیگر هم به 
خصوص دارم. ما این جلسه را در راستای مصوبه دیشب هیات دولت برگزار کردیم. ستاد 
ملی مبارزه با کرونا فردا به ریاست رییس جمهور تشكیل خواهد شد. دیروز هم در دولت 
در این خصوص بحث مفصلی شد. بیش از جلسه دولت هم معاون اول دولت اسحاق 
جهانگیری جلسه گذاشتند و  به طور شبانه روزی هم در وزارت بهداشت با دستگاه های 

زیربط این ستاد مستقر است.
وی اضافه کرد: وزارت بهداشت به طور شبانه روزی با دستگاه های مختلف ارتباط 
دارد بر اساس تصویب هیات وزیران و ابلاغ رییس جمهوری کمیته های مختلف تشكیل 
شدند که سیاست گذاری رسانه ای هم به این جانب واگذار شد البته سخنگویی کماکان 

بر عهده وزارت بهداشت و درمان است.
ربیعی ادامه داد: امروز خبری را دیدم که در آن گفته شده تمامی فروشگاه ها، مغازه 
ها، ادارات و بازارها  به حالت تعلیق در خواهند آمد و کسانی که دارو یا خریدهای 
مهم دارند حتما در این چند روز انجام دهند. این نمونه خبرهایی است که متاسفانه 
غیرمسئولانه در فضای مجازی منتشر می شود. اینها نه نیت خیرخواهانه بلكه نیت شان 

قطعاً به هم زدن آرامش جامعه ایران است.
 دستیار رییس جمهوری گفت: از همه رسانه ها به عنوان میانجی های اجتماعی 
بین دولت و جامعه می خواهم هم اطلاع رسانی کامل صورت بگیرد. حتی معتقدیم 
اطلاع رسانی بیش از هر دوره دیگری است البته اطلاع رسانی زیادی را در این دوره 
منفی نمی دانیم منتهی اطلاع رسانی که دولت را کمک کند و اگر کاستی هست به 
دولت منتقل شود ولی در جهت کنترل، آرامش و به پیشبردن کنار هم بودن دولت و 
جامعه باشد برای این که به سرعت به امید خدا شهر به شهر اعلام کنیم که نگرانی و 

بستری دیگر نداریم.
سخنگوی دولت با تاکید بر لزوم برخورد با مواردی از سوداگری رسانه های جمعی 
اظهارداشت: این یک امر مذموم است که از رنج مردم سوء استفاده شود و ماسكی که 
قیمت آن در شرایط عادی کمتر از 2 هزارتومان است 25 هزارتومان به فروش برسانند 

بنابراین رسانه ها می توانند در این زمینه به ما کمک کنند.
ربیعی با بیان اینكه ملت ایران فداکاری و از خود گذشتگی کادر درمانی و بهداشتی 
را در این شرایط تاریخی فراموش نخواهد کرد، ضمن قدردانی از کادر وزارت بهداشت 
از نیروهای خدماتی تا پرستاران و کارشناسان اظهارداشت: از همراهی رسانه ها هم در 
این زمینه در کنار مردم و دولت نقادانه ولی به طور اطمینان بخش و ایجاد امنیت روانی 

تلاش خواهند کرد، سپاسگزاری می کنم.
ربیعی در ادامه به شیوع کرونا در ایران اشاره کرد و گفت: شیوع کرونا در ایران از چند 
جهت اهمیت دارد. کرونا امروز فقط یک بیماری در حوزه نظام بهداشت و سلامت 
نیست بلكه مساله ای جهانی است. این تصور که فقط یک موضوع حوزه بهداشت و 
سلامت ایران است تصور درستی نیست. امروز از ایتالیا و فرانسه و ژاپن و کره جنوبی و 

بسیاری از کشورهای دیگر درگیر این بیماری جهانی هستند.
کرونا در ایران هم بیماری و هم مساله اجتماعی است

سخنگوی دولت ادامه داد: گستره شدن ارتباطات انسانی مستقیم و غیرمستقیم، 
جهانی شدن اقتصاد مساله ای بود که سالها قبل هم پیش بینی کرده بودند که ما با 
بیماری های نوع جهانی بیش از گذشته روبرو خواهیم شد. کرونا در داخل کشور هم 
به همان اندازه که  مساله بهداشتی و درمانی است مساله اجتماعی هم است. کرونا 
ویروس کوری است که مرزهای طبیعی و اجتماعی را به رسمیت نمی شناسند. بین 
دولتی، مردمی و نظامی و غیرنظامی، این گروه و آن گروه و آن جناح، پایین شهری، 
بالاشهری، زن و مرد، این قوم و آن قوم تفاوت قایل نمی شود. علاوه بر جان انسانها با 

زندگی روزمره مردم هم مرتبط است.

ربیعی در پاسخ به پرسشی راجع به اظهارات یک پرستار که در بعضی از بیمارستان های 
خصوصی مانع پوشش کادر می شوند و رسانه ملی در زمینه کرونا ضعیف عمل می کند، 
گفت: استفاده از لباس ها سطح بندی دارد، یک پرستاری بیمار عمومی می بیند در 
این صورت ضرورتی ندارد آن لباس خاص را بپوشد اگر پزشكی می بیند بیمار مشكل 
از این لباس که مانند لباس  تنفسی دارد از ماسک خاص استفاده کند؛ استفاده 
فضانوردی است، پروتكل دارد و کسانی باید استفاده کنند که مثلا مریضی داشتند که 
قبلًا فوت کرده و به دلیل کرونا بوده، و امكان انتقال باشد یا پزشكی که از بیمار با کرونای 
مثبت مراقبت می کند. پوشیدن آن لباس ها کار ساده ای نیست عرق می کنند و کار 

کردن با آن سخت است برای همین خود پرسنل قبول نمی کنند.
وی ادامه داد: پروتكلی که از یک ماه و نیم قبل اعلام کردیم معلوم می کند چه کسی 
چه چیزی را باید استفاده کند. صدا و سیما از حیث آگاهی بخشی همكاری بسیار 
خوبی با ما داشته است؛  در اکثر مسائل بخش های خبری هم برای انجام مصاحبه 

زنده هماهنگ می شود.
دولت و مجلس متعلق به همه ایرانیان است

ربیعی در بخش دیگری از سخنانش درباره انتخابات یازدهمین دوره مجلس شورای 
اسلامی، گفت: روز جمعه یكی از مهمترین و حائز اهمیت ترین مقاطع سیاسی کشور 
یعنی انتخابات یازدهمین دور مجلس شورای اسلامی برگزار شد و حالا منتخبان برای 
چهارسال در نهاد قانونگذاری کشور مسوولیت مهمی را بر عهده گرفتند. هم به منتخبان 
و همه مردم ایران  چه آنهایی که پای صندوق ها آمدند و چه کسانی که نیامدند تبریک 

می گویم، دولت و مجلس متعلق به همه ایرانیان است.
سخنگوی دولت افزود: بیش از همه از مردم که با وجود همه شرایط سخت حاکم بر 
کشور از تحریم ها گرفته تا حوادث ناگوار رخ داده؛ پای صندوق ها آمده تشكر  و از همه 
دست اندرکاران انتخابات هم قدردانی می کنم. دولت همه تلاش خود را برای این که این 

انتخابات با صحت و امنیت برگزار شود به کار برد.  
ربیعی یادآور شد: نظام انتخاباتی ما صندوق محور است و همه ارکان نظام با رای 
مستقیم و غیرمستقیم مردم روی کار آمدند  و معتقدیم دولت و مجلس برای منافع ملی 

و کمک به زندگی مردم کنار هم قرار بگیرند و هم افزایی کنند.
سخنگوی دولت با بیان اینكه در وزارت بهداشت به طور مستقیم دنبال برگزاری ویدئو 
کنفرانس خبری هستیم، خطاب به رسانه ها، اظهار کرد: از رسانه ها درخواست دارم با 
پیگیری روندها موضوع را به مسیر خود ببرید و اگر اشكالی هست، بگویید؛ با پیگیری 
خبرها، اطمینان بخشی ایجاد کنید. ما بیش از داروی کرونا به داروی اعتماد، کنار هم 

قرار گرفتن و عمل به توصیه های بهداشتی وزارت بهداشت نیاز داریم.
شمار جان باختگان کرونا اعلام می شود

افتاده صورت  اتفاقاتی که  از  و کم گویی  ربیعی عنوان داشت: هیچ چشم پوشی 
نگیرد. مطمئن باشید هر تعداد افرادی که به رحمت خدا می روند و جانشان را از دست 

می دهند از هر نقطه ای که باشد بیان می شود.
سخنگوی دولت اضافه کرد: خواهش می کنم کمكم کنید چرا که کرونا یک بیماری 
است که جهان به آن مبتلاست و همه تلاش می کنند آن را کنترل کنند، ظرفیت 
بهداشتی ما هم می تواند آن را کنترل کند. هراس بیش از اندازه از کرونا آسیبش از نظر 

ایمنی جامعه را تحت تاثیر قرار می دهد.
ربیعی ادامه داد: این تعهد اخلاقی دولت است که وزارت بهداشت مسائل را دقیقا 
اعلام خواهد کرد. توصیه دیگر ما این است که منعكس می کنیم که به توصیه های 

وزارت بهداشت عمل شود.  
وی با اشاره به زمان بستن پروازها اظهار داشت: یكی از احتمالات بسیار بالا در 
شیوع شناسی، شخص بازرگانی است که دوبار در فاصله بستن پروازها، با خط هوایی 
کشور امارات و کشورهای دیگر این ویروس را انتقال داده و الان یكی از علائم قوی این 

است.
شفافیت  بسیاری از کشورها اندازه ما نبوده است

ربیعی تصریح کرد: شاید به عنوان سخنگوی دولت نخواهم این موضوع را بیشتر باز 
بكنم، می دانیم که بسیاری از کشورها به هیچ عنوان شفافیت شان اندازه ما نبوده است. 

ما در این زمینه شفاف عمل کردیم.  
وی خاطرنشان کرد: می دانیم که کشورها با این ویروس درگیری هستند و بعداً و یا در 
اخبار مختلف هم مشخص می شود که این کشورها هم درگیر هستند. به اعتقاد من، ما 

در موضوع اعلام، متعهدانه عمل کردیم.  
سخنگوی دولت افزود: کمک کنید همین روند اعلام، هشدار و اطمینان بخشی 

توامان ادامه یابد.
مجوز شرعی شیوه دفن جانباختگان کرونا دریافت شده است

ربیعی تاکید کرد: برای دفن کردن جانباختگان کرونا اجازه شرعی هم دریافت شده 
است که روش های دفن منافاتی با اقدامات شرعی نداشته باشد و دقت می شود که 

امكان سرایت ویروس از یک جسد تسری پیدا کند به صفر برسد.
مدیر کمیته اطلاع رسانی ستاد ملی مدیریت بیماری کرونا احتكار و گران فروشی 
تجهیزات مقابله با این ویروس را مذموم دانست و افزود: این مساله باید به یک گفتمان 
عمومی تبدیل شود و رسانه های جمعی باید علاوه بر اطلاع رسانی در مقابله با این 
بیماری، در خصوص مقابله با احتكار و گران فروشی تجهیزات مورد نیاز مقابله با کرونا 

فرهنگ سازی کرده و به جامعه آموزش دهند.
دولت آماده مقابله با شرایط احتمالی سیل و زلزله است

سخنگوی دولت با بیان اینكه افراد نباید اقلام را بیشتر از نیاز خود خریداری کنند، 

گفت:  الان در شرایط بحرانی هستیم و کنش اجتماعی باید بر همدلی و مشارکت باشد 
احتمالا تا چند روز آینده برخی مناطق کشور برف و سیلاب بوجود بیاید البته دولت 
در آمادگی کامل است و به تمام استانداران اعلام شده و وزارت نیرو هم اقدامات لازم 

را انجام داده است.
وی با اشاره به وقوع بحران های احتمالی در کشور، گفت:  ما باید یاد بگیریم کنش و 
رفتار اجتماعی که از خود بروز می دهیم به نوعی باشد که جامعه را با مشكل روبه رو نكند 

که رسانه ها در آموزش این موضوع رسالت و مسئولیت دارند.
ربیعی با اشاره به گفت وگوی خود با »رضا رحمانی« وزیر صنعت معادن و تجارت 
گفت: بر اساس مصوبه دولت این وزارتخانه با هماهنگی وزارت بهداشت تدابیر لازم را 
برای تولید و تامین لوازم بهداشتی پیشگیری و انتشار ویروس کرونا را اتخاذ خواهد کرد.
سخنگوی دولت تكنولوژی موجود در کشور برای تولید ماسک را مناسب ارزیابی کرد 
و افزود: یک و نیم میلیون ظرفیت تولید ماسک در کشور داریم، در موارد ضدعفونی 
کننده فردا در وزارت صمت جلسه ای برگزار می شود که وزیر با تمام کارخانه هایی که 
می توانند تغییر خط تولید بدهند وارد مذاکره شده است و کمبود این موارد به سرعت 

جبران می شود.
وی گفت: سیاست وزارت بهداشت مراجعه خانه به خانه در شهرهای آلوده است تا 
مشكل کمبود موارد مورد نیاز جبران شود که به کاهش نگرانی های مردم کمک می 

کند.
مدیر کمیته اطلاع رسانی ستاد ملی مدیریت بیماری کرونا با تاکید بر لزوم توجه به تقدم 
و تاخر اخبار مربوط به شیوع کرونا در کشور گفت: امروز دومین نشست خبری درباره 
کرونا است، همان ابتدا که شیوع ویروس کرونا مطرح شد در یک نشست خبری از آقای 
دکتر گویا دعوت کردیم و وی در آن نشست موضوع را بررسی کردیم که نشان می دهد 

در این زمینه پیشگام هستیم.
 ربیعی بیان کرد: چهارشنبه هفته گذشته حدود ظهر که وزارت بهداشت که از وجود 
یک مورد مبتلا به ویروس آگاه شد،  بلافاصله موضوع را اطلاع رسانی می کند؛ دستور 

صریح دولت هم بر اطلاع رسانی سریع و دقیق بود.  
برخی دولت را به کروناهراسی متهم می کنند

سخنگوی دولت گفت: برخی دولت را به »کرونا هراسی« متهم کردید و انتخابات را 
زیر سوال ببرید و از طرفی دیگر عده ای هم می گویند چرا این موضوع را زودتر اعلام 
نكردید، این موارد نشان می دهد که رسانه ها با تعقیب روند اخبار به جلوگیری از این 

گونه مسایل و وجلوگیری از انتشار شایعات بیشتر کمک کنند.
مدیر کمیته اطلاع رسانی ستاد ملی مدیریت بیماری کرونا اظهار داشت: مسئول روابط 
عمومی وزارت بهداشت و درمان چند ساعت قبل از مذاکره تلفنی وزیران بهداشت ایران 
و ترکیه، آمار و ارقام را اطلاع رسانی کرده است؛ می توانید در اخبار بررسی کنید و پس از 

آن بوده که وزیر بهداشت ترکیه به نقل از آقای نمكی آماری را اعلام می کند.
برخی برای لایک گرفتن خبر منفی منتشر می کنند

ربیعی از وقوع برخی اتفاقات در کشور ابراز  تاسف کرد  وگفت : اخبار منفی بیشتر 
از اخبار مثبت در کشور ما دیده می شود گاهی اوقات افراد برای »لایک گرفتن« خبر 
منفی می نویسند و منتشر می کنند که ریشه های اجتماعی دارد البته بخشی از آن هم 

به ناکارآمدی ما بر می گردد که اصلا نمی خواهیم کتمان کنیم.
سخنگوی دولت با بیان این که »اعتماد یک فرایند در روابط دو طرفه است« اظهار 
داشت: اجازه بدهید در مساله کرونا بر پایه اعتماد جلو برویم، در مورد کرونا شوخی 
نداریم، نمی توانیم جامعه را نا امن روانی کنیم، آنها که می خواهند با انتشار چهار خبر، 
امنیت روانی مردم را به تاراج ببرند واقعا خیرخواه نیستند دولت را نقد کنید و کاستی 

ها را بگویید.
وی با بیان اینكه اطلاع رسانی و ارتباطات و نشست های خبری مربوط به کرونا را در 
وزارت بهداشت به صورت ویدیو کنفرانس هم برگزار می کنیم افزود: این روند را هم به 
مسیری هدایت کنید که اگرهم اشكلاتی وجود دارد، اما اطمینان بخشی در جامعه را 
هم ضروری است، اما بیش از هر دارویی برای مهار کرونا ویروس به داروی اعتماد کنار 

هم قرار گرفتن و عمل به توصیه های بهداشتی وزارت بهداشت نیاز داریم.
تعطیلی ها در صورت ضرورت اعلام می شود

و نرخ  و و کاهش واردات و صادرات  یا محدود کردن مرزها  و  ربیعی درباره بستن 
گردشگری سلامت از کشورهای همسایه ایران گفت: به طور طبیعی شیوع کرونا در 
مبادلات مرزی تاثیرگذار بوده است، به کشورهای همسایه در زمینه ایجاد محدودیت 
حق می دهیم، یک گروه از وزارت امورخارجه و بهداشت به عراق رفته اند تا پروتكل های 
اطمینان بخش برای مبادلات را تفاهم کنند و بر همین اساس مرزهای میان دو کشور 

باز می شود.
سخنگوی دولت افزود: ایران صادقانه شیوع بیماری کرونا را اعلام کرده است، بسیاری 
از کشورها هنوز اعلام نكرده اند و بعدا به مرور مشخص خواهد شد و بنای ما این است که 

در اطلاع رسانی اخبار مربوط به کرونا تا آخر بر اساس صداقت حرکت کنیم.
مدیر کمیته اطلاع رسانی ستاد ملی مدیریت بیماری کرونا با اشاره به وجود برخی 
نقص ها و کاستی ها گفت: وزارت بهداشت و درمان به خصوص در 6 تا 7 سال گذشته از 
نظر تجهیزات و نیروی پزشكی متخصص ذخیره بزرگی برای کشور فراهم کرده است که 
می توانیم ادعا کنیم در منطقه ما از جهت پزشک در جهان مثال زدنی هستیم و از نظر 

تجهیزات و بیمارستان نیز کشور ضعیفی نیستیم.
وی افزود: نقص و کاستی را کتمان نمی کنیم،اما همه دولت نه فقط وزارت بهداشت 
مسئولیت به عهده گرفته اند؛ شهرداری مسئول شده اند تا در وسایل حمل و نقل 
عمومی  مترو و اتوبوس ها اقدامات لازم را انجام دهند، اما متاسفانه انعكاس خبری این 

تلاش ها کم است .
ربیعی یادآور شد: وزارت راه مكلف شده است تا تمام پایانه ها را ضدعفونی کنند تا 
ویروس انتقال پیدا نكند. تعطیلی مدارس و مراکز آموزشی موضوعی نیست که به راحتی 
حكم داده شود، و در این زمینه دولت تصمیمات لازم را اتخاذ کرده است. ولی زمانی که 
ضرورت داشته باشد با نظر وزیر بهداشت تعطیلی ها هم اعلام می شود، اما اینكه این 
تعطیلی عمومی و یا همگانی باشد مشخص نیست و بر اساس شرایط و اینكه هر جایی 
که تعطیلی به نفع کنترل بیماری است اعلام و اعمال خواهد شد.سایر وزارتخانه ها، 

ستاد بحران در استان ها هلال احمر به کمک آمده اند.
سخنگوی دولت گفت: ستاد کل نیروهای مسلح به همه امكانات و تجهیزات خود 
اعلام آمادگی کرده است که در صورت لزوم استفاده خواهد شد، اما هنوز این الزام به 
وجود نیامده است، اطمینان می دهیم با تلاش شبانه روزی هر گونه اقدامی که از نظر  

علمی ثابت شود که این اقدام به نفع مهار ویروس کرونا است دولت دریغ نخواهد کرد. 
ابتلا به کرونا نباید برچسب شود

ربیعی بیش از درمان در حوزه بیمارستان ها، همكاری های مردم در عبور از موضوع 
ویروس کرونا را ضروری دانست و افزود: ما بیش از هر دوره و موضوع دیگری در مساله 
کرونا ویروس به همكاری همه رسانه ها نیاز داریم و اینكه مردم به سیستم بهداشتی و 

درمانی کشور اعتماد کنند تا بر این بیماری غلبه کنیم 
وی همچنین تاکید کرد: باید اخبار مثبت در مورد بهبود مبتلایان به کرونا را هم اعلام 
کنیم؛ باید به مردم بگوییم که بسیاری از افراد مبتلا به ویروس کرونا بهبود پیدا کرده اند، 

تا این بیماری برای مبتلایان برچسب نشود.

سخنگوی دولت :

گروه ها از سیاسی کردن ویروس کرونا اجتناب کنند



ریزش 80 درصدی مجلس دهم 
مجلس دهم با 290 نماینده کار خود را آغاز کرد که از این تعداد دو نفر از آن ها درگذشتند و سه نفر 
برای عضویت در شورای نگهبان، معاونت وزیر صنعت، معدن و تجارت و سفیر ایران در روسیه استعفا 
دادند.در حال حاضر مجلس دهم 285 نماینده دارد که در ایام انتخابات حدود 40 نماینده ثبت نام 
نكردند، حدود 70 نفر رد صلاحیت شدند و تعدادی از تائید صلاحیت شدگان هم انصراف دادند؛ در 
نهایت 167 نماینده در رقابت های انتخاباتی شرکت کردند.از این 167 نماینده 57 نفر منتخب مردم در 
مجلس یازدهم شدند و دو نماینده باید در مرحله دوم انتخابات شرکت کنند. حتی با فرض پیروزی این 
دو نماینده در مرحله دوم، 231 نماینده موفق به حضور در مجلس یازدهم نشده اند. انتخابات مرحله 
دوم مجلس در تاریخ 29 اردیبهشت 99 برگزار می شود.در نگاهی دیگر مجلس دهم ریزش 80 درصدی 

داشته و تنها حدود 20 درصد از نمایندگان فعلی مجوز ورود به مجلس بعدی را پیدا کرده اند.

تنفس استاد شجریان به حالت عادی برگشت 
هیئت مدیره بیمارستان »جم« درباره وضعیت فعلی محمدرضا شجریان اطلاعیه ای صادر کرده است.
در اطلاعیه شماره چهار بیمارستان »جم« آمده است: در راستای اطلاع رسانی به مردم هنردوست و 
هم میهنان عزیز به استحضار می رساند،  شرایط بالینی ایشان درحال حاضر پایدار بوده و باتوجه به بهتر 
شدن شرایط ریوی و قلبی، فعلا از دستگاه ونتیلاتور )کمک تنفسی( جدا شده و تنفس خود به خودی 
داشته و فقط توسط ماسک اکسیژن دریافت می نمایند ولی جهت مراقبت بهتر و بیشتر نیازمند ادامه 
بستری در بخش مراقبت های ویژه می باشد.محمدرضا شجریان، خواننده پیشكسوت موسیقی ایرانی 
که سالهاست درگیر بیماری است، طی روزهای گذشته به دلیل وخامت حالش در بیمارستان »جم« 

بستری شده بود که این اتفاق دوست داران و هواداران او را نگران کرد.

انتقاد آذر منصوری از نماینده قم: چرا تا امروز سکوت کردید؟
قائم مقام حزب اتحاد ملت در توئیتی نوشت: آقای امیرآبادی نیز به عنوان نماینده فعلی و منتخب این 
دوره باید بگوید چرا تا امروز سكوت کرده است؟ آذر منصوری، فعال سیاسی اصلاح طلب در واکنش به 
ادعای امیرآباد فراهانی مبنی بر فوت 50 نفر بر اثر ویروس کرونا در استان قم، در توئیتی نوشت: نماینده 
قم گفته، 50 نفر بر اثر کرونا در قم فوت شده و اولین فوتی در 24 بهمن بوده، قطعا مسئولان باید 
پاسخگو باشند که چرا با توجه به شدت همه گیری این بیماری، بر این واقعیت سرپوش گذاشته اند؟ اما 
آقای امیرآبادی نیز به عنوان نماینده فعلی و منتخب این دوره باید بگوید چرا تا امروز سكوت کرده است؟

ضدعفونی صندلی نماینده قم در مجلس
به دلیل نامساعد شدن حال احمد امیرآبادی نماینده مردم قم وی مجلس را ترک کرد و صندلی وی 
توسط مسوولان مربوطه ضدعفونی شد. به گزارش ایرنا ،پس از آنكه احمد امیرآبادی فراهانی در جمع 
خبرنگاران حاضر شد و درباره بیماری کرونا صحبت کرد مجلس را به دلیل نامساعد بودن حالش ترک 
کرد. پس از خروج نماینده قم از صحن محل استقرار وی توسط نیروهای مجلس ضدعفونی شد.بر 

اساس تصمیم اداره اخبار مجلس برای حفاظت از سلامت خبرنگاران کریدور خانه ملت بسته شد.

تب بهارستانی ها چک شد
به منظور پیشگیری از شیوع ویروس کرونا، امروز دمای بدن بهارستانی ها با دستگاه های حرارت سنج 
بررسی شد. مجلس شورای اسلامی روز- دوشنبه- برای بررسی وضعیت کرونا در کشور با سعید نمكی 
وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشكی جلسه غیرعلنی دارد.همچنین دیروز در مبادی ورود به مجلس 
شورای اسلامی، دمای بدن نمایندگان، کارکنان، خبرنگاران و مراجعان با دستگاه های تب سنج حرارتی 

کنترل شد.

نخستین مورد ابتلا به کرونا در عراق یک ایرانی است 
اداره بهداشت و درمان نجف روز دوشنبه اعلام کرد که نخستین مورد ابتلا به کروناویروس جدید که 
یک "دانشجوی ایرانی" است در این استان مشاهده شد. طبق بیانیه این اداره این فرد پیش از تصمیم 
این کشور برای بستن مرزهای خود وارد کشور شده بود و هم اکنون در قرنطیه قرار گرفته است.به 
گزارش فرارو به نقل از السومریه عراق، اداره بهداشت و درمان نجف در بیانیه ای اظهار داشت؛ که نتایج 
آزمایش های صورت گرفته امروز نشان داد که یک دانشجوی ایرانی علوم دینی که قبل از تصمیم دولت 

عراق برای بستن مرزهای خود با ایران وارد کشور عراق شده بود مثبت بود.

مداح معروف به کرونا مبتلا شد
محسن طاهری، مدیرعامل سابق خانه مداحان و یكی از ذاکران پیشكسوت اهل بیت )ع( که به 
کشور های مختلف سفر کرده بود، روز یكشنبه پس از ورود به فرودگاه امارات و بعد از معاینات پزشكی 
معمول در فرودگاه این کشور عربی به دلیل تب بالا، مشكوک به ویروس کرونا تشخیص داده و بستری 
شد.براساس این گزارش، این مداح اهل بیت )ع( هم اکنون در بیمارستان شیخ راشد شهر دبی به دلیل 

ابتلا به کرونا بستری است.

عملیات انتحاری در سیستان و بلوچستان ناکام ماند
جانشین مرزبانی ناجا: دشمنان بنا داشتند تا با اعزام گروه های تروریستی به برخی شهر های استان 
سیستان و بلوچستان در جمع مردم عملیات انتحاری انجام دهند که با هوشیاری نیرو های امنیتی آنان 
نتوانستند اقدامات شوم خود را عملی کنند. در این درگیری، تعدادی از اشرار توسط مرزبانان ایران 

اسلامی به هلاکت رسیدند که رد خون آنان، تا پاکستان رسید

نرخ عوارض آزادراه تهران شمال اعلام شد 
یک منبع آگاه در وزارت راه و شهرسازی نرخ عوارض آزاد راه تهران شمال را اعلام کرد.وی گفت: 
مبلغ عوارض آزاد راه تهران شمال 25 هزار تومان برای ایام عادی و 35 هزار تومان در ایام آخر هفته و 

اوج ترافیک است.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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خداوند عز و جل مؤمنان را از گِل بهشت آفريد و از نسیم 
روح خود، در آن روان ساخت. به همین دلیل، مؤمن، 

برادر پدری و مادریِ مؤمن است. پس هر گاه در شهری 
از شهرها به يكی از آن روح ها اندوهی برسد، ديگر روح ها 

اندوهگین می شوند؛ چون او از آنهاست« .

سه شنبه - ششم اسفند ماه 1398 - سال بیست ودوم- شماره 4991

 استاندار قم گفت: قرنطینه کردن قم راهكار موثری برای مقابله با بیماری کرونا نیست و ما باید 
دنبال راهكارهای کارآمدتری برویم. 

بهرام سرمست روز دوشنبه در پایان جلسه ستاد پیشگیری، هماهنگی و عملیات پاسخ به 
بحران قم در سالن اجتماعات اداره کل مدیریت بحران در گفت وگو با خبرنگاران، اظهار داشت: 
تجربه کشور چین در خصوص قرنطینه موفق نبوده و در ابتدای انتشار خبر شیوع کرونا در قم 

هم موضوع قرنطینه مطرح شد و نظرها نیز متفاوت بود.
 وی ادامه داد: ما باید دنبال راهكاری برویم که امكان پذیر، کارآمد و موثر باشد، قم  به لحاظ 
جغرافیایی در نقطه مواصلاتی 17 استان کشور قرارگرفته و یک نقطه زیارتی و یک جهان شهر به 
شمار می آید، ازاین رو اگر می شد راهكار قرنطینه را اتخاذ کرد در همان اوایل ما اتخاذ می کردیم.
سرمست تصریح کرد: ما از این گزینه عبور کردیم و قرنطینه گزینه کارآمد شناخته نمی شود.

مردم با رعایت بهداشت فردی به کنترل بیماری کرونا کمک کنند 
وی اضافه کرد: بهترین سیاست این است که مردم در خانه ها بمانند و خودشان  را از هرگونه 
اجتماع دور نگه دارند و حداقل حضور را داشته باشند، و بهترین و به رسمیت شناخته شدن 

ترین راه نیز همین است.
استاندار قم تصریح کرد: اگر بخواهیم در قم قرنطینه که عملا امكان پذیر نیست، را اجرا کنیم، 

باید جامعه هدف را روشن کنیم، ولی برای همه جمعیت نمی توان قرنطینه را اجرا کرد.
سرمست گفت: بنای تصمیم گیری های من بر تصمیم های تخصصی بوده و تاکنون نیز 
وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشكی برنامه ای برای قرنطینه قم نداده و حتی مسئولان 

بهداشتی استان نیز چنین توصیه و درخواستی را نداشتند.
وی اذعان داشت: من نیز به لحاظ مدیریتی تصورم این نیست که قرنطینه راهكار مناسبی 
باشد و می تواند تبعات اجتماعی و بار فرهنگی و روانی هم برای قم داشته باشد، و ما از مردم 

انتظار داریم با رعایت بهداشت فردی به کنترل این بیماری کمک کنند.
مراسم اعتکاف در قم برگزار نمی شود

استاندار قم همچنین در رابطه با اعتكاف گفت: تصمیم بر این است که این مراسم در قم 
تعطیل شود و این اقدام نه به خاطر هرگونه تحلیل و تفسیر، بلكه به واسطه سلامت شهروندان 
و معتكفان است.  وی بیان داشت: در وهله نخست ما وظیفه داریم از هرگونه اجتماعی که 
سلامت و جان مردم را با خطر مواجه می کند، پیشگیری کنیم. استاندار قم کمک مردم را در 
این زمینه ضروری دانست و گفت: مردم می توانند در فضای خانواده مراسم معنوی خود را 
دنبال کنند و ارتباط خود را در هر شرایط و هرلحظه ای حفظ نمایند، و این موضوع که از ذات 

اقدس الهی کمک گرفته شود، نیز برای مردم یک نقطه قوت است.
وی افزود: در شرایطی که تمام متخصصان و صاحب نظران عرصه سلامت در مورد سرعت و 

سهولت شیوع ویروس کرونا اتفاق نظر دارند، هرگونه تصمیمی باید بر این اساس گرفته شود.
سرمست گفت: بنای ما بر این است که ازدحام های مختلف اعم از جشن، تشییع جنازه و 
مسابقه های ورزشی را به حداقل برسانیم، چراکه محور و اساس برنامه ریزی های ما سلامتی 

مردم است 
واکنش استاندار قم به سخنان امیرآبادی

استاندار قم درادامه  در واکنش به سخنان احمد امیرآبادی نماینده قم در مجلس شورای 
اسلامی در خصوص آمار فوت شدگان کرونا در قم، گفت: این آمار را تایید نمی کند و آمار دقیق 

باید از دستگاه متخصص و متولی که دانشگاه علوم پزشكی است، دریافت شود. 
باید نقطه  آمار اظهار نظری کرده است،  امیرآبادی در مورد  آقای  افزود:  بهرام سرمست 
نظرهای خودش را خودش بدهد، و من نمی خواهم از جانب آقای امیرآبادی اظهار نظر کنم، و 

نفی و رد و تایید آماری که ارائه داده است را نیز باید از خودش پرسید.
وی در عین حال گفت: آن کسی که در سایه ابتلا به کرونا فوت می کند، با شخصی که بر 
اثر ابتلا به آنفولانزا فوت می کند، تفاوت دارد.استاندار قم گفت: بر اساس آماری که دانشگاه 

علوم پزشكی قم به من داده است، اینكه منشا فوت این 50 تَن کرونا باشد را تایید نمی کنم.
قم به کیت های تشخیصی کرونا نیاز دارد  سرمست تصریح کرد: حداکثر موفقیت ما با کمک 
خود مردم خواهد بود چرا که از نظر درمانی برای این بیماری توفیقات قابل توجه نبوده است و 
مردم باید توجه داشته باشند و بدانند که قدرت شیوع این ویروس بالاست و تمام اقدامات باید 
بر آگاهی بخشی و مراقبت ها تمرکز کند. ٬ استاندار قم با تاکید بر اینكه قم نیاز به کیت های 

تشخیصی کرونا دارد گفت: نمی توانیم برای هر مورد به تهران مراجعه کنیم.
بنای بستن حرم و مسجد جمکران را نداریم

استاندار قم در ادامه در پاسخ به سوالی در خصوص بستن حرم حضرت معصومه)س( و 
مسجد جمكران گفت: ما اصلا بنای بستن نداریم و نظرمان  مبتنی بر نظر تخصصی مسئولان 
بهداشتی و درمانی است و اعتقادمان این بوده که اگر طبق تشخیص این مسئولان امكان 
توسعه، تسری و شیوع این بیماری در اجتماعات بیشتر، و از مدیریت نیز خارج می شود، 
تعطیلی مستلزم هماهنگی هایی است که با تولیت های این اماکن مقدس انجام شود، که در 

این خصوص موارد منتقل شده است.
وی افزود: مقررشده تا تولیت های حرم و جمكران ملاحظات بهداشتی را اعمال کنند، و اگر 

این اقدام صورت گیرد، ما برای زیارت مردم نمی خواهیم محدودیت ایجاد کنیم.
وی گفت: اگر این ملاحظات اعمال نشد، به هرحال این مسئولان بهداشتی خواهند بود که 
این موارد را خواهند گفت و بر اساس آن جهت تصمیم نهایی همفكری و هماهنگی خواهیم 

داشت.
نمازجماعت ومحافل مذهبی حرم تعطیل شد

بر اساس مصوبه شورای تامین استان قم مورخ پنجم اسفندماه در راستای پیشگیری از شیوع 
ویروس کرونا نمازهای جماعت، مراسمات مذهبی و برنامه های فرهنگی حرم مطهر کریمه 

اهل بیت)س( تعطیل و دور ضریح مطهر نرده هایی حائل قرار داده شد.
 به گزارش پایگاه خبری آستان حضرت معصومه سلام الله علیها، با اعلام خبر ورود کرونا 
کرونا  شیوع  از  جلوگیری  برای  اهل بیت)س(  کریمه  مقدس  آستان  قم،  مقدس  شهر  به 
برنامه ریزی های ویژه را در دستور کار خود قرار داده که یكی از این اقدامات ضدعفونی کردن 

مستمر ضریح مطهر و بخش های مختلف است.
در ادامه توجه به توصیه های وزارت بهداشت مبنی بر جلوگیری از برگزاری اجتماعات در 
راستای پیشگیری از شیوع ویروس کرونا از بعد از نماز جماعت ظهر و عصر امروز بر اساس 
مصوبه شورای تامین استان قم مورخ پنجم اسفندماه اطراف ضریح حرم مطهر نرده های حائل 

قرار داده شد.
همچنین، نمازهای جماعت، مراسمات مذهبی و برنامه های فرهنگی حرم مطهر نیز به 

صورت موقت برگزار نخواهد شد.
شهردار قم خبر داد؛

تمهیدات لازم برای مقابله با کرونا در قم اندیشیده شده است 
 شهردار قم نیز  گفت: تمامی ظرفیت و توان مدیریت شهری برای جلوگیری از شیوع ویروس 
کرونا در قم به حالت آماده باش در آمده و تمهیدات لازم در حوزه های مختلف اندیشیده شده 
است. سید مرتضی سقائیان نژاد آموزش کارکنان شهرداری از جمله کارگران فضای سبز و 
خدمات شهری و پاکبانان شهر قم در خصوص پیشگیری از شیوع بیماری های واگیردار را 
یادآور شد و بیان داشت: لوازم بهداشتی مورد نیاز از جمله ماسک و دستكش به تعداد کافی 

تهیه و از طریق مناطق و نواحی شهرداری قم در اختیار کارگران و پاکبانان قرار گرفته است.
وی در ادامه همكاری و تعامل با نهادهای استانی از جمله دانشگاه علوم پزشكی، اداره کل 
مدیریت بحران و اداره کل پدافند غیرعامل را از دیگر اقدامات شهرداری قم در این زمینه دانست 
و ادامه داد: در صورت نیاز تمامی امكانات شهرداری قم در مجموعه ستاد، سازمان های تابعه و 

مناطق هشتگانه با آمادگی کامل در اختیار مجموعه استان قرار خواهد گرفت.
شهردار قم ارائه آموزش های شهروندی با استفاده از ظرفیت تبلیغات محیطی و اقدامات 
فرهنگی را از دیگر اقدامات شهرداری قم عنوان کرد و گفت: ظرفیت های مختلف تبلیغات 
شهری با همكاری دانشگاه علوم پزشكی به این مهم اختصاص یافته است و ویژه برنامه های 
فرهنگی نیز برای آشنایی و شناخت شهروندان از ویروس کرونا در دست اجراست. وی با تأکید 
بر لزوم ادامه فعالیت های اجرایی، عمرانی و خدماتی شهرداری در حوزه های مختلف، افزود: 
روند اجرای پروژه های شهری و عمرانی در سطح شهر دچار اخلال نخواهد شد و این پروژه ها 
طبق برنامه ی زمان بندی اجرا خواهند شد و همچنین فعالیت های خدمات شهری نیز طبق 

روال گذشته و با تأکید ویژه بر رعایت اصول و دستورالعمل های بهداشتی انجام خواهد شد.
به  خدمت رسانی  برای  عمومی  نقل  و  حمل  ناوگان  کامل  آمادگی  اعلام  با  سقائیان نژاد 
شهروندان و سرویس دهی در سطح شهر، بیان داشت: پاکسازی، شستشو و ضدعفونی ناوگان 
اتوبوس رانی به صورت مستمر انجام می گیرد و تمهیدات لازم برای آموزش رانندگان تاکسی و 

رعایت نكات بهداشتی در این ناوگان نیز توسط سازمان تاکسیرانی انجام گرفته است.
وی در پایان اعلام کرد: شهرداری قم تا اتمام شرایط ویژه و حساس کنونی در خصوص شیوع 
بیماری کرونا، ضمن آماده باش کامل، با تمام توان و ظرفیت در خدمت شهروندان بوده و 

همكاری های لازم را با نهادها و دستگاه های اجرایی در این خصوص خواهد داشت.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب قم:

شهروندان قمی بدون خروج از خانه از خدمات آبفا استفاده کنند
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم  نیز با اشاره به شیوع کروناویروس در قم، گفت: 
تمام خدمات شرکت آب و فاضلاب به صورت شبانه روزی و غیرحضوری به مشترکان ارائه 

می شود.
علی جان صادق پور با اشاره به توصیه های صورت گرفته در خصوص پرهیز از خروج از منازل 
برای کارهای غیرضروری، گفت: با توجه به مسئولیت اجتماعی شرکت آب و فاضلاب و به 
منظور مقابله با شیوع ویروس کرونا از ابتدای هفته جاری علاوه بر خدمات فوریتی آبفا، تمام 

خدمات اداری فروش و پس از فروش و صورت حساب نیز به صورت تلفنی ارائه می شود.
وی از شهروندان درخواست کرد از مراجعه حضوری به شرکت آب و فاضلاب خودداری کنند 
و صرفاً از طریق شماره تلفن 122 و به صورت 24 ساعته خدمات مورد نیاز را از این شرکت 

دریافت کنند.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم همچنین با اشاره به راه اندازی بخش گفتگوی 
آنلاین در سایت شرکت آب و فاضلاب تأکید کرد: شهروندانی که به اینترنت دسترسی دارند 
می توانند با ورود به سایت شرکت آب و فاضلاب به آدرس www.abfa-qom.com به راحتی 
و  را مطرح  آنلاین درخواست های خود  از طریق بخش گفتگوی  به صورت شبانه روزی  و 

پاسخ های لازم را دریافت کنند.
داروخانه های توزیع کننده ماسک در قم 

با توجه به کمبود برخی اقلام بهداشتی نیز، با اعلام دانشگاه علوم پزشكی قم، این اقلام به 
صورت کنترل شده در داروخانه های شاخص شهر بین مردم توزیع خواهد شد.

داروخانه های شبانه روزی بیمارستان علی بن ابیطالب)ع(، شبانه روزی دکتر جلیلی، شبانه 
روزی دکتر ونارجی، شبانه روزی دکتر محدث، شبانه روزی دکتر کاویانی، شبانه روزی دکتر 
فتحی، شبانه روزی درمانگاه بقیه الله)عج(، شبانه روزی دکتر یزدیان، شبانه روزی 19 دی، 
شبانه روزی دکتر طلوعی، شبانه روزی دکتر امیرابراهیمی، شبانه روزی بیمارستان گلپایگانی، 
شبانه روزی اکسیر، شبانه روزی دکتر شیخ، شبانه روزی دکتر صبوحی، شبانه روزی دکتر 
وامق، شبانه روزی دکتر رمضانی، الهادی، شبانه روزی دکتر اکرمی، شبانه روزی دکتر رشیدی، 
شبانه روزی دکتر حسینی، شبانه روزی دکتر مریدی، دکتر فرهنگ فر و... بخشی از این 

داروخانه ها هستند.
مدیرعامل سازمان آرامستان های بهشت معصومه)س( مطرح کرد

رعایت دستورالعمل های بهداشتی در تدفین متوفیان کرونا
مدیرعامل سازمان آرامستان های بهشت معصومه)س( شهرداری قم نیز گفت: تمهیدات لازم 
جهت رعایت دستورالعمل های بهداشتی مرتبط با حمل، تطهیر و تدفین متوفیان بیماری های 

عفونی و تهیه تجهیزات مورد نیاز در این سازمان انجام شده است. 
عبدالحمید وکیلی با بیان لزوم انجام اقدامات پیشگیرانه در خصوص شیوع و گسترش  
بیماری های واگیردار در انجام مراحل تدفین گفت: سازمان آرامستان ها تمهیدات مختلفی را 
در بخش های حمل و نقل، تطهیر و تدفین متوفیان مرتبط با بیماری های عفونی به کار گرفته 
است و طبق دستورالعمل های بهداشتی صادر شده در این خصوص اقدامات لازم را به انجام 

می رساند.
وی ارائه آموزش های لازم به پرسنل بخش های مختلف سازمان را یادآور شد و افزود: آموزش 
نكات فردی و رعایت دستورالعمل های بهداشتی به تمام پرسنل مرتبط در سازمان انجام شده و 
تجهیزات و لوازم بهداشتی مورد نیاز از جمله ماسک، دستكش و محلول شستشو و ضدعفونی 
نیز به مقدار کافی تهیه شده است و با دقت تمام بر انجام تمامی دستورالعمل های بهداشتی با 

حضور ناطران و بازرسان نظارت می گردد.
مدیرعامل سازمان آرامستان های بهشت معصومه)س( شهرداری قم در ادامه با تأکید بر لزوم 
رعایت مسائل بهداشتی توسط مراجعین به سازمان از جمله خانواده متوفیان افزود: سعی شده 
تا در این خصوص، آموزش های لازم از طریق نصب اطلاعیه ها و توزیع بروشورهای بهداشتی 
صورت پذیرد و ضمن آن توزیع ماسک، دستكش و استفاده از محلول شستشوی دست نیز 

برای مراجعین در حال انجام است.
وکیلی همچنین با اشاره به انجام اصول بهداشتی بر اساس دستورالعمل های ابلاغ شده در 
سطح استانی و ملی در مورد تدفین اجساد در مواقع بحران گفت: بر اساس دستورالعمل، 
جسد متوفیانی که علت فوت آن ها بیماری هایی از جمله ابتلا به ویروس کرونا اعلام شده باشد، 
جهت دفن در خارج از قم و یا حتی به آرامستان های دیگر در سطح شهر تحویل نشده و صرفاً با 
پیش بینی فضای مناسبی با رعایت مسائل بهداشتی و شرعی در بهشت معصومه)س( عملیات 
دفن انجام می گیرد که این روند برای پذیرش و عدم پذیرش اجساد از سایر استان ها و شهرها 
نیر صدق می کند. وی تصریح کرد: ناوگان ویژه حمل و نقل اجساد نیز برای این متوفیان در 
نظر گرفته شده است و حمل اجساد فوت شده با دلایل مرتبط با بیماری های عفونی با رعایت 
مسائل بهداشتی انجام گرفته و عمل شستشو و ضدعفونی بلافاصله بعد از تحویل جسد انجام 
می گیرد. مدیرعامل سازمان آرامستان های بهشت معصومه)س( شهرداری قم با رد هرگونه 
شایعه در خصوص عدم شفافیت در نحوه تدفین متوفیان بیان کرد: بدیهی است موضوعات 
ت و انتقال اجساد به محل دفن با رعایت دستورالعمل های  تغسیل، تطهیر، کفن، اقامه نماز مِیِّ
لازم برای حفظ بهداشت محیط، سلامت شهروندان و به ویژه همراهان و پرسنل آرامستان 

بهشت معصومه)س( و رعایت مسائل زیست محیطی صورت خواهد گرفت.
وکیلی در پایان ضمن تأکید بر خدمات رسانی 24 ساعته پرسنل سازمان آرامستان بهشت 
معصومه)س( تصریح کرد: در مورد تشییع یا مباحث کنترل ورود جسد به سطح شهر جهت 
پیشگیری به بیماری لازم است همراهان و بازماندگان همكاری بیشتری با مجموعه داشته 

باشند تا از شیوع بیماری در سطح شهر جلوگیری شود.

مدیرکل هواشناسی استان قم خبرداد

روزهای پر بارش در انتظار قم 
از  بارش ها  مدیرکل هواشناسی در جلسه ستاد مدیریت بحران، گفت: 

دیشب آغاز شده و تا پنج شنبه ادامه دارد.
حیدری با بیان این که حداقل دبی آبی که از رودخانه می گذرد 100 متر 
مكعب و حداکثر 400 مترمكعب خواهد بود افزود: این بارش ها مداومت 
داشته و به صورت رگباری نیست و بالاترین بارش ها در چهارشنبه شب است 

و در این مدت در قم 65 میلی متر باران خواهد بارید.
وی با بیان اینكه در 3 روز آینده دو سوم کشور بارانی خواهد بود افزود: با 
وجود حجم بالای بارش ها مردم از تجمع کنار رودخانه ها پرهیز کرده و از 
مسیل ها و رودخانه ها فاصله بگیرند. محسن اروجی، مدیر کل مدیریت بحران 
استان هم گفت: به تمام مناطق استان آماده باش اعلام شده و شهرداری از 

ظهر روزدوشنبه نسبت به تخلیه رودخانه قمرود اقدام کرده است.
وی یكی از مشكلات را وجود ماشین آلات سنگین در پارکسوار شمالی 
دانست و گفت: ستاد مدیریت بحران با حضور فرماندار در بخش های استان 

برگزار و هشدار های لازم به اهالی این مناطق داده می شود.
مدیر عامل شرکت آب منطقه ای نیز در این جلسه به تشریح آب ذخیره 
شده در پشت سد های استان پرداخت و افزود: در سد کوچ ری 132 میلیون 
مترمكعب آب ذخیره شده و بیش از 75 میلیون مترمكعب حجم آن خالی 

است. 
حاج حسینی مسگر گفت: سد 15 خرداد با 200 میلیون مترمكعب 
و  است  پر  در حال حاضر  آن  مترمكعب ظرفیت  میلیون  ظرفیت 100 
امیدواریم با وجود بارش های جدید حجم آب ذخیره شده به میزان قابل 

توجهی افزایش یابد. 
وی با اشاره به تكمیل ظرفیت سد های سنجگان و کبار در هفته های گذشته 
گفت: این سد ها ظرفیت چندانی ندارد و در صورتی که سیلابی در حوضه 
آبریز این سد ها رخ دهد آب مازاد به حوزه پایین دست سد ها منتقل می شود. 
مدیر عامل شرکت آب منطقه ای استان قم در پایان به هم استانی ها توصیه 
کرد: ساکنان اهالی بالا دست و پایین دست سد ها باید حریم رودخانه را 

رعایت و اموال و احشام خود را از مسیل ها دور نگه دارند.
بینی های  پیش  و  پایه  اطلاعات  تكمیل  بر  جلسه  این  در  هم  استاندار 
هواشناسی تاکید کرد و افزود: تمامی دستگاه ها باید تلاش کنند مشكلات 
سیلاب به حداقل کاهش یابد.وی دیوار چینی رودخانه قمرود را از جمله 
اقدامات مفید در روز های آینده دانست و گفت: دستگاه ها موظف اند برآورد 
دقیقی از خسارت های احتمالی احصا و برای کاهش خسارت ها اقدام کنند.

 
رئیس سازمان صمت استان قم:

طرح ویژه نظارتی نوروز ۹۹ در قم
 اجرا می شود

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: طرح نظارتی ویژه 
ایام نوروز از اول اسفندماه 98 تا 15 فروردین 99 برای نظارت بر عرضه کالایی 

و خدماتی در قم اجرا می شود.
محمود سیجانی اظهار داشت: با توجه به افزایش تقاضای عمومی که در 
ایام پایانی سال وجود دارد هر ساله با هدف ایجاد آرامش در فضای روانی 
جامعه و زمینه مناسب برای تأمین و توزیع مایحتاج عمومی مصرف کنندگان و 

پیشگیری از تخلفات احتمالی، طرح ویژه نوروز اجرا می شود.
به گفته وی، در این طرح گزارش های مردمی که از طریق ستاد خبری به 
صورت تلفنی و حضوری دریافت می شود رسیدگی و هم چنین بررسی دقیق 

و کارشناسی طرح نظارتی ویژه ایام نوروز اجرا می شود.
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم افزود: در بخش کالایی نظارت ما 
شامل کالاهای اساسی و ضروری مردم که در ایام پایان سال بیشترین تقاضا را 
دارند ازجمله گوشت قرمز، حبوبات، لبنیات، گوشت سفید و هم چنین میوه 
به ویژه میوه طرح تنظیم بازار و آجیل و خشكبار هم چنین شیرینی ها، پوشاک 

و کیف و کفش مواد شوینده و روغن موتور ماشین است.
رصد تخلفات شرکت های مسافربری و مراکز سیاحتی و رستوران ها

از شدید نظارت ها بر شرکت های  از سخنان خود  وی در بخش دیگری 
مسافربری هوایی و زمینی خبر داد و بیان کرد: در بخش خدماتی هم نظارت 
بر شرکت های مسافربری زمینی و هوایی و دفاتر فروش آن ها صورت می گیرد 
هم چنین شرکت های حمل و نقل شهری و درون شهری و اماکن تفریحی، 
فرهنگی و سیاحتی، زیارتی و غذاخوری ها و رستوران ها در تیر رس نظارت و 

رصد طرح ویژه نوروز خواهند بود.
به گفته سیجانی، نظارت ویژه بر مراکز نگهداری کالا و سردخانه ها و انبارها و 
بررسی میزان موجودی انواع کالاها به ویژه کالاهای اساسی از دیگر برنامه های 
همكاران ما در معاونت بازرسی و نظارت و اتاق اصناف و سایر دستگاه های 
مرتبط مانند اداره کل میراث فرهنگی و گردشگری و هم چنین مرکز بهداشت 

و اداره کل تعزیرات حكومتی در ایام نوروز است.
  

مدیرکل هماهنگی و نظارت بر امور خدمات شهری شهرداری قم 
اعلام کرد

اقدامات شهرداری قم برای ایام نوروز 
قم  شهرداری  شهری  خدمات  امور  بر  نظارت  و  هماهنگی  مدیرکل 
آماده سازی هزار و 468 چشمه سرویس بهداشتی و 37 نمازخانه برای ایام 
نوروز را مورد توجه قرار داد و گفت: نیروهای خدمات شهری و فضای سبز نیز 

در این ایام در حالت آماده باش خواهند بود.
 سیدمحسن میرهادی آماده سازی هزار و 468 چشمه سرویس بهداشتی 
و 37 نمازخانه برای ایام نوروز را مورد توجه قرار داد و گفت: نیروهای خدمات 

شهری و فضای سبز نیز در این ایام در حالت آماده باش خواهند بود.
به  قم  شهرداری  شهری  خدمات  امور  بر  نظارت  و  هماهنگی  مدیرکل 
رنگ آمیزی جداول شهر اشاره کرد و گفت: اجرای طرح پاکسازی مبادی 
برای  است؛  شهرداری  کار  دستور  در  هم  شهر  مرکزی  هسته  و  ورودی 
چهارشنبه و پنج شنبه پایان سال هم پیش بینی لازم صورت گرفته تا در این 

ایام خدمات لازم به خوبی ارائه شود.
میرهادی با بیان اینكه از 20 اسفند سازمان مدیریت پسماند طرح هبه 
افزود: استراحت گاه های شهری هم امسال شامل  را اجرا خواهد کرد، 
بوستان فدک، نیایش، غدیر، جمكران، مهدی و امام رضا)ع( آماده شده 
و ورزشگاه هایی چون 15 خرداد، ظهور، جوانمرد، رضائیان و حیدریان و 
مهدیه اصفهانی ها هم پشتیبان این استراحت گاه ها در زمان اضطراری 

هستند.
وی با تاکید بر اینكه ظرفیت 2 هزار و 980 تخته چادر برای اسكان نوروزی 
پیش بینی شده است، گفت: با در نظر گرفتن ظرفیت اسكان اضطراری بیش 

از 3 هزار و 500 تخته چادر ظرفیت استراحتگاه های شهری است.
مدیرکل هماهنگی و نظارت بر امور خدمات شهری شهرداری قم با تاکید بر 
اینكه پارکینگ های شهر با ظرفیت 6 هزار و 125 خودرو آماده خدمت رسانی 
به زائرین و همشهریان در نوروز هستند، افزود: ناوگان اتوبوسرانی و تاکسیرانی 

نیز آماده خدمات رسانی به زائرین در نوروز هستند.
 میرهادی اجرای تور قم گردی، جنگ عیدانه، اقامه نماز در بوستان ها و… 
را از جمله برنامه های فرهنگی نوروزی عنوان کرد و گفت: در حوزه تخلفات 
شهری، سد معبر، انتظام بخشی بوستان ها هم تدابیر لازم اندیشیده شده 

است.
وی گفت: 30 غرفه هم عرضه ماهی شب عید را بر عهده دارند؛ در روز 

طبیعت هم سازمان های مربوطه و مناطق فعال خواهند بود.

مدیر کل منابع طبیعی استان قم  خبرداد

کاشت ۴50هزار اصله نهال در قم 
مدیر کل منابع طبیعی قم از کاشت 450 هزار اصله نهال در عرصه های 

بیابانی، مرتعی و جنگلی استان خبر داد. 
اظهار  منابع طبیعی  محمد تقی سجادی در دومین جلسه ستاد هفته 
داشت: کاشت این اصله نهال ها در 2 هزار و 157 هكتار اراضی بیابانی، 
مرتعی و جنگلی در راستای برنامه کاشت 14 میلیون اصل نهال در سطح 

کشور بوده است.
وی با بیان اینكه این طرح کشوری 14 آذر از قم آغاز شد، گفت: 14 اسفند 

همزمان با هفته درختكاری اختتامیه این طرح برگزار می شود.
مدیر کل منابع طبیعی استان قم با بیان اینكه نهال همگانی برای ایرانی 
سرسبز شعار هفته درختكاری امسال است، خاطرنشان کرد: نقش رسانه 
در توسعه فرهنگ درختكاری و منابع طبیعی از محورهای اصلی برنامه های 

هفته درختكاری امسال خواهد بود.
روز درخت کاری یكی از روزهای سال است که در آن مردم تشویق به کاشتن 
نهال می شوند، در ایران، 15 اسفندماه هر سال به این روز نامگذاری شده 

است.

استاندارقم: 

قرنطینه قم راهکار کارآمدی برای مقابله با کرونا نیست

نماینده وزیر بهداشت در قم:

۳20 نفر بیمار مشکوک به کرونا درقم بستری هستند
21 بیمار مبتلا به کرونا درمان شدند

نماینده وزیر بهداشت در قم از تجهیز آزمایشگاه تشخیص ویروس کرونا در قم خبر داد و گفت: 21 نفر 
از بیماران مبتلا به کرونا که بهبود یافته بودند از بیمارستان مرخص شدند.

محمد توکلی در حاشیه حضور در قم با اشاره به تجهیز آزمایشگاه تشخیص ویروس کرونا در قم اظهار 
کرد: با تجهیز این آزمایشگاه دیگر نیازی نیست که تست های تشخیص ویروس کرونا به تهران ارسال 
شده و کارهای تشخیص در قم انجام می شود. وی بیان کرد: برای پرسنل بیمارستان هایی که با بیماران 
مبتلا به کرونا سروکار دارند دو خوابگاه اختصاصی مشخص شده است و بسته های حفاظت فردی نیز 
برای کارکنان و بیماران تامین شده است. این بسته ها هر شب وارد قم شده و مشكلی در این زمینه 
وجود ندارد.نماینده وزیر بهداشت با اشاره به اینكه در حال حاضر 320 نفر بیمار مشكوک به کرونا در 
بیمارستان های کامكار و فرقانی قم بستری هستند یادآور شد: برخی از این بیماران به بیماری آنفلوانزا 
مبتلا بوده و برخی مشكوک به کرونا هستند. وی با اشاره به اینكه 21 نفر از بیماران مبتلا به کرونا که 
بهبود یافته بودند از بیمارستان مرخص شدند یادآور شد: 13 نفر از این بیماران در بیمارستان کامكار و 

8 نفر در بیمارستان فرقانی بستری بودند.

شهردارقم با صدور دستورالعملی تاکید کرد

آماده باش تمام مدیران شهری برای پیشگیری و 
مقابله با بروز سیلاب 

دکتر سقائیان نژاد شهردار قم با صدور دستورالعملی بر آماده باش تمام مدیران شهری برای پیشگیری 
و مقابله با بروز سیلاب در قم تاکید کرد.  دکتر سیدمرتضی سقائیان نژاد دستورالعملی در خصوص 
پیشگیری و مقابله با سیلاب با تاکید بر آماده باش تمام مدیران شهری صادر کرد. در دستورالعمل 
شهردار قم با اشاره به اقدامات و تمهیدات پیشگیری جهت مقابله با بروز سیلاب در رودخانه و آبگرفتگی 
معابر آمده است: با توجه به اخطار و هشدارهای هواشناسی استان از عصر روز دوشنبه مورخ 5 اسفند 
98 در خصوص بارش های جوی پیش رو و احتمال بروز سیلاب در رودخانه قمرود و آبگرفتگی معابر 
مقتضی است دستور فرمائید اقدامات و تمهیدات پیشگیری جهت مقابله با هرگونه حادثه با تدارک 
نیرو و امكانات از تاریخ فوق الذکر بصورت مستمر و 24 ساعته تا اطلاع ثانوی اقدام لازم صورت پذیرد.  
در این دستورالعمل بر آماده باش، تجهیز نیروها)بادگیر و چكمه( و شیفت بندی، آمادگی لازم جهت 
مسدود کردن ورودی ها با اعلام مرکز پیام و هماهنگی با ستاد مدیریت بحران استان، آمادگی لازم برای 
تخلیه اضطراری بستر رودخانه )بلوار شهید سلیمانی(، آمادگی موتوری مرکز در دو شیفت کاری و توزیع 
ماشین آلات در سه نقطه موتوری منطقه 1-6-8، آمادگی موتوری مناطق هشتگانه در دو شیفت کاری، 
تخلیه پارکسوار شمالی و تخلیه پارکینگ طبقاتی تاکید شده است. همچنین مسدود کردن پله ها و 
ورودی بستر رودخانه، اعلام به منازل دارای آبگرفتگی با سابقه قبلی جهت تخلیه وسایل مهم در این 
دستورالعمل مورد تاکید قرار گرفته است. شهردار قم در دستورالعمل خود با تاکید بر نقش اطلاع رسانی 
در مواقع بحران خواستار آماده باش اداره کل ارتباطات و امور بین الملل جهت اطلاع رسانی و خبر به 

شهروندان و همچنین اعلام پیام های دقیق و زمان بندی شده به صدا و سیما شده است.

طرح: مهدی عزیزی

سلطان ماسک هم دستگیر شد!

الكافي : ج ٢ ص 1٦٦ ح ٢

از  بزرگ  تهران  پیشگیری  پلیس  رییس 
دستگیری محتکر نیم میلیون ماسک در شرق 

تهران با همسری از اتباع چین خبر داد.


